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روزنامه

شهردارقم با اشاره به تلاش برای انجام تملکات تونل جمهوری، 
سازمان توسعه و عمران را نسبت به تحویل این پروژه تا تیرماه 
موظف کرد. دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای 
این  بودجه  به  اشاره  با  قم  شهرداری  عمران  و  توسعه  سازمان 
سازمان اظهار داشت: ۸۳ میلیارد تومان در بودجه ۱۴۰۰ سازمان 
توسعه و عمران به منظور آسفالت معابر پیش بینی شده است. 
شهردارقم به پروژه های دردست انجام این سازمان اشاره کرد و 
گفت: پروژه جمهوری باید تا تیرماه به بهره برداری برسد و ما هم 

استاندار قم گفت: : به دلیل شرایط کرونایی قم امسال میزبان 
مسافران نوروزی نخواهد بود و تسهیلات در رابطه با سفر ارائه 
پنجشنبه در جلسه ستاد  بهرام سرمست عصر  نخواهد کرد. 
مدیریت بحران در سالن کرامت استانداری افزود:  وضعیت قم از 
نظر ابتلا به کرونا طی یک هفته گذشته دو رتبه در تقسیم بندی 
های کلی ملی نزول کرده و از جایگاه سی و یکم به بیست و نهم 
رسیده است. وی اظهار داشت: روند اقدامات مجموعه مدیریت 

قم درمبارزه و پیشگیری از کرونا در یک نگاه کلان و جامع رضایت

شهردارقم تاکید کرد

ضرورت تسریع در اقدامات اجرایی 
تونل جمهوری

استاندار قم :

امسال میزبان مسافران نوروزی 
نخواهیم بود 

8 8

وضعیت قم از نظر رعایت پروتکل های بهداشتی رضایت بخش نیست

4

 در جلسه ستاد مدیریت بحران که عصر پنجشنبه با حضور 
کرونایی  بیماران  آمار  نزولی نشدن  از  برگزار شد  قم  استاندار 
استان   کاهش استفاده از ماسک   وعادی انگاری به عنوان 

نشانه های احتمالی خیز مجدد کرونا در قم نام برده شد.  رییس 
دانشگاه علوم پزشکی قم در این جلسه، اظهار کرد: قم از نظر 
تعداد  و  رسیده است  ثبات  وضعیت  یک  به  مبتلایان  تعداد 

مدیر کل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم:

پيشرفت های قم قبل و پس از انقلاب قابل مقايسه نيست

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

تأمین نیازهای اساسی پروژه های 
عمرانی با تولیدات ملی

گزارشی از جلسه ستاد مدیریت بحران استان قم؛

 آژیر خطر کرونا
 در سایه عادی انگاری 

4
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4

جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی استان قم خبر داد

فعالیت 542 گروه جهادی در استان قم

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تأکید بر اهمیت حمایت 
پروژه های  اساسی  نیازهای  تأمین  توان  از  ملی  تولیدات  از 
عمرانی و راه سازی به وسیله تولیدات داخلی خبر داد. عباس 

حلوایی زاده با اشاره به اهمیت استفاده از تولیدات ملی در 
پروژه های شهری و تقویت تولیدکنندگان ایرانی، اظهار داشت: 
سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: مصوبه ای مبنی با تلاش هایی که انجام شده است امروز در تولید ملی به جایی 

بر تمدید مهلت تخفیف عوارض دهه فجر امسال وجود ندارد. محمد وحیدنیا با 
اشاره به مصوبه شورای اسلامی شهر قم برای تخفیف دهه فجر امسال اظهار 
درصدی  تخفیف های ۲۰  برای  شهروندان  از  استفاده  فرصت  آخرین  داشت: 
عوارض شهرداری هفته آینده و تا ۲۲ بهمن ماه است. سرپرست اداره کل تشخیص 
و وصول درآمد شهرداری قم با اشاره به اینکه شهروندان تا پایان ساعت اداری سه 
شنبه ۲۱ بهمن برای مراجعه و استفاده از تخفیف ها مهلت دارند، افزود: خواهش

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :
مهلتتخفیفعوارضدههفجرتمدیدنمیشود

 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از توسعه بیش از 5۰ هکتار فضای سبز جنگلی 
در بلوار آیت الله بروجردی خبر داد.  مهدی اصفهانیان مقدم با تأکید بر اهمیت 
توسعه فضای سبز، اظهار داشت: توسعه فضای سبز جنگلی در بلوار آیت الله 
بروجردی باهدف حرکت به سمت شهری سبز در دستور کار قرار گرفت. مدیر 
منطقه چهار شهرداری قم از توسعه 5۰ هکتاری فضای سبز جنگلی بلوار 
آیت الله بروجردی خبر داد و افزود: در راستای این توسعه و برنامه ریزی های 

انجام شده حدود ۱5 میلیارد ریال اعتبار برای آن پیش بینی شده است. 

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد

توسعه 5۰ هکتاری فضای سبز بلوار آیت الله بروجردی
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مسير طولانی نظام 
جمهوری اسلامی

چهل و دومین جشن پیروزی انقلاب اسلامی نزدیک 
است. در این چهل و دو سال دشمنان کمر همت بسته 

بودند تا جمهوری اسلامی را به انحرافات بکشند. 
اهداف انقلاب اسلامی ایران شامل استقلال، آزادی و جمهوری اسلامی است که 
دو فاکتور نخست برآورده شده است ولی برای فاکتور آخر که همان جمهوری اسلامی 
است، راهی طولانی در پیش است.  جمهوری اسلامی در طی این ۴۲ سالی که از 
عمرش می گذرد، بارها و بارها در جبهه های مختلف من جمله دفاع مقدس، تحریم 
ها و جنگ اقتصادی و ... با دشمن جنگیده و با توطئه های زیادی مبارزه کرده است. 
در  بسیاری از امور موفق عمل کرده و از مشکلات زیادی عبور کرده است.  با توجه به 
تحریم های آمریکا در دولت ترامپ، اکثر تصورها بر این بود که با آمدن بایدن، گشایش 
هایی صورت می گیرد اما واقعیت امر به این شکل است که هر دولتی که در آمریکا روی 
کار آمده؛ بدتر از دولت قبلی با جمهوری اسلامی برخورد کرده و ایران از هیچ دولت 

آمریکایی خیری ندیده است. آمریکایی ها از هیچ شر و براندازی کوتاه نمی آیند. 
اما با وجود همه توطئه های دشمنان، به لطف خدا، استقامت مردم، مقاومت نیروهای 
مسلح؛ تلاش دولت ها و از همه مهم تر رهنمود های مقام معظم رهبری؛ ایران تا به 
این لحظه مقاومت کرده است. به طور مثال، دشمن با اعمال غیر انسانی خود، حتی 
راه ورود دارو به ایران را بست و مورد ملامت و شماتت قرار گرفت.  هر چند که تحریم 
های آمریکایی سد بزرگی برای رسیدن به برخی اهداف کشور بوده است اما دیروز و 
امروز انقلاب با یکدیگر قابل مقایسه نبوده و قدم های بزرگی در زمینه های مختلف مثل 
کشاورزی، پوشاک، در زمینه های فناوری و دفاعی و ... برداشده شده و باعث افتخار و 
بالندگی مردم شده است. اگر این روحیه قوی ادامه دار باشد علاوه بر رشد و بالندگی 
کشور، یخ دشمنان نیز آب خواهد شد.  همان طور که آمریکای امروز، آمریکای دیروز 
نیست، ایران امروز هم ایران دیروز نیست. در حال حاظر وضعیت کشور فقط در باب 
معیشت آن هم به دلایل تحریم، تبعیض و رانت، بدحسابی و بی انصافی کسبه  نا به 
سامان است، دولت باید با تمام تلاش خود این مشکلات اقتصادی و معیشتی را حل 
کند.  همچنین در طول ۴۲ سالی که از بهار انقلاب می گذرد، به غیر از فتنه بزرگ سال 
۸۸ که بحمدالله ختم به خیر شد، انحراف و جریان دیگری که بخواهد به انقلاب ضربه 
بزند، وجود نداشته است. خداراشکر نیز که دیگر هیچکس نتوانست گامی اساسی علیه 
انقلاب اسلامی بردارد.  درست است که کشور در راستای اهداف خود گام برمی دارد 
اما ممکن است برخی مقامات نیز اشتباهاتی داشته باشند، گاهی باید تحمل و مدارا 
کرد و گاه باید در مقابل شان ایستاد و اجازه نداد به نظام آسیب و ضربه ای بزنند.  امروز 
نیز انقلاب اسلامی ایران همراهانی خارج از مرزها پیدا کرده که به انقلاب پایبند بوده و 
ترس دشمنان نیز از همین است. در آینده امکان دارد ترامپ به دست افراد خودش نابود 

شود، پرچم بلند اسلام در بسیاری از کشورها بلند شود که در گذشته این چنین نبود. 
* عضو جامعه روحانیت مبارز

با حضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری :

طرح ارتقاءآبرسانی به ۲۳ روستای قم به 
بهره برداری رسيد

 طرح ارتقا ظرفیت تأمین آب شرب برای آبرسانی به ۲۳ روستای بخش جعفرآباد قم روز 
چهارشنبه با حضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم ریاست جمهوری به بهره برداری 
رسید.  مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم در این آئین گفت: این طرح با هدف 
ارتقا ظرفیت تأمین آب شرب برای آبرسانی به ۲۳ روستای بخش جعفرآباد اجرا شده است. 
علی جان صادق پور ادامه داد: حفر و تجهیز یک حلقه چاه به عمق ۲۲ متر، اجرای خط 
انتقال آب به طول ۱۹۰۰ متر، اصلاح و توسعه شبکه آب به طول هزار متر، اجرای خط انتقال 
نیرو رسانی به طول هزار و ۱۰۰ متر، احداث ۴ حوضچه شیرآلات و احداث پست هوایی 
به ظرفیت ۱۶۰کیلوولت آمپر از جمله بخش های این طرح است. وی تصریج کرد: طرح 
آبرسانی به مجتمع شهید علیمحمدی در مجموع با اعتبار ۳۰ میلیارد ریال به بهره برداری 

رسید و ۹ هزار و ۷۰۰ نفر از جمعیت بخش جعفرآباد را تحت پوشش قرار می دهد.

خطیب جمعه قم:

پيدايش و استمرار انقلاب اسلامی
 معجزه الهی است

خطیب نماز جمعه قم گفت: پیدایش و استمرار انقلاب اسلامی یک اتفاق خارق 
العاده و یک معجزه مسلم الهی است و هجمه های چهل ساله دشمن هر ملتی 

را بدون شک از پای در می آورد ولی مردم ایران هنوز روی پای خود ایستاده اند. 
آیت الله علیرضا اعرافی در خطبه های نماز جمعه این هفته قم در مصلای قدس 
این شهر، افزود: انقلاب اسلامی در درون ایران، منطقه و در سطح بین الملل یک 

پدیده شگفت انگیز، جدید و خارج از معادلات سیاسی و عادی بود.
عضو فقهای شورای نگهبان رهبری ابراز داشت: انقلاب اسلامی ایران در زمانی 
رخ داد که تمام اندیشمندان معتقد بودند که دوره دینداری در دنیا به پایان رسیده 

است.
وی افزود: در زمان وقوع انقلاب تفکر و اندیشه غربی بر تمام ملت ها و کشورها 
سایه افکنده بود و فردی چنین تصوری نداشت که دین بتواند در عرصه سیاست و 

حکمرانی حرفی برای گفتن داشته باشد.
به گفته اعرافی، ملت ایران با انقلاب خود نشان داد که دین و اسلام زنده است و 

تمام معادلات ظاهری اندیشمندان غربی باطل است.
امام جمعه قم تاکید کرد: در زمان انقلاب تمام مجاری اقتصادی و سیاسی ایران 
و سایر کشورهای منطقه در اختیار و سیطره غربی ها بود و کسی فکر نمی کرد یک 

نهضت دینی در این شرایط روی کار بیاید.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: در زمان انقلاب اسلامی تمام مردم 
یکصدا همراه با امام راحل بودند و جریان های دیگر جریان های ناچیز و بی ثمری 
بود. وی افزود: ملت ایران سختی های اقتصادی را تحمل می کند اما از موضع 
شکوهمند خود هرگز عقب نخواهد نشست. وی تاکید کرد: مسئولان باید قدردان 
این ملت باشند و به حواشی و مسائل بی ربط نپردازند و در مسیر رفع آسیب ها و 
اشکالات موجود گام بردارند. اعرافی گفت: مردم ایران در سختی های اقتصادی 
به سر می برند و قیمت کالاهای ساده مانند سیب زمینی و گوجه و سایر کالاها آنها 

را زیر فشار برده و اشک سرپرست خانواده را درآورده است.

ازسوی سرپرست مخابرات منطقه قم  صورت گرفت

تجليل از جايگاه ارزشمند بانوان شاغل
 در مخابرات 

سرپرست مخابرات منطقه قم روز مادر و روز زن را به بانوان شاغل در مخابرات 
منطقه قم تبریک گفت. به گزارش اداره روابط عمومی مخابرات منطقه قم صبح 
روز چهارشنبه)۱5 بهمن ماه( همزمان با روز میلاد حضرت فاطمه زهرا)س( در 
مراسمی از جایگاه ارزشمند بانوان فعال در مخابرات منطقه قم تجلیل شد. در 
این مراسم که مهندس حاج عینی سرپرست مخابرات منطقه قم  نیز در آن حضور 
داشت، با اهداء شاخه گل به کارکنان زن  مخابرات منطقه قم روز زن و روز مادررا به 
آنان تبریک گفت. در این مراسم مهندس حاج عین صمن نبریک میلاد با سعادت 
حصرت فاطمه )س( وسالگرد پیروز انقلاب اسلامی به بیان گوشه ای از مقام 
ومنزلت حصرت صدیقه طاهره )س( پرداخت واظهار امیدواری کرد تمامی زنها با 
الگو گیری از این بانوی بزرگوار بتوانند در مسیر تعالی قدم بردارند. شایان  ذکراست 

این مراسم همزمان با مناطق مخابراتی سراسر کشور برگزار شد.

4

حسین ابراهیمی*

رئیس سازمان بازرسی استان قم  درنشست با اعضای اتاق بازرگانی:

بانک ها برای حمایت از 
تولید موظف به پرداخت 
تسهیلات هستند
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نماینده ولی فقیه در سپاه:

انقلاب اسلامی بدون توقف، به سمت 
تعالی حرکت می کند

نماینده ولی فقیه در سپاه با بیان اینکه جلوه حقیقی قرآن در آیینه انقلاب 
اسلامی است، گفت:انقلاب اسلامی همواره با فتنه های شکننده ای مواجه 

بوده، ولی توقف نداشته و رو به تعالی بوده است.
بزرگداشت  همایش  در  صادقی  حاجی  عبدالله  والمسلمین  حجت الاسلام 
چهل و دومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی با عنوان »انقلاب اسلامی، بالنده 
و استوار« که پیش از ظهر پنجشنبه در سالن قدس مدرسه عالی امام خمینی 
)قدس سره( برگزار شد، با بیان اینکه حرکت انقلاب اسلامی باوجود فتنه های 
زیاد دشمنان هرگز متوقف نشده است، گفت: انقلاب اسلامی با وجود فراز و 
نشیب ها، رو به پیشرفت بوده است و از سوی دیگر، دشمنان آن نیز در دشمنی 

خویش پا پس نکشیده اند.
نماینده ولی فقیه در سپاه با اشاره به اینکه امروز همه می دانند تکیه بر استکبار، 
نابود کننده و عزت بخش نیست و انقلاب اسلامی مصداق واقعی قرآن را نشان 
داده است، افزود: انقلاب اسلامی همواره با فتنه های شکننده ای مواجه بوده، 

ولی حتی توقف هم نداشته و در مسیر تعالی حرکت کرده است.
وی با تاکید بر اینکه استکبار می داند که انقلاب اسلامی مرگ تدریجی او را 
رقم زده است و به اعتراف خودشان بین ایران و آمریکا، انقلاب اسلامی نشسته 
است و نمی گذارد کشورهای دیگر به آمریکا نزدیک شوند ادامه داد: به همین 
دلیل بسیار تلاش می کنند که انقلاب اسلامی را از میان بردارند و آنان اعتراف 
کرده اند که یا باید تن به مرگ دهند یا انقلاب اسلامی را نابود سازند. نماینده ولی 
فقیه در سپاه با بیان اینکه در حال حاضر از نظر توانمندی و اقتدار در عرصه های 
گوناگون، در عالی ترین وضعیت بازدارندگی دشمن قرار داریم و انقلاب اسلامی 
بسیاری از اهداف خویش را دنبال می نماید و عالم را برای نهضت ظهور آماده 
می سازد، گفت: این انقلاب برای نخستین بار است که مدل حکومت دینی را ۴۲ 
ساله می کند و در گام دوم خویش به پیش می رود و به دنبال تحقق تمدن نوین 
اسلامی است. حجت الاسلام والمسلمین حاجی صادقی با اشاره به اینکه شاید 
برجسته ترین و مهم ترین عامل تداوم مسیر انقلاب، پیوند امت با ولایت بوده و ملت 
ما مکتب حسینیان را به خوبی ارائه داده است، افزود: در صدر اسلام ولایتمداری 
نبود، ولی در حال حاضر خرسندیم که این بعد عظیم اسلامی را به منصه ظهور 
رسانده ایم و این موهبت، به برکت حضور امت و اتصال به ولایت به دست آمده 
است. وی با بیان اینکه مکتب حاج قاسم، مکتب سربازی و فرمانبری است، ادامه 
داد: دشمن نیز به نتیجه رسیده است که باید این اتصال را از هم بگسلد تا ملت 
شریف ایران مجری خواسته مستکبران شود. حجت الاسلام و المسلمین حاجی 
صادقی با بیان اینکه نخستین و تأثیرگذارترین عامل نگه دارنده مردم در صحنه 
مبارزه با طاغوت و مستکبران، روحانیان، طلاب و حوزه های علمیه هستند، 
گفت: چون رابطه مردم با روحانیت قراردادی و ابلاغی نیست و این رابطه، قلبی و 
اعتقادی است. وی با اشاره با اشاره به سه وظیفه سنگین روحانیت به اینکه فکر 
انقلاب از روحانیت و حوزه های علمیه آغاز شد و دشمنان می خواهند کاری کنند 
که روحانیت از نقش بصیرت دهی و ایفای نقش حلقه واسط بین مردم و ولایت 
فاصله بگیرد، ادامه داد: مردم باید به حمله دشمنان به روحانیت توجه داشته 
باشند و بدانند که بدخواهان برای نقش های روحانیت نقشه کشیده اند. نماینده 
ولی فقیه در سپاه با بیان اینکه روحانیت تا زمانی که این وظایف را انجام می دهد، 
مورد هجمه دشمنان قرار دارد و همواره به خوبی چالش ها را دریافته و با آنها به 
مقابله برخاسته است ودر شرایط کنونی که دشمنان فتنه را بر عملیات فیزیکی 
ترجیح می دهند، روحانیت به بصیرت و صراحت در بیان بسیار نیاز دارد، ادمه داد 
امروز آنچه بدن دشمن را می لرزاند، انقلابی بودن است. امروز نیاز داریم که در برابر 

فتنه جدید دشمن مبنی بر استحاله انقلاب از درون به هوش باشیم.

مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم :

انقلاب زدايی از قم هدف اصلی
 دشمن است

قم- مسئول دفتر مقام معظم رهبری در قم گفت: یکی از نگرانی های راهبردی 
رهبر معظم انقلاب انقلاب زدایی از قم به عنوان خواستگاه انقلاب اسلامی است 

و از این مسئله ما غافل بودیم.
آیت الله محمود محمدی عراقی عصر پنجشنبه در نخستین مجمع اساتید 
حوزه علمیه مشکات با محوریت »نقش اساتید در تقویت حوزه انقلابی« که در 
حسینیه حضرت امام خمینی )ره( قم برگزار شد، ضمن گرامیداشت ایام الله دهه 
فجر انقلاب اسلامی و تبریک میلاد با سعادت حضرت صدیقه طاهره )سلام الله 
علیها( و با اشاره به روایتی از امام صادق )علیه السلام( در رابطه تعلیم و تعلم و 
عمل به تعالیم دین به تبیین نقش علما و فضلا در تقویت حوزه انقلابی پرداخت.

وی سیره علمی و عملی آیت الله مصباح یزدی را مورد توجه قرار داد و با بیان 
اینکه اخلاص جوهره اصلی شخصیت ایشان بود گفت: رمز و راز موفقیت آیت 
الله مصباح یزدی »اخلاص« و برای خداوند عمل کردن بود و امروز حوزویان باید 
این شاخصه مهم را در وجود خود رشد دهند تا قله های بزرگ علمی اخلاقی را 
فتح کنند. مسؤول دفتر مقام معظم رهبری در قم در ادامه با اشاره به نقش اساتید 
در تقویت بنیان های حوزه انقلابی گفت: به اعتقاد بنده شاخصه اصلی تحقق و 
تقویت حوزه انقلابی »تهذیب« است؛ این شاخصه همان چیزی است که نخبگان 
دانشگاهی در سراسر کشور را مایل به ورود به حوزه می کند. وی افزود: امام راحل 
پیش از آنکه یک رجل سیاسی باشد، یک انسان الهی بود، یعنی ابتدا خودشان 
را با تهذیب ساخته بودند و سپس به تربیت شاگردان پرداختند. آیت الله محمدی 
عراقی با بیان اینکه حوزه های علمیه ما بزرگانی همچون میرزای شیرازی، شهید 
مدرس، امام خمینی )ره( و رهبر معظم انقلاب را تربیت کرده است، گفت: حوزه 
امروز نیز این ظرفیت را دارد که اینچنین بزرگانی را در دامن خود بپروراند و صدها 
»شهید مدرس« تربیت کند. وی تحول در فقه را یکی دیگر از شاخصه های تقویت 
حوزه انقلابی دانست و با بیان اینکه امروز فقه حکومتی به شایستگی شناخته 
نشده است، گفت: امروز طبق مطالبات رهبر معظم انقلاب، حتی باب طهارت در 
فقه نیز باید با رویکرد فقه حکومتی متحول شود. مسؤول دفتر مقام معظم رهبری 
در قم ضمن اشاره به دغدغه های آیت الله مصباح یزدی در زمینه سکولاریزه شده 
حوزه های علمیه گفت: یکی از نگرانی های راهبردی رهبر معظم انقلاب وضعیت 
شهر مقدس قم است. دشمن می خواهد از قم انقلاب زدایی کند. قم خاستگاه 
انقلاب است و با توجه به اینکه در این شهر طلاب و نیروهای انقلابی بسیاری 
می رسد  نظر  به  نداریم؛  موضوع  این  به  نسبت  معذوریتی  دارند، هیچ  وجود 
مقداری از این مسأله غافل هستیم و برای سر باز زدن از مسؤولیت های خود 
فرافکنی می کنیم. وی نقشه های شوم دشمن برای انقلاب زدایی از قم را مورد 
توجه قرار داد و با بیان اینکه مسائل فرهنگی را نمی توان با کار اجباری حل کرد، 
عنوان کرد: ما باید برای مسائل فرهنگی کار تربیتی کنیم. وی در پایان خاطرنشان 
کرد: امروز درست است که ۴۲ سال علی رغم توطئه های استکبار به مسیر خود 
ادامه داده ایم، اما باید بدانیم که اندلس حدود ۷۰۰ سال به راه خود ادامه داد، 
اما پس از آن با دسیسه های دشمن استحاله شد؛ دشمنان ما تجربه هایی این 

چنینی دارند و می خواهند ما را نیز به همان بلا دچار کنند.
 

مهدی چمران: 

اجماع اصولگرايان قابل پيش بينی نيست
فعال اصولگرا، انتخابات سیزدهمین دوره ریاست جمهوری را پیچیده توصیف 
کرد و گفت: حمایت من از گزینه شورای وحدت اصولگرایان، بستگی به شخصی 

دارد که برگزیده اند.
انتخابات  نتیجه  نمی توان  پیچیدگی  دلیل  به  اینکه  بیان  با  چمران  مهدی 
۲۸ خرداد ۱۴۰۰ ریاست جمهوری را پیش بینی کرد، درباره شورای وحدت 
اصولگرایان گفت: تشکیل شورای وحدت و انتخاب سخنگو )منوچهر متکی( 

برای آن یک پدیده است.
این چهره اصولگرا  درباره حضور یا غیبت خود در این شورا، گفت: تاکنون در 

شورای وحدت نبودم و فکر نمی کنم بودن من هم ضرورتی داشته باشد.

عقب نشينی مجلس يازدهم
 از شعار شفافيت

نمایندگان مجلس یازدهم که با شعارهای پرطمطراقی همچون شفافیت و معیشت 
وارد بهارستان شدند، »شفاف سازی« را به عنوان یکی از چهار رویکرد اصلی خود 
خیلی زود کنار گذاشتند و کمتر از هشت ماه پس از ورود به مجلس، به طرح شفافیت 

آرای نمایندگان پشت پا زدند. 
نکته جالب آن است که حتی برخی از امضاکنندگان اولیه این طرح نیز هنگام 
رای گیری در صحن علنی مجلس، با آن مخالفت کردند؛، طرحی که ۱۸۰ نماینده از 

آن اعلام حمایت کرده بودند!
ماجرا چه بود؟

به  که  اسلامی  شورای  مجلس  داخلی  آیین نامه  قانون  از  موادی  اصلاح  طرح 
طرح شفافیت آرای نمایندگان معروف شد، قرار بود با پیش بینی امکان حضور 
نماینده صداوسیما در کمیسیون ها و تهیه گزارش، به دنبال شفاف کردن عملکرد 

کمیسیون های مجلس باشد.
همچنین در این طرح بر لزوم انتشار عملکرد نمایندگان در تصویب طرح ها و لوایح 
به تفکیک موافق، مخالف، ممتنع و عدم مشارکت و نیز، اعلام وضعیت حضور، 
غیاب، تأخیر و مأموریت آنها هنگام برگزاری جلسه های مجلس تصریح شده بود. در 
عین حال، طراحان سازوکار و شیوه مخفی کردن رأی گیری در جلسه های صحن 

علنی را نیز پیش بینی کرده  بودند.
موضوع شفافیت فعالیت های نمایندگان در پارلمان در دو سال اخیر و در اواخر 
مجلس دهم نیز مطرح بوده به گونه ای که از شهریور ۹۷ تا کنون حداقل چهار طرح 
مشابه در دستور کار قرار داشت؛ طرح هایی با عناوین مختلف که هیچکدام به نتیجه 
نرسید. از »طرح اصلاح ماده ۱۱۷ قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی« و 
»طرح الحاق دو تبصره به ماده ۱۱۹ قانون آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی« 

گرفته تا »طرح شفافیت آرای نظام تقنینی«.
طرح موسوم به شفافیت آرای نمایندگان از نخستین طرح هایی بود که در همان 
نخستین روزهای فعالیت نمایندگان مجلس یازدهم مطرح و ۱۳ خردادماه گذشته 

اعلام وصول شد.
طراحان این طرح در دلایل تدوین آن تاکید داشتند: »با توجه به مطالبه عمومی 
مردم و تعهد اکثر نمایندگان مجلس یازدهم به مردم برای پیگیری موضوع و به دلیل 
نقش مهم شفافیت در مبارزه با فساد و ویژه خواری و نظر به اینکه پیش از استفاده 
از سیستم الکترونیکی، آرای نمایندگان در جلسه های علنی شفاف بوده است این 

طرح تقدیم مجلس می شود«.
برخی از رسانه های اصولگرا از همان ابتدای ماجرا، با انتشار نام محمدباقر قالیباف 
به عنوان نخستین امضاکننده طرح، مانور وسیعی را در باره این اقدام مجلس یازدهم 
آغاز کردند که تا ماه ها ادامه داشت. اواخر شهریورماه دفتر مطالعات حقوقی مرکز 
پژوهش های مجلس نیز در نظر کارشناسی خود از این طرح دفاع کرد و گفت: 
»شفافیت در این نهاد )مجلس(، به جهت اهمیت نقش آفرینی در تعیین حق و 
تکلیف مردم و تنظیم روابط اجتماعی ضروری به نظر می رسد. از مهمترین ابعاد 
شفافیت مجلس، انتشار اطلاعات رأی گیری در مجلس و شفافیت آرای نمایندگان 

است«.
مرکز پژوهش های مجلس طرح پیشنهادی مجلس را »دربرگیرنده بخش قابل 
مواد  قالب  در  را  مواردی  در عین حال  و  دانسته  آرا  الزامات شفافیت  از  توجهی 
از  اولیه و پس  از تصویب طرح  آبان، 5 ماه بعد  پیشنهادی اعلام کرده بود. ۱۲ 
کش وقوس های فراوان در نهایت رسیدگی به طرحی که به امضای ۱۷۶ نماینده 
رسیده بود در کمیسیون تدوین آیین نامه داخلی مجلس شورای اسلامی به پایان 
رسید. رسانه ها و شخصیت های بسیاری از همین طیف اصولگرا در این مدت بارها با 
اشاره به طرح یادشده، گریزی هم زدند به عدم تصویب آن در مجلس قبلی و تصویب 
نهایی شفافیت را یکی از گام های مهم و اساسی مجلس انقلابی قلمداد کردند؛ حتی 
رئیس مجلس در حمایت طرح شفافیت آرا، آن را در کنار »هوشمندسازی، کارآمدی 
و مردمی سازی« یکی از چهار رویکرد اصلی در تحول مجلس و »لازمه  قوی و کارمدن 

شدن آن« عنوان کرد.
طرفداران مجلس یازدهم در همین مدت بارها به سابقه بررسی موضوع  شفافیت 
در مجلس دهم پرداختند و با افتخار از انتقادهای تند و گزنده خطیبان و سخنرانان 
خود به مجلس قبلی دفاع کردند؛ صدا، فیلم و متن سخنان حجت الاسلام »علیرضا 
پناهیان« از وعاظ شناخته شده مدافع مجلس یازدهم نمونه ای از این رفتارهاست که 
بعد از مخالفت مجلس دهم با طرح شفافیت گفته بود: »آی مجلس شورای اسلامی 

آدم باش! کی به شما حق داده شفاف رأی ندهی!؟«
وی حالا  پس از مشخص شدن رای منفی مجلس مورد علاقه اش به طرح شفافیت 
آرا، به انتقاد از آنها نیز روی آورده و در صفحه توئیتر خود نوشته است: »مجلس با 
تاخیرش درباره طرح شفافیت و بدتر از آن با عدم تصویب شفافیت نشان داد از رشد 
سیاسی کافی برخوردار نیست و از انتظارات مجلس انقلابی فاصله دارد. چه کسانی 
در مجلس می خواهند به عنوان مجلس انقلابی لطمه بزنند؟ این با شهامت یک 

مجلس انقلابی سازگار نیست.«
از  بریده هایی  آرا،  شفافیت  طرح  رد  از  پیش  یازدهم،  مجلس  طرفداران  البته 
نطق های چند سخنران محبوبشان را بازنشر کردند، از جمله که یکی از آنها، معیار 

»منافق« بودن یا نبودن نماینده را، مخالفت یا موافقت با شفافیت عنوان کرده بود.
فرآیند تبلیغ و انتشار اخبار مرتبط و پوشش گسترده رسانه های خاص ادامه داشت و 
خبرهای گوناگونی از در اولویت قرار گرفتن شفافیت، چکش کاری مرکز پژوهش های 
مجلس، افزودن یا اصلاح تبصره هایی به مواد اولیه طرح و ... بازتاب می -یافت؛ تا 
اینکه ۱5 بهمن ماه در نشست علنی، نمایندگان اصولگرا با ۶۳ رای مخالف و ۱۲ رای 

ممتنع با تصویب »شفافیت آرا« مخالفت کردند.
عجیب آنکه تعداد آرای موافق )۱5۳ رای( از آرای امضاکنندگان اولیه )۱۷۶ رای( 
کمتر بود! در واقع در همین فاصله کوتاه چند ماهه، ۲۳ نفر از موافقان اولیه، عملا 
نظر خود را پس گرفتند و بار دیگر اما و اگرها درباره سازوکار و کنش اصولگرایان حاکم 
بر پارلمان را برجسته کردند. نگاهی به برخی جزئیات طرح اصلاح قانون آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی نشان می دهد نمایندگان جناح اکثریت حتی حاضر 
به قبول شفافیت نیم بند موردنظر کمیسیون مربوطه هم نشدند. کمیسیون تخصصی 
ارائه دهنده طرح نهایی در موارد زیادی شفافیت و علنی بودن آرا و جلسه ها را به 
اما و اگرهای گوناگونی مشروط کرده بود؛ از جمله اینکه »در مواردی که حداقل 
۱5 نفر از نمایندگان درخواست رأی گیری مخفی با ورقه دهند، ابتدا بدون بحث 
نسبت به درخواست، رای گیری می شود و در صورت تصویب، در اصل موضوع مورد 
درخواست، رأی گیری مخفی با ورقه انجام خواهد شد«! همین اندک تلاش برای 
نمایش شفافیت و تحقق شعارهای انتخاباتی نیز ناکام ماند و واکنش ها بلافاصله پس 
از اعلام نتیجه نهایی آرا در فضای مجازی آغاز شد. قالیباف در توئیتر خود تنها به 
اظهار تاسف بسنده کرد و زاکانی )رئیس مرکز پژوهش ها( تصمیم اکثریت را »بسیار 
تلخ و عبرت آموز دانست« و البته تاکید کرد به زودی رای گیری مجدد به صورت 
علنی درخصوص این طرح تکرار خواهد شد. به دنبال آن، تعدادی از نمایندگان 
در نامه ای به هیات رئیسه خواستار طرح مجدد شفافیت آرای نمایندگان در دستور 
کار مجلس شدند؛ آنها درخواست اعمال موادی از آیین نامه داخلی مجلس یعنی 
رای گیری به صورت قیام و قعود را درباره طرح شفافیت مطرح کردند؛ به عبارت 
دیگر خواستار شفافیت در رای به شفافیت شدند، تا علنا مشخص شود چه کسانی 
با آن موافق یا مخالفند، در حالی که طبق ماده ۱۳۰ آیین نامه داخلی، اگر طرحی 
مورد تصویب مجلس شورای اسلامی یا کمیسیون های موضوع اصل ۸5 قانون 
اساسی واقع نشد بدون تغییر اساسی تا ۶ ماه دیگر نمی توان آن را دوباره به مجلس 
پیشنهاد کرد مگر با تقاضای کتبی 5۰ نماینده و تصویب مجلس.  به این ترتیب ۸ 
ماه نمایش شفافیت و شعر و شعار درباره آن از سوی مدعیان پر سرو صدایش پایان 
یافت و پرسش های متعددی را بر پرسش های قبلی درباره عملکرد این مجلس افزود. 
گذشته از استدلال های عجیب مخالفان شفافیت در صحن علنی دیروز که آن را به 
»تفتیش عقیده« نسبت داده بودند، مجلس اصولگرای یازدهم تن به شفافیت نداد 
و یکبار دیگر عیار حاکم بر پارلمان آشکار شد؛ همانند تجربه دو ماه معطل کردن 
بودجه ۱۴۰۰، انتقادهای هتاکانه به دولت و ... ، نمایندگان این دوره نشان دادند، 
شعارهای انقلابی خود در پیش از شروع در مجلس را کنار گذاشته و سمت و سویی 
گام برمی دارند که عملکرد و رفتارهایشان در برابر مردم، آشکار است و با جار و جنجال 

و ... نمی توان به مقاصد سیاسی جناح و طیف های مطلوب خود رسید.

اخبار

سیامک آهی*

 

رییس جمهوری گفت: رای دادگاه لاهه نشانه 
قدرت و عظمت ملت بزرگ ایران در برابر ابرقدرتی 

مثل آمریکاست. 
حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی روز 
پنج شنبه در مراسم بهره برداری از طرح های 
دادگاه لاهه  رای  به  اشاره  با  وزارت صمت  ملی 
درباره شکایت ایران از آمریکا گفت: در حالی که 
دشمنان می خواستند روزهای تاریکی را برای 
ایران ترسیم کنند و فضای تنفسی را بر ما تنگ 
ما  برای همه  کنند، خبرهای خوشی داریم که 

حائز اهمیت است.  
وی افزود: خدمت مردم عزیز ایران تبریک می 
گویم که دیروز دولت تدبیر و امید موفقیت بزرگی 
چندمین  این  و  آورد  دست  به  لاهه  دادگاه  در 
پیروزی است که دولت در دادگاه بین المللی لاهه 
در مقابل آمریکا بدست می آورد و این بسیار مهم 

است.
روحانی یادآور شد: این قدرت و عظمت برای 
ملت بزرگ ایران در برابر یک ابرقدرت است. در 
جنگ سیاسی صدها هزار کارشناس و متخصص 
در کنار آنها است و ما با عده ای از دیپلمات های 
محدود به جنگ آن ها می رویم این عدد کم ما 
در برابر عدد بزرگ آن پیروزی اش زیبا و درخشان 

است.
وی اضافه کرد: در بخش حقوقی کمتر سابقه 
دارد از آغاز انقلاب مباحث را به دادگاه لاهه ببریم 
دولت  این  در  دارد  را  خودش  خاص  دلایل  که 
تصمیم قاطع گرفتیم در مسائل اختلافی در برابر 

آمریکا بحث را به دادگاه لاهه برسانیم 
المللی  بین  دادگاه  در  کرد:  خاطرنشان  وی 
لاهه ما رای بسیار موفقی گرفتیم علیرغم این که 
هزاران حقوقدان بزرگ را بسیج کردند رای این 
بود که دادگاه لاهه به دستور و قرار موقت رای داد 
که آمریکا باید همه تحریم ها در امور انسانی را 

بلافاصله قطع کند، البته آمریکا عمل نکرد.
رییس جمهوری ادامه داد: علیرغم اینکه یک 
دادگاه بین المللی به اتفاق آرا یعنی همه یازده 
دادند،  رای  آمریکا  علیه  آن  رتبه  عالی  قاضی 
یک موفقیت بسیار بزرگی برای ملت ما بود اما 
آمریکایی ها گفتند که این دادگاه اصلًا صلاحیت 
ندارد برای اینکه اصل شکایت ایران را مورد بررسی 
قرار داده است. وی افزود: ماه ها حقوقدان های 
در  و  کردند  بحث  زمینه  این  در  آمریکا   و  ایران 

دادگاه لاهه لوایح را تبادل می کنند.
روحانی یادآور شد: یک بار مرحوم دکتر مصدق 
به  این دادگاه رفت و در تاریخ ما ماندگار شد. در 

این دولت چندین نوبت ما به دادگاه بین المللی 
رفتیم و بحمدالله تا امروز در همه مراحل پیروز 
بودیم. البته دعوای اصلی ماهوی راجع به این 
این مرحله  آینده است ولی در  پرونده هنوز در 
آمریکایی ها خیلی تلاش کردند که به دادگاه ثابت 
کنند که شما نمی توانید به این مسئله رسیدگی 
کنید اما این رای درباره صلاحیت دادگاه صادر 
برای  بزرگ  حقوقی  موفقیت  یک  این  و  شد 

جمهوری اسلامی ایران بوده است.
رییس دولت دوازدهم گفت: تحصیل کردگان 
این سرزمین در حقوق و دیپلماسی در همه جا 
موفقیت و پیروزی های شگرف و بزرگی را به دست 
آوردند و  من این موفقیت بزرگ را به ملت بزرگ 

ایران تبریک می گویم.
روحانی در بخش دیگری از سخنانش با اشاره 
به اهمیت مساله فولاد، نساجی و پتروشیمی برای 
وجود  بحث  این  معادن  زمینه  در  گفت:  کشور 
داشت که از معادن سنگ را استخراج کنیم در 
کنار آب ببریم یا آب را استحصال بکنیم در خدمت 
معدن ببریم، همیشه این موضوع محل بحث بود.  
روشن بود که اگر آب را از دریا شیرین کنیم و کنار 

معدن ببریم به صرفه تر است.
از  اینکه شرق کشور  بیان  با  رییس جمهوری 
است،  مهم  بسیار  ما  برای  ملی  امنیت  لحاظ 
افزود: اگر ایران را در نظر بگیرید کفه شرق و غرب 
مساوی نیست و کفه غرب بالاست و کفه شرق 
پایین تر است. به دلیل اینکه در منطقه غرب ایران 
و زمین مناسب کشاورزی هست. در شرق  آب 
هم زمین مناسب و معادن وجود دارد اما مشکل 

عمده آب است.
وی خاطر نشان کرد: در این زمینه کار بزرگی 
در دولت تدبیر و امید انجام گرفت و آب از خلیج 
فارس به سیرجان منتقل شد که فاز اول بود.  در 
مراحل بعدی دو طرح مهم وجود دارد که وزیر 
محترم صمت توضیح دادند؛ یک مسیر که آب را 
به خراسان جنوبی، خراسان رضوی و مشهدالرضا 
می رساند  و طرح دیگری آب را به یزد و اصفهان 

می رساند.
رییس جمهوری گفت: دولت ضمن کارهای 
مهمی که انجام می دهد ریل را برای دولت بعد 
آماده می کند. همه سرمایه گذاری و طرح ها را 
برای انتقال آب انجام می دهیم و تکمیل آن با 

دولت بعدی است.

یادگار امام تأکید کرد: انقلاب اسلامی اول در مقابل سدّ تحجر ایستاد و بعد به سینه 
استبداد زد هرچند استبداد و تحجر هر زمانی می توانند همدیگر را پیدا کنند ولی 
انقلاب این دوگانه را شکاند و گفت، برای مبارزه با استبداد اصلا لازم نیست متحجر 

باشید. 
آیت الله سیدحسن خمینی در اختتامیه اولین جشنواره فرهنگی هنری »دختران 
امروز« که در حرم امام برگزار شد، گفت: در رابطه با زنان و مسأله حقوق زنان اگر به 
تاریخ صدسال اخیر در دنیا توجه کنیم، بیشترین توجه به این حوزه از ناحیه گروه های 
چپ شروع شده که آنها هم به نوعی ادامه جریان های نیهلیستی در غرب هستند و 
توجهشان به برخی از گروه های اجتماعی که مورد ظلم قرار گرفته اند خیلی زیاد بوده 
است. البته گروه های چپ ماتریالیستی به نوعی این مسیر را به بی راهه بردند، ولی 
بن مایه حرکت یاد شده یک جریان عدالت خواهی بود که در مقابل نظام سرمایه داری 
افسار گسیخته ای که به خصوص در آغاز قرن بیستم در جهان حاکم  بود، به صورت 

پررنگ شکل گرفت. 
وی افزود: طرح مسأله حقوق زنان، تساوی زن و مرد و در بعضی جاها جریانات 
فمینیستی که از مردگرایی به مردستیزی روی کرده اند، امری سابقه دار بوده و مربوط 
به آسیا و انقلاب ما نیست. قبل از انقلاب هم بعضا به خاطر اینکه جریانات حکومتی 
می خواستند از نوع نگاه چپ گرایان عقب نمانند خدماتی به زن ها شده بود و وزیر 
و سفیر زن را بر سر کار گذاشته بودند. لذا اینکه انقلاب را نقطه عطف توجه به حقوق 

زنان بدانیم درست است.
سیدحسن خمینی یادآور شد: در نقطه مقابل این جریانات ما با جریانات سنتی 
مواجه بودیم که با یک نگاه دینی سنتی و بسته، به روزگار خودشان وارد نمی شدند و با 
هر تحولی در روزگار جدید مقابله می کردند. البته بخش زیادی از آن واقعا ناشی از درد 
و دغدغه دین و بی اعتمادی به کسانی بود که سخن از مدرنیسم می گفتند؛ تا جایی 
که حتی »بلندگو« در روزگاری تحریم بود و »دوش حمام« به خاطر جایگزین شدن با 

خزینه، فریادها بلند کرد!
وی تأکید کرد: میراث امام برای جامعه ما نگاه دیندارانه به حقوق زن است؛ اینکه 
برای جلو رفتن با مقتضیات زمان و اعطای عادلانه حقوق زنان و سایر اقشار جامع، 
لازم نیست دین ستیزی کنیم؛ بلکه باید از زبان دین به دنبال اعطای حقی باشیم که 
خداوند برای همه مقرر کرده است. وقتی امام بحث حق رأی و حضور زنان در مجلس 
و حتی تظاهرات را طرح کردند، بسیاری از متدینین نسبت به این مسأله حساسیت 
داشتند. از همین رو، اینکه زن مسلمان مجبور نباشد در دوگانه ای قرار گیرد که یا 

مدرن شود و یا مسلمان بماند، دستاورد بسیار بزرگی است.
یادگار امام افزود: اگر دینداران این اجتهاد را نکنند، همواره پیش روی گروه های 
مختلف جامعه به ناحق یک دوگانه قرار می دهند؛ مثلا اینکه یا به دنبال هنر بروید و یا 
مسلمان بمانید؛ در چنین دوگانه ای، بخشی که می روند دینشان را از دست می دهند 
و بخشی که باقی می مانند از یک خواسته درونی خودشان تهی می شوند و البته در 
نتیجه ی این پدیده، به جامعه هم لطمه وارد می شود. همچنین، این که زنان یا باید به 
دنبال تحصیل و حضور در جامعه بروند یا دین دار بمانند، دوگانه غلطی بود که امام آن 
را از بین برد و گفت راه سومی وجود دارد؛ دیندار بمانید و در افق دین و با توجه به ارزش 

های شریعت و حفظ چیزی که شما را به خدا پیوند می دهد به حقوقتان هم برسید.
سیدحسن خمینی با بیان اینکه بحث مهم »اجتهاد« بخش مغفول مانده زندگی امام 
در پایان عمرشان است، تصریح کرد: نقش زمان و مکان در اجتهاد و اینکه ما نباید در 
یک نقطه بمانیم، موضوع بسیار مهمی است. انقلاب، انقلاب کسانی بود که به دین 
یک نگاه جدید داشتند. انقلاب اسلامی اول در مقابل سدّ تحجر ایستاد و بعد به سینه 
استبداد زد. البته استبداد و تحجر هر زمانی می توانند همدیگر را پیدا کنند، اما مهم 
این است که انقلاب این دوگانه را شکاند و گفت، برای مبارزه با استبداد اصلا لازم 
نیست متحجر باشید و برای اینکه دیندار بمانید لازم نیست سنتی محض باشید! دین، 

فرهنگی فراتر از سنت و مدرنیزم و شرق و غرب و بالاتر از همه دوره ها است.
 وی تأکید کرد: شما دیندار بمانید و به موسیقی بپردازید، دیندار بمانید و برای حقوق 
زنان پاسبان باشید، دیندار بمانید و به هنر رو کنید. این یک خطر بزرگ است که ما 
بخواهیم پشت سنگر دین از ارزش های غیر دینی دفاع کنیم. اگر بخواهیم بگوییم 

انقلاب برای حقوق دوره جدید چه کرد، این رویکرد یک نکته راهگشا و مهم است.
یادگار امام گفت: پیام انقلاب برای فراتر از مرزهای خودش این است که شما می 
توانید با حفظ ارزش های دینی در بستر زمان خودتان زندگی کنید. اگر پیام این 
فراموش شود و بر زمین بماند ما یک گام جلو آمده ایم ولی گام های بعدی را نرفته 
ایم. باید اعتماد جامعه دینی جلب شود؛ قرار نیست ارزشی از ارزش های دینی از بین 
برود، بلکه قرار است در فضای دینی اجتهاد کنیم. وی افزود: هیچ چیزی مانند زبان 
هنر در خدمت این اجتهاد نیست. هنر قوه خیال آدمی را تقویت می کند. همه هویت 
هنر، عنصر »خیال« است و همه اخلاقی زیستن وابسته به این است که شما تخیّل 
قوی داشته باشید. در نقطه مقابل، »توهم« همه ی هویت غیر اخلاقی زیستن است. 
وقتی من توهم دارم یعنی خودم را محور جهان می بینم و هرچه به من نزدیک است 

ارزشمند هست و هرچه از من دور شود بی ارزش می شود.

آیت الله سیدحسن خمینی: 

برای مبارزه با استبداد اصلا لازم نيست متحجر باشيد 

روحانی در مراسم بهره برداری از طرحهای وزارت صمت ؛

رای دادگاه لاهه نشانه قدرت و عظمت ملت بزرگ ایران است

رشت- رئیس قوه قضائیه با اشاره به اینکه ارتباطات 
ناسالم و زد و بندها در ادوار مختلف وجود داشته است، 
گفت: این مشکل مربوط به یک دولت نیست و باید 

مدیران متخلف دو برابر مجازات شوند.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی پیش از ظهر پنج شنبه 
در جلسه شورای اداری استان گیلان ضمن تبریک 
ولادت حضرت زهرا )س(، بیان کرد: از کادر پزشکی 
دلیل مجاهدت  به  و کشور  استان گیلان  درمانی  و 
ویروس منحوس  با  مبارزه  و  در حفظ سلامت مردم 

داشتند، قدردانی می کنم.
وی با تأکید بر اینکه تحول انقلاب باید همواره مورد 
نظر باشد، افزود: ملت و جامعه ما نه حق عقب نشینی 
دارد نه در جا زدن، تنها باید در مسیر پیشرفت و ارتقای 

جایگاه انقلاب و نظام اسلامی حرکت کند.
در  باید  همواره  کرد:  اضافه  قضائیه  قوه  رئیس 
حوزه های اقتصادی و اجتماعی رو به جلو حرکت کنیم 

و پویایی داشته باشیم.
وی با بیان اینکه جامعه باید به سمت بهتر شدن 
حرکت کند، ادامه داد: ممکن است در این مسیر با 
موانعی نیز برخورد کنیم اما این موانع نباید انحرافی در 
حرکت جامعه ایجاد کند بلکه باید با حرکت مجاهدانه 

آن را برطرف کنیم و در این راه رزمندگان دوران دفاع 
مقدس الگوبرداری کنیم.

اینکه  به  اشاره  با  ادامه  در  رئیسی  حجت الاسلام 
دشمن به دنبال از بین بردن فرصت ها و ظرفیت ها 
حرکت  با  باید  کرد:  تأکید  است،  ایران  ملت  برای 
انقلابی بر مبنای اراده پولادی و بر اساس اخلاص و 

عشق الهی حرکت کرد.
وی اضافه کرد: ما در محضر شهدا هستیم و انتظار 
شهدا و خانواده شهدا و انقلابیون و دغدغه مندان این 

است برای بهبود شرایط کار مجاهدانه انجام دهیم.
با  به مدیران  ادامه خطاب  رئیس دستگاه قضا در 
اینکه امروز ما در حوزه هسته ای پیشرفت  به  اشاره 
بیشتری نسبت به حوزه اقتصادی داشته ایم، افزود: 
دشمن نمی خواست ایران اسلامی در حوزه هسته ای 

به کوچک ترین پیشرفتی دست یابد.
وی همچنین به پیشرفت های حوزه نظامی و دفاعی 
کرد  اشاره  نیز  زمینه  این  در  دشمنان  تحریم های  و 
و با بیان اینکه دشمن به دنبال این بود که ما به هیچ 
توانمندی در این بخش ها نرسیم، ادامه داد: امروزه 
ده ها رزمایش از سپاه و ارتش برای کشور تولید قدرت 
کرده. علی رغم تمام محدودیت ها نیروهای مسلح در 

حوزه دفاعی اقتدار آفریدند.
گره ای  هیچ  اینکه  به  اشاره  با  قضائیه  قوه  رئیس 
نیست که به دست مردم باز نشود، بیان کرد: وضعیت 
با دست شما  این موضوع  و  حتماً متحول می شود 
و  گیلان  مردم  را  می توانیم«  »ما  و  می افتد  اتفاق 
رزمندگان استان در دوران دفاع مقدس اثبات کردند 
و این عرصه ها نیز چیزی نیست که نتوانید آن را حل 

کنید.
آیت الله رئیسی با بیان اینکه با سازمان متخلف باید 
کرد:  تاکید  شود،  برخورد  متخلف  افراد  از  شدیدتر 
اگر سازمانی تغییر کاربری و ساخت و ساز غیرمجاز 
کرد باید شدیداً مجازات شود چرا که سازمان ها باید 
قانونمند باشند و بی عدالتی را برای خود ضد ارزش 
بدانند. رئیس قوه قضائیه با اشاره به اینکه هیچ قدرت و 
جایگاهی بالاتر از قانون نیست، عنوان کرد: هیچکس 
حق ندارد حتی برای کار خیر اقدام غیرقانونی کرده و 

به جنگل ها دست درازی کند.
رئیس قوه قضائیه با تأکید بر ضرورت ریشه کن شدن 
فساد، افزود: فساد در هر جایی باید پیگیری شود البته 
اعتقاد به فساد سازمان یافته نداریم و اگرچه باند فساد 

هست اما جمهوری اسلامی فسادناپذیر و پاک است.

آیت الله رئیسی در شورای اداری استان گیلان:

مديران متخلف بايددوبرابر مجازات شوند
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از نظر علمی ثابت شده است که مصرف غذاهای تند یکی از رایج ترین مقصران 
در پس ناراحتی معده و اسهال است. 

مصرف متعادل غذاهای تند و استفاده از مقدار تناسب از ادویه های تند می تواند 
به تقویت سلامت انسان کمک کند، اما زیاده روی در مصرف آنها می تواند اثری 

معکوس به همراه داشته باشد.  
به نقل از "ایت دیس غذاهای تند می توانند به کاهش وزن بهبود بیماری قلبی و 
 the British Medical حتی افسردگی کمک کنند. بنابر مطالعه ای که که در نشریه
Journalمنتشر شد، افرادی که شش تا هفت روز در هفته غذاهای تند مصرف می 
کردند، کاهش خطر نسبی ۱۴ درصدی در مرگ و میر کلی را نشان دادند. به بیان 
دیگر، یک رژیم غذایی حاوی کپسایسین ماده شیمیایی موجود در فلفل ها و عامل 

تندی آنها می تواند حتی به طول عمر انسان بیفزاید.
با این وجود، غذاهای تند برای همه مناسب نیستند. اگر غذای خود را با میزان 
بیش از حد سس تند آغشته کرده یا وعده های غذایی زیادی حاوی سطوح بالای 
تندی را مصرف کنید، این شرایط می تواند به بدن شما آسیب برساند. در ادامه 

با برخی عوارض جانبی مصرف بیش از حد غذاهای تند بیشتر آشنا می شویم.
آنها می توانند اثر ملین داشته باشند 

از نظر علمی ثابت شده است که مصرف غذاهای تند یکی از رایج ترین مقصران 
در پس ناراحتی معده و اسهال است. بنابر یک مطالعه علمی مصرف بیش از حد 
کپسایسین می تواند دیواره داخلی معده را تحریک کند و از دیگر علائم می توان به 
حالت تهوع، استفراغ، شکم درد و اسهال سوزناک اشاره کرد. پس اگر به غذاهای 

تند و پر ادویه حساس هستید، پرهیز از مصرف یا محدود کردن مصرف این گونه 
خوراکی ها می تواند ایده خوبی باشد.

آنها می توانند موجب آکنه و اگزما شوند 
به گفته ربکا تونگ متخصص پوست، غذاهای تند ممکن است موجب جوش 
زدن در برخی افراد شود. زمانی که غذای تند در دستگاه گوارش التهاب ایجاد می 
کند - ناراحتی معده، بازگشت اسید یا علائم دیگر - گاهی اوقات، این التهاب می 
تواند روی پوست به شکل گرگرفتگی، بروز آکنه یا حتی اگزما خود را نشان دهد. اگر 
غذایی خاص دلیل بروز این شرایط باشد، متخصصان پوست ثبت خوراکی های 

مصرفی برای شناسایی مقصر اصلی را پیشنهاد داده اند.
آنها می توانند موجب بی خوابی شوند 

اگر به مصرف وعده های غذایی سرشار از ادویه و تندی علاقه دارید، بهتر است 
آن را به وعده غذایی ناهار محدود کنید. غذاهای تند و اسیدی به واسطه سوزش 
سردل می توانند در خواب انسان اختلال ایجاد کنند. سوزش سردل به خصوص 
برای افراد مبتلا به بیماری بازگشت اسید معده به مری که به نام رفلاکس اسید نیز 

شناخته می شود، مشکل ساز است.
به گفته بسیاری از کارشناسان سلامت مصرف غذاهای تند و پر ادویه نزدیک به 
زمان خواب توصیه نمی شود زیرا دراز کشیدن می تواند موجب تشدید ناراحتی 

شود که فرد احساس می کند.
آنها می توانند بر صدای شما تاثیرگذار باشند 

به گفته کارشناسان کلینیک مایو مصرف بیش از حد غذایی تند و پر ادویه یکی 
از مواردی است که می تواند گلوی انسان را تحریک کند. اگر فردی هستید که از 
بازگشت اسید معده به مری رنج می برد - مساله ای که به واسطه مصرف غذاهای 
تند نیز می تواند شکل بگیرد - مصرف غذاهای تند نه تنها می تواند به استفراغ 

بلکه به درد، تورم و گرفتگی صدا نیز منجر شود.
آنها می توانند در بروز تاول ها و راش های پوستی نقش داشته باشند  

به گفته بری گرین، از آزمایشگاه جان بی. پیرس لمس برخی مواد غذایی تند نیز 
می تواند به طور بالقوه دارای خطرات سلامت باشد. مواد غذایی تند گیرنده های 
موجود در پوست که به طور معمول به گرما واکنش نشان می دهند را تحریک می 
کنند. این گیرنده ها فیبرهای دردی هستند که از نظر فنی به نام گیرنده های درد 
پلی ماودال شناخته می شوند. آنها به دماهای شدید و محرک های مکانیکی شدید 
مانند نیشگون و برش و همچنین به برخی تاثیرات شیمیایی واکنش نشان می 
دهند. زمانی که این فیبرهای درد توسط یک ماده شیمیایی مانند آنچه در فلفل 
های چیلی وجود دارد، تحریک شده اند، سیستم عصبی مرکزی می تواند گیج 

شده و فریب بخورد که یک واکنش عصبی مبهم را موجب می شود.

مهم ترين عامل جلوگيری از دردهای غذاهای تند و 5 خطر مصرف بیش از حد آنها 
اسکلتی و عضلانی

با علم  از دردهای اسکلتی و عضلانی، آگاهی جامعه  مهم ترین عامل جلوگیری 
ارگونومی و تطابق محیط کار با بدن است.

مهسا پارسا متخصص بیومکانیک، اظهار داشت: شیوع دردهای اسکلتی عضلانی در 
مشاغل اداری و کارمندان پشت میز نشین روز به روز افزایش پیدا می کند که مهم ترین 
علت آن عدم آگاهی افراد از وضعیت بدنی نامناسب و شرایط محیطی نامطلوب و غیر 

ارگونومی است.
وی تصریح کرد: آگاهی از علم ارگونومی و تطابق محیط کار با بدن می تواند از دردهای 
اسکلتی عضلانی تا حد زیادی جلوگیری کند. پیشگیری از آسیب های اسکلتی عضلانی 
مرتبط با کار یکی از دغدغه های مهم در سراسر جهان می باشد چرا که آسیب های شغلی 
می توانند به راحتی عامل از دست رفتن زمان کار، کاهش بهره وری کاری و افزایش 

هزینه ها گردد.
شغلی،  تنفسی  آسیب های  از  بعد  جهانی  بهداشت  سازمان  اینکه  بیان  با  پارسا 
آسیب های اسکلتی عضلانی ناشی از کار را در رتبه دوم بیماری های شغلی قرار داده 
است؛ افزود: مهم ترین دلیل آسیب اسکلتی عدم آگاهی افراد از وضعیت مناسب بدن 
هنگام نشستن پشت میز و بخصوص هنگام کار کردن با رایانه است و دلایل بعدی محیط 

کار غیر ارگونومی، حرکات تکراری و عدم استراحت و حرکات اصلاحی هنگام کار است.
این متخصص بیومکانیک ادامه داد: نتایج مطالعات و تحقیقات انجام شده نشان 
می دهد در بین کارمندان پشت میز نشین افرادی که با رایانه و یا لپ تاب کار می کنند 
به نسبت دیگر کارمندان بیشتر دچار آسیب های اسکلتی عضلانی می شوند؛ همچنین 
بررسی های انجام شده نشان داده که بیشتر این دردهای اسکلتی عضلانی مربوط به 
گردن و کمر است که باعث فتق و بیرون زدگی دیسک کمر، بیرون زدگی دیسک گردن و 

قفل شدن گردن می شود.
پارسا اضافه کرد: کارمندان با آگاهی نسبت به علم ارگونومی به راحتی می توانند از 
این دردها پیشگیری کنند به طور نمونه کارمندان همواره باید قبل از نشستن، صندلی 
را متناسب با قد خود تنظیم کنند به نحوی که پای آنان به راحتی روی زمین قرار گیرد، 
علاوه بر تنظیم صندلی توجه داشته باشند موقع نشستن روی صندلی بین گودی کمر و 

پشتی صندلی هیچ فضای خالی وجود نداشته باشد و همواره این فضا پر باشد.
وی گفت: صاف نشستن و خم نشدن نکته مهمی است که همواره باید به آن دقت کرد. 
علاوه بر رعایت نکات ارگونومی توسط کارمندان، مدیران نیز باید به اهمیت علم ارگونومی 
قرار دهند.  اختیار کارمندان  را در  نیاز  و در حد ممکن تجهیزات مورد  باشند  واقف 
صندلی های قابل تنظیم و دسته دار این امکان را به کارمند می دهد تا بتواند صندلی را 

متناسب با فیزیک بدنش تنظیم کند و کمترین آسیب به بدن بخصوص کمر وارد شود.
پارسا ادامه داد: بسیاری از افراد عادت دارند که هنگام نگاه کردن به صفحه نمایشگر 
سر خود را خم کنند برای جلوگیری از این عادت غلط باید دقت کرد که بالاترین قسمت 
مانیتور همسطح چشم باشد تا نیازی به خم شدن گردن نباشد همچنین صحبت کردن 
طولانی با تلفن و خم کردن گردن نقش زیادی در گردن درد دارد و راه حل بسیار ساده آن 

استفاده از هندزفری به جای گوشی تلفن است.
این متخصص مهندسی پزشکی اظهار داشت: عامل مهم دیگری که منشأ مهمی از 
دردهای اسکلتی عضلانی است قرار گرفتن بدن در یک وضعیت ثابت است، کارمندان 
دقت کنند که حداقل هر نیم ساعت یک بار در حدود پنج دقیقه استراحت داشته باشند 

و با انجام حرکات نرمشی بدن را از وضعیت ثابت تغییر دهند.
وی با اشاره به اینکه سندرم تونل کارپال بسیاری از کارمندان را تهدید می کند افزود: 
این سندرم در نتیجه خم شدن مچ هنگام کار با موس و یا تایپ کردن پدیدار می شود که 
باعث احساس درد، مور مور شدن و گز گز در دست می شود و راه حل پیشگیری از آن 
انجام حرکات کششی و استراحت به دست است و باید دقت داشت که مچ دست خم 

نشود و حرکات با کمترین نیرو و ملایم انجام شود.
پارسا خاطرنشان کرد: با رعایت نکات ارگونومی هنگام کار کردن در محل کار می توان 
از آسیب های اسکلتی عضلانی تا حد زیادی جلوگیری کرد و تبدیل به افرادی پر انرژی، 

سالم و شاد شد.

مسئول تغذیه بالینی عنوان کرد؛

مکمل های تغذيه ای در ايام کرونا چگونه 
مصرف شود

مسئول تغذیه بالینی معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی تهران، در ارتباط با مصرف 
مکمل های تغذیه ای در دوران کرونا، نکاتی را متذکر شد.

شیما هادوی گفت: از ابتدای کرونا شاهد مصرف بی رویه مکمل ها و گروه خاصی از 
مواد خوراکی هستیم که مصرف آنها هیچ پایه و اساس علمی ندارد.

وی افزود: مکمل ها به خودی خود بد نیستند و می بایست زمانی استفاده شود که فرد 
دچار کمبود آن ماده مغذی در بدن است. اکثر این مواد مغذی با رعایت یک رژیم غذایی 

مناسب برای بدن تأمین می شوند.
مسئول تغذیه بالینی معاونت درمان دانشگاه علوم پزشکی تهران، توضیح داد: مثلًا 
با استفاده از ۳ تا 5 واحد میوه و سبزی و برای مثال گنجاندن فلفل دلمه ای قرمز در 
برنامه غذایی میزان نیاز بدن به ویتامین C تأمین می شود. حال با ازدیاد دریافت ویتامین 
C که دوزهای موجود در بازار آن بسیار بیشتر از میزان نیاز بدن فرد است، مطالعات 
نشان داده اند که منجر به اختلالاتی از قبیل کاهش جذب مس، افزایش دفع کلسیم 
اگزالات ادراری )که در افرادی که سابقه سنگ کلیه از نوع اگزالات کلسیم را دارند باعث 
بزرگ شدن سنگ و تشدید آن می شود(، فرسایش و پوسیدگی دندان در نوع جویدنی 
ویتامین، افزایش احتمال ریفلاکس و سوزش سر دل در افراد با سابقه زخم ها و التهاب 
مری و ریفلاکس، افزایش جذب آهن که در افراد باسابقه غلظت خون منجر به تشدید 
بیماری و…، می شود.  وی افزود: مکمل مورد اقبال دیگر زینک یا روی است که در منابع 
پروتئینی وجود دارد که در حد متعادل خوب است، ولی در دوره ای بالا نباید مصرف شود 

و همچنین افزایش دریافت آن جذب آهن و مس را نیز کاهش می دهد.
هادوی با عنوان این مطلب که ویتامین D نقش ضدالتهابی مهمی در سیستم ایمنی 
بدن دارد، در عین حال تاکید کرد: مصرف بی رویه آن منجر به افزایش سنگ کلیه در 
بیماران قلبی عروقی منجر به آریتمی و…، می شود. مسئول تغذیه بالینی معاونت درمان 
دانشگاه علوم پزشکی تهران، گفت: با توجه به اینکه برای تمام افراد نمی توان یک نسخه 
پیچید، توصیه می شود مکمل های غذایی را تحت نظر کارشناس تغذیه و یا پزشک 

مصرف کنید تا با توجه به نیاز بدنتان میزان دوز مورد نیازتان تنظیم شود.

مطالعه در فضای باز به بينايی کمک می کند
نتایج یک مطالعه نشان می دهد که مطالعع در فضای باز برای چشم بهتر است؛ زیرا 
سطح کنتراست بهبود می یابد و به انسان این امکان را می دهد که حروف را در یک 

صفحه با وضوح بیشتری ببینید. 
این مطالعه جدید که به رهبری یک محقق ایرانی در کالج بینایی سنجی دانشگاه 
نیویورک صورت گرفته، نشان داده است که خواندن صفحات چاپ شده در فضای باز 

برای چشم بهتر از مطالعه کتاب در فضای داخلی خانه است.
محققان می گویند: نورپردازی در فضای باز سطح کنتراست را بهبود می بخشد و دیدن 
حروف موجود در صفحه را برای چشم آسان می کند. آنها امیدوارند که این یافته ها مردم 

را ترغیب کند تا در صورت امکان پا به بیرون بگذارند و در فضای باز مطالعه کنند.
دکتر حامد رحیمی-نصرآبادی این تحقیق را برای درک مزایای مطالعه در شرایط 
مختلف نوری انجام داد. وی که رهبری این مطالعه را بر عهده داشته است، گفت: 
مقدار نور به طور مداوم در محیط بصری ما تغییر می کند. این مطالعه نشان می دهد که 
روشنایی تصویر، حساسیت نسبت به نور و کنتراست تاریک را تغییر می دهد تا اطلاعات 
را به طور موثرتری از صحنه های طبیعی استخراج کند. رحیمی افزود: یافته های این 
تحقیق از نظر علمی ثابت می کند که کنتراست بینایی در خارج از منزل افزایش می یابد 
و بنابراین، خواندن در زیر نور روشن طبیعی باعث تحریک مغز بصری انسان شده و به فرد 

این امکان را می دهد که حروف را بهتر ببیند و به بینایی خود کمک کند. 

اگر علائم سوزش سردل یا سوء هاضمه پس از چند هفته 
دنبال کردن درمان های خانگی و اقدامات پیشگیرانه بهبود 

نیافتند، به پزشک مراجعه کنید. 
سوزش سردل و سوء هاضمه از مشکلات رایج دستگاه 
گوارش هستند. در شرایطی که گاهی اوقات آنها ممکن 
است همزمان رخ دهند، اما دو مساله گوارشی جداگانه 

هستند.
یا  بازگشت اسید،  ناراحتی معده،  اما در صورت تجربه 
احساس سوزش در سینه چگونه متوجه شویم که با سوء 

هاضمه مواجه هستیم یا سوزش سردل؟
در ادامه با نشانه ها و دلایل بروز این مشکلات گوارشی و 
چگونگی مدیریت و پیشگیری از آنها بیشتر آشنا می شویم.

علائم سوزش سردل در برابر سوء هاضمه 
شایع ترین علامت سوزش سردل احساس گرما یا داغی، 
گاهی اوقات سوزش در سینه و گلو است که به واسطه اسید 
معده شکل می گیرد. از دیگر علائم می توان به موارد زیر 
اشاره کرد: - احساس سوزش در وسط سینه - درد بالارونده 
که احتمالا به فک می رسد - احساس سوزش و درد - مزه 

بد و تند در دهان
از سوی دیگر، سوء هاضمه می تواند موجب علائم زیر 
شود: - معده درد یا نفخ - احساس سوزش - حالت تهوع 
- استفراغ از دیگر علائم رایج این شرایط می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
- احساس پری طی یک وعده غذایی و ناتوانی در اتمام 
غذا - احساس پری زیاد پس از مصرف یک وعده غذایی 

عادی
- احساس سوزش در معده یا مری

- احساسی شبیه به گاز گرفتگی در معده
- تجربه گاز بسیار زیاد

از علائم شدید سوء هاضمه می توان به موارد زیر اشاره 
کرد که در صورت تجربه آنها باید بلافاصله به پزشک مراجعه 
کرد: - استفراغ شدید - استفراغ خونی یا شبیه به پودر قهوه
- کاهش وزن ناخواسته - مدفوع سیاه رنگ - دشواری 

در بلع
دلایل سوزش سردل در برابر سوء هاضمه 

از آنجایی که شرایط متفاوتی هستند، سوزش سردل و 
سوء هاضمه می توانند دلایل بسیار متفاوتی داشته باشند. 

اما مقداری همپوشانی نیز وجود دارد.
سوزش سردل 

سوزش سردل زمانی که اسید معده به واسطه ضعیف یا 
شل شدن اسفنکتر مری وارد مری می شود، رخ می دهد. 
این شرایط ممکن است علامتی از یک بیماری مزمن به نام 

بیماری بازگشت اسید معده به مری )GERD( باشد.

با گذشت زمان، این بیماری ممکن است به مری آسیب 
رسانده و به عوارضی مانند سرطان مری یا مری بارت منجر 

شود.
می  زیر  موارد  شامل  سردل  سوزش  برای  خطر  عوامل 

شوند:
- اضافه وزن یا چاقی - بارداری  - سیگار کشیدن یا قرار 

گرفتن در معرض دود دست دوم سیگار
در برخی موارد، برخی خوراکی ها می توانند محرکی برای 
سوزش سردل باشند که از آن جمله می توان به موارد زیر 

اشاره کرد:
- غذاهای چرب - الکل - قهوه - شکلات - غذاهای سرخ 

شده - ادویه ها - گوجه فرنگی - پیاز - سیر - نعناع فلفلی
- مرکبات سوء هاضمه 

برخی غذاها که موجب سوزش سردل می شوند، ممکن 
است موجب سوء هاضمه نیز شوند که از آن جمله می توان 

به کافئین، غذاهای تند یا اسیدی و الکل اشاره کرد.
سوء هاضمه ممکن است به واسطه مصرف وعده های 
غذایی بزرگ یا بیش از حد سریع غذا خوردن نیز شکل 

بگیرد.
اختلالات گوارشی از جمله موارد زیر نیز می توانند موجب 
بازگشت  بیماری   - - سرطان معده  سوء هاضمه شوند: 
- عدم  پذیر  تحریک  روده  - سندرم  به مری  معده  اسید 
تحمل لاکتوز - بیماری کیسه صفرا - زخم های پپتیک 
باکتریایی مانند  - گاستریت )ورم معده( - عفونت های 

هلیکوباکتر پیلوری - گاستروپارزی )فلج معده(
اضطراب و افسردگی نیز ممکن است موجب ناراحتی 
منظم معده شوند و در بروز سوء هاضمه نقش داشته باشند. 
پژوهش ها نشان داده اند که ژنتیک نیز ممکن است در 

شکل گیری سوء هاضمه نقش داشته باشد.
درمان سوزش سردل در برابر سوء هاضمه 

سوزش سردل و سوء هاضمه ممکن است با محصولات 
بدون نسخه مانند موارد زیر درمان شوند:

سوزش  گاه  به  گاه  و  خفیف  علائم  برای  اسیدها  ضد 
سردل. ضد اسیدها با خنثی سازی اسید معده کار می 
کنند. به محض تجربه علائم یا پیش از مصرف غذاهای 
محرک بهتر است از ضد اسیدها استفاده شود. ضد اسیدها 
پزشک  که  آن  نیستند، مگر  مناسب  روزانه  برای مصرف 
چنین توصیه ای کرده باشد. مصرف روزانه آنها می تواند 

موجب ناراحتی دستگاه گوارش شود.
مهارکننده های پمپ پروتون برای درمان طولانی مدت. 
مهارکننده های پمپ پروتون موجب کاهش مقدار اسید در 
معده می شوند که امکان بهبودی را برای مری فراهم می 

کند.

برای  اینها   .H۲ هسیتامین گیرنده  های  آنتاگونیست 
کاهش میزان اسید معده طراحی شده اند اما قدرتشان 

کمتر از مهارکننده های پمپ پروتون است.
پیش از استفاده از هر نوع درمان گیاهی برای مشکلات 
دستگاه گوارش با پزشک خود مشورت کنید زیرا ممکن 
است به طور ناخواسته شرایط سوزش سردل یا سوء هاضمه 

خود را تشدید کنید.
پیشگیری از سوزش سردل و سوء هاضمه 

موارد گاه و بیگاه سوزش سردل یا سوء هاضمه تا حد 
زیادی قابل پیشگیری هستند. روش های پیشگیری برای 

هر دو شرایط یکسان هستند.
برای کمک به کاهش شعله ور شدن علائم سوزش سردل 

یا سوء هاضمه می توانید موارد زیر را مد نظر قرار دهید:
وعده های غذایی کوچک تر با تکرر بیشتر مصرف کنید. 

غذای خود را به آرامی بجوید تا به گوارش آن کمک شود.
از محرک های غذایی خاص پرهیز کنید. اگر درباره این 
که کدام خوراکی ها موجب بروز علائم می شوند، مطمئن 
نیستید می توانید مقصرهای متداول از جمله قهوه، ادویه 
ها، پیاز، و میوه های اسیدی را از رژیم غذایی خود حذف 
کرده و به تدریج آنها را دوباره به رژیم غذایی خود اضافه کنید 
تا مواردی که موجب بروز علائم می شوند را شناسایی کنید.
غذاهای سرخ شده و چرب را از رژیم غذایی خود حذف 
کنید. این غذاها از محرک های شایع برای سوزش سردل و 

سوء هاضمه هستند.
چند ساعت پیش از خواب از خوردن غذا پرهیز کنید. 
همچنین، پس از وعده های غذایی از دراز کشیدن یا خم 

شدن پرهیز کنید.
از نوشیدن الکل و سیگار کشیدن پرهیز کنید. این می 
تواند به اسفنکتر پایینی مری برای ارائه عملکرد درست 

کمک کند.
هنگام خواب سر خود را بالاتر قرار دهید. برای این کار می 
توانید از تشک های قابل تنظیم یا قرار دادن یک گوه زیر 

تشک های معمولی استفاده کنید.
در صورت توصیه پزشک، وزن خود را کاهش دهید. چربی 
اضافه بدن می تواند فشار بیشتری را به قسمت بالایی شکم 
و اسفنکتر مری وارد کند و به ترتیب سوء هاضمه و سوزش 

سردل را تحریک کند.
از پوشیدن لباس های تنگ پرهیز کنید. این می تواند از 
اعمال فشار بر اطراف اسفنکتر مری و شکم جلوگیری کند.
این اقدامات پیشگیرانه ممکن است به تسکین علائم 
سوزش سردل یا سوء هاضمه مزمن نیز کمک کنند، اما 
برای درمان دلایل زمینه ای و کمک به پیشگیری از عوارض 

بیشتر باید به پزشک مراجعه کنید.

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 
اگر علائم سوزش سردل یا سوء هاضمه پس از چند هفته 
دنبال کردن درمان های خانگی و اقدامات پیشگیرانه بهبود 

نیافتند، به پزشک مراجعه کنید.
نشانه  تواند  می  مزمن  هاضمه  سوء  یا  سردل  سوزش 
ای از یک شرایط پزشکی زمینه ای نیازمند درمان باشد. 
برای تشخیص دلیل بروز این شرایط، پزشک ممکن است 

آزمایش های زیر را انجام دهد:
- معاینه فیزیکی شکم

- آزمایش های پروب اسید برای اندازه گیری زمان و میزان 
اسید معده که به مری باز می گردد

و  اکس  پرتو  مانند  تصویربرداری  های  آزمایش   -
اندوسکوپی برای بررسی شرایط مری و معده، به ویژه اگر 

فرد بیش از ۶۰ سال سن داشته باشد
احتمال  بررسی  برای  خون  یا  مدفوع  های  آزمایش   -
عفونت های باکتریایی که ممکن است موجب سوء هاضمه 

شوند
به  تواند  زیر که می  از علائم  تجربه هر یک  در صورت 
عوارض گوارشی اشاره داشته باشد به پزشک مراجعه کنید:
- دردی در شکم که از بین نمی رود - استفراغ مکرر - 
مدفوع یا استفراغ خونی - مدفوع قیری رنگ - دشواری 
در بلع - زرد شدن پوست یا قسمت سفید چشم ها - بی 

اشتهایی - کاهش وزن ناخواسته
اگر سوزش سردل یا سوء هاضمه با علائم بالقوه یک حمله 
قلبی از جمله موارد زیر همراهی می شوند، در پی دریافت 

کمک پزشکی فوری باشید:
- درد یا احساس فشار در سینه که به دست ها، پشت، 

گردن و فک پخش می شود
- سرگیجه یا سبکی سر - خستگی ناگهانی - تعریق سرد

- تنگی نفس - حالت تهوع یا استفراغ

چه زمانی به پزشک مراجعه کنیم 

سوزش سردل در برابر سوء هاضمه؛ تفاوت در چيست؟ 

چشم ها تنها عضوی از بدن هستند که بدون نیاز به جراحی می توان به آن ها 
نگاه کرد و رگ ها و عصب های بینایی را دید، پزشکان این عضو بدن را به مثابه 

پنجره ای برای بدن معرفی می کنند. 
هریک از اندام های بدن عملکرد و توانایی خاصی دارند، چشم اندام پیچیده 
ای است که بسیاری از پزشکان از روی آن نشانه های سرطان یا بیماری های 

مزمنی مانند ایدز را تشخیص می دهند.
در اینجا ۶ بیماری حیرت انگیزی که تصور نمی کنید علائمشان اولین بار 

شاید در چشم ها ظاهر شود؛ معرفی شده اند:
سرطان: معاینات مکرر چشم می تواند در واقع نجات دهنده زندگی باشد 
چون به گفته متخصصان چشم انواع سرطان ها از تومورهای مغزی گرفته تا 
سرطان سینه می تواند به چشم گسترش پیدا کند. انواع خاصی از خونریزی 
در شبکه چشم می تواند نشان دهنده ابتلا به سرطان خون باشد. ملانوم 
بدخیم نیز می تواند در پشت چشم علائم خود رانشان دهد. چشم پزشکان بر 
اساس تغییرات چشمی ایجاد شده در بیمار، می توانند انواع مختلف سرطان 

ها را تشخیص دهند.
دیابت: یکی از اولین سرنخ های نشان دهنده ابتلا به دیابت نوع ۲، مقدار 
کمی خونریزی در شبکیه چشم است که نشان می دهد بیمار به رتینوپاتی 
دیابتی مبتلا شده است. در صورت عدم درمان، این بیماری می تواند منجر 
به کوری شود اما مدیریت آن، این خطر را به نصف کاهش می دهد. تغییرات 
شیوه زندگی مانند غذا خوردن سالم و از دست دادن وزن، منجر به جلوگیری 

از آسیب های بیشتر ناشی از رتینوپاتی دیابتی می شود.
پرکاری تیروئید: بیرون  زدگی کره چشم از حدقه چشم یکی از بیماری های 
چشمی است که اغلب در بیماری گریوز یا نوعی پرکاری تیروئید دیده می  
شود. میزان برون  زدگی چشم با وسیله  ای بنام اگزوفتالومتر سنجیده می شود. 
از دیگر علائم بیماری گریوز نبض سریع و نامنظم، کاهش وزن، عصبانیت، 

چشم های متورم و پف کرده است.
تواند  بینایی می  التهاب عصب  یا  اپتیک  نوریت  اسکلروزیس:  مولتیپل 
نشانه ای از ابتلا به ام اس باشد؛ یک بیماری دژنراتیو سیستم عصبی. نوریت 
اپتیک در ۷5 درصد از بیماران مبتلا به ام اس رخ می دهد و اولین علامت 
این بیماری در ۲5 درصد موارد است. بیماران مبتلا به نوریت اپتیک، اغلب 

دید مبهم دارند.
آرتریت روماتوئید: خشکی چشم شایع ترین علامت چشمی در ۲5 درصد 
از مبتلایان به آرتریت روماتوئید است. در واقع هر بیماری التهابی که بر کلاژن 
)جزء اصلی بافت همبند بدن ( مانند بیماری های آرتریت روماتوئید و التهاب 
مفاصل تاثیر بگذارد، به صلبیه یا سفیدی چشم و قرنیه نیز می تواند آسیب 

برساند.
ایدز: ایدز می تواند منجر به ایجاد بیماری های جدی چشم مانند رتینیت، 
التهاب شبکیه و در نهایت باعث کوری شود. علایم اولیه رتینیت تاری دید، لکه 
های سیاه و سفید در دید، یک نقطه کور و چشمک زدن چراغ های روشن در 

چشم است.

بيماری هايی که علائم آن در چشم ها ظاهر می شوند
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 در جلسه ستاد مدیریت بحران که عصر پنجشنبه با حضور استاندار قم برگزار 
شد از نزولی نشدن آمار بیماران کرونایی استان   کاهش استفاده از ماسک   
وعادی انگاری به عنوان نشانه های احتمالی خیز مجدد کرونا در قم نام برده شد. 
رییس دانشگاه علوم پزشکی قم در این جلسه، اظهار کرد: قم از نظر تعداد 
مبتلایان به یک وضعیت ثبات رسیده است و تعداد بیماران فوتی نیز کاهش 

یافته است.
محمدرضا قدیر خاطرنشان کرد: قم در طی روزهای اخیر از نظر تعداد افراد 

مبتلا نزولی نبوده و این مساله می تواند نگران کننده باشد.
وی افزود: اجرای قدرتمند طرح شهید سلیمانی و بیماریابی فعال و افزایش 
با  رابطه  در  قم  پزشکی  علوم  دانشگاه  های  اولویت  کرونا  سریع  تست های 

کروناست.
وی یادآور شد: تاکنون تست مثبت ویروس جهش یافته انگلیسی در قم ثبت 
نشده و تا آمدن واکسن تنها راه پیشگیری از کرونا رعایت کامل پروتکل های 

بهداشتی و به ویژه استفاده از ماسک است.
وضعیت نگران کننده عدم سیر نزولی کرونا

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم نیز در بخشی از این جلسه گفت: قم 
از حیث بروز بیماری کرونا در رتبه بیست و نهم کشور قرار دارد.

سیامک محبی اضافه کرد: ثابت بودن تعداد مبتلایان به کرونا نشان می دهد 
شعله های بیماری همچنان در استان روشن است.

وی یادآور شد: هزار و ۱۹۷ تست کرونا طی یک هفته گذشته در مراکز درمانی 
قم انجام گرفته که ۸۶ درصد از آنها در بخش های سرپایی بوده است.

وی اظهار کرد: طی هفته جاری ۸۱ نفر در قم به کرونا بستری شدند که نسبت 
به دو هفته گذشته روند افزایشی دارد و امید داریم این مساله نشانه ای برای خیز 

جدید بیماری نباشد.
رییس مرکز بهداشت قم ابراز کرد: در برخی از استانهای کشور زنگ خطر خیز 
جدید کرونا در روزهای گذشته به صدا درآمده و امید داریم قم نیز به جرگه این 
استانها نپیوندد. محبی با اشاره به رعایت پروتکل های بهداشتی در دستگاه های 
اجرایی، گفت: رعایت پروتکلهای بهداشتی در ادارات قم کاهش یافته و به حدود 

۷۰ درصد رسیده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم اظهار داشت: مرکز شماره گذاری 
پاساژها،  و  پایانه های مسافربری درون شهری، مجتمع های خرید  خودرو، 
تالارهای پذیرایی و نانوایی ها، کافی نت و قنادی و سوهانی ها از مراکزی هستند 

که رعایت پروتکلهای بهداشتی در آنها کاملا نامطلوب است.
کاهش چشمگیری استفاده از ماسک

وی ابراز کرد: وضعیت عمومی شهر قم از نظر رعایت پروتکل های بهداشتی به 
هیچ وجه رضایت بخش و مطلوب نیست.

وی خاطرنشان کرد: استفاده از ماسک در شهر قم بصورت چشمگیری کاهش 
یافته و در بهترین حالت به حدود 5۰ درصد رسیده است.

محبی همچنین تاکید کرد: با وجود اینکه وضعیت فاصله گذاری اجتماعی 
در سطح مدارس بازگشایی شده قم مطلوب است اما وضعیت بهداشت فردی 

رضایت بخش نیست.
وی یادآور شد: استفاده از ماسک در ناوگان حمل و نقل عمومی قم نیز طی 

روزهای گذشته به صورت نگران کننده ای کاهش یافته است.
محبی اظهار داشت: از ابتدای آذر ماه و آغاز طرح شهید سلیمانی ۱۳ هزار و 

۴۰۴ مورد تست کرونا گرفته شده که ۲ هزار و ۲۳۶ مورد مثبت بوده است.
معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به چالش های طرح شهید 
سلیمانی افزود: امکان رهگیری برخی افراد قطعی کرونا در قم به خاطر مسائل 

فرهنگی و اقتصادی ممکن نیست.
محبی اظهار کرد: در مورد آخر از این قبیل مشکلات یک راننده اسنپ بود که 
با وجود قطعی بودن تست کرونای وی رهگیری و مراقبت از آن چالش برانگیز 

بوده است.
طرح شهید سلیمانی در قم رضایت بخش بوده است

فرماندار قم نیز در ادامه این جلسه، بیان کرد: طرح محله محور شهید سلیمانی 

در سه موضوع نظارتی، حمایتی و پیگیری بیماران کرونایی در حال انجام است.
 ۴۱ به  قم  استان  سلیمانی  شهید  طرح  در  شد:  یادآور  حیدری  مرتضی 
نقطه تقسیم شده و در هر نقطه به تعداد لازم نیروی پزشک، بسیج و مراقبتی 

ساماندهی شده است.
وی اضافه کرد: در این طرح ۴5۷ نیروی نظارتی، ۷5 نیروی بهداشت، ۱5۰ 
نیروی هلال احمر، ۲۳۲ نیروی بسیج و ۱۴5 نیروی مراقبتی مشغول فعالیت 

هستند.
فرماندار قم تاکید کرد: در این طرح تاکنون ۷ هزار و ۶۷۶ بسته معیشتی و ۳ 

هزار و ۳۹۴ بسته بهداشتی توزیع شده است.
حیدری اظهار داشت: از ابتدای اجرای این طرح بیش از ۴۱ هزار وعده غذای 
گرم توزیع شده و ۴۲ میلیون تومان کمک هزینه درمان و ۱۹۰ میلیون تومان 

کمک هزینه جهیزیه به افراد درگیر اختصاص یافته است.
به گفته وی، برخی با سیاه نمایی می خواهند اجرای طرح آتش به اختیار 
شهید سلیمانی را تخریب می کنند و من به عنوان فرماندار قم نسبت به این 

مساله اخطار می دهم این طرح در قم کاملا رضایت بخش بوده است.
فرماندار قم یادآور شد: در این طرح تاکنون ۱۱۴ هزار نفر به صورت تلفنی 

غربال گری شده و ۱۰ هزار و ۸۰۰ مورد تست کرونا گرفته شده است.
وی اظهار داشت: از ابتدای اجرای طرح شهید سلیمانی هزار و ۸۸۴ مورد کرونا 

مثبت در قم شناسایی شده است.
حیدری ابراز داشت: همچنین در این طرح ۸ هزار و ۱۴ نفر در درب خانه 
های خود مورد رهگیری قرار گرفته اند که از بین این افراد ۱۶۰ مورد کرونا مثبت 

شناسایی شده است.
فرماندار خاطرنشان کرد: ۲۱۰ مورد مراقبت در منزل نیز توسط نیروهای طرح 
شهید سلیمانی قم انجام گرفته است و ۱۲۲ واحد متخلف نیز از ابتدای آذرماه 

تاکنون پلمب شده است.
وضعیت پردیسان قرمز است

ناظر وزیر بهداشت در طرح شهید سلیمانی در استان قم نیز در این جلسه، 
اظهار داشت: وضعیت پردیسان در استان قم از نظر ابتلا به کرونا قرمز است و 

امکان جداکردن افراد مبتلا از سایر اعضای خانواده هم ممکن نیست.
علی ابرازه خاطرنشان کرد: قرنطینه غیرخانگی افراد مبتلا به کرونا باید در یک 

مکان کاملا مجهز مانند هتل های مجهز و مدرن انجام بگیرد. 
وی با اشاره به روند اجرای طرح شهید سلیمانی اظهار داشت: عملکرد قم در 

اجرای طرح شهید سلیمانی رضایت بخش و مثبت ارزیابی می شود.
علی ابرازه افزود: مسوولان وزارت بهداشت از ابتدای شیوع کرونا در ایران در 
بسیاری از مشکلات و مسائل پیش آمده از تجربه های دانشگاه علوم پزشکی 

استفاده می کنند.
وزارت بهداشت قصد سیاه نمایی از قم را نداشته است

وی بیان کرد: وزارت بهداشت ادارک مثبتی از عملکرد قم در مبارزه با کرونا دارد 
و در خارج از محدوده جغرافیای این استان عملکرد قم بسیار مثبت و رضایت 

بخش است.
وزارت  گفت:  قم  استان  در  سلیمانی  شهید  طرح  در  بهداشت  وزیر  ناظر 
بهداشت هیچ وقت قصد سیاه نمایی از قم را نداشته و اعتراض هفته های 
گذشته نسبت به وضعیت رعایت پروتکلهای بهداشتی در این ستاد در جلسه 
دانشگاه علوم  به  زیادی  ارتباط  که  بود  ای  ستاد ملی کرونا هم یک مساله 

پزشکی نداشت.
محمدرضا مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم نیز ابراز کرد: جمعیت هلال 
احمر قم از زمان آغاز طرح شهید سلیمانی هیچ وسیله حفاظت شخصی دریافت 

نکرده است.
علی اکبر رحیمی مدیرمرکز پدافندغیرعامل و بحران شهرداری قم نیز بیان کرد: 
پویش -هنوز تمام نشده- برای ورود به عرصه فرهنگ سازی در مسیر مبارزه با 

کرونا در فضای مجازی آغاز شده است.
همزمان با کاهش قابل توجه شمار مبتلایان به کرونا در قم، وضعیت کرونایی 

این استان از روز بیستم دی ماه به حالت آبی درآمد.

گزارشی از جلسه ستاد مدیریت بحران استان قم؛

 آژير خطر کرونا در سايه عادی انگاری 

جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی استان قم خبر داد

فعاليت 54۲ گروه جهادی در استان قم
جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم گفت: تحقق اقتصاد مقاومتی با 
بکارگیری گروههای جهادی و نیروههای متخصص جوان انقلابی راهبرد این 

قرارگاه است .
سرهنگ محمود داود آبادی در برنامه گفتگوی خبری شبکه استانی نور به 
تشریح فعالیتها و برنامه های قرارگاه پیشرفت و آبادانی و بسیج سازندگی سپاه 
استان قم پرداخت و اظهار کرد: این مجموعه ها به عنوان متولی محرومیت زدایی 
در دل سپاه عمل می کنند و بر اساس قوانین و مقررات به عنوان یک دستگاه 
اجرایی شناخته می شوند که می توانند به عنوان چرخ پنجم کمک دیگر دستگاه 
ها در اجرای پروژه های مختلف در مناطق محروم شهر و روستاهای استان قم 

عمل کنند. 
وی ادامه داد: ما بضاعت و امکاناتی را در اختیار داریم و بر اساس آن بیانیه 
ماموریتی تعریف کردیم که طی آن قرار است با بهره گیری از ظرفیت منابع انسانی 
مومن، متعهد و متخصص و کسانی که احساس عمیق به مبدا دارند و اقدام و 
عملشان را به عنوان ذخیره قبر و قیامت خود قرار می دهند؛ وظیفه مردم یاری، 
مردم داری و مردم نوازی را از طریق همکاری و هم افزایی با دستگاه های اجرایی 

انجام دهند.
جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی استان قم با تاکید بر اینکه با اعتقاد به 
مدد الهی برنامه ها اجرا می کنیم، گفت: ارزش کار ما این قلیل اقدامات که در 
موضوعات مختلف پنج گانه فرهنگی و اجتماعی، تعلیم و تربیت، بهداشت و 
درمان، اشتغال زایی و عمرانی و زیرساخت انجام می دهیم نیست؛ بلکه به جامعه 
هدف ماست که قرآن کریم از آنان به عنوان وارثان زمین یاد می کند. مجموعه 
اقدامات ما برای کسانی است که قرار است ائمه و پیشوای بالقوه و وارثان زمین 

باشند.
داودآبادی به برخی از پروژه های عمرانی انجام شده در جهت محرومیت زدایی 
اشاره کرد و گفت: یکی از این پروژه ها احداث ۹۷ واحد مسکونی در روستاهای 
استان لرستان با اعتباری بالغ بر ۱۲میلیارد تومان بود که پنج میلیارد و ۷۰۰ 

میلیون تومان آن را مردم مومن قم در قالب کمک به سیل زدگان تامین کردند. 
وی از احداث ۲۱ واحد مسکونی برای مددجویان کمیته امداد، حفر چاه در 
روستاها، تعمیر و بازسازی مناطق محرومین، اصلاح و بهینه سازی شبکه آبرسانی 
به ۱۱ روستا در بخش مرکزی، احداث مدرسه در روستای چشمه شور و... به 
عنوان بخشی از فعالیت های بسیج سازندگی و قرارگاه پیشرفت و آبادانی خبر 
داد و گفت: وجه تمایز اجرای پروژه توسط بسیج با دیگر نهادها این است که در 
کنار ظرفیت ها و امکاناتی که سپاه دارد مردم، خیرین و گروه های جهادی نیز در 

اجرای آن سهیم می شود. 
مسئول سازمان بسیج سازندگی استان قم شبکه سازی بین افراد جوان انقلابی 
متخصص تحت عنوان گروه های جهادی را اولین اقدام  راهبردی در حوزه اقتصاد 
مقاومتی دانست و افزود: 5۲۴ گروه جهادی در قم در حال حاضر وجود دارد 
که هر کدام در منطقه جغرافیایی خاصی در موضوعات پنجگانه انجام فعالیت 

می کنند.
راه اندازی ۲۴۰ صندوق قرض الحسنه مردم یار با محوریت اشتغالزایی 

داودآبادی با اشاره به راه اندازی دهکده اقتصاد مقاومتی به عنوان یکی از 
پروژه های مهم استانی، گفت: در دهکده اقتصاد مقاومتی قرار است بر مبنای 
یک مدل توسعه اقتصادی فرصتی فراهم شود که کارآفرینان و افرادی که زمینه 

شکوفایی دارند به امر تولید بپردارند. 
وی افزود: در این دهکده توجه ویژه به زنجیره ارزش و زنجیره تامین برای رسته 
های شغلی ۱۸ گانه پیش بینی شده است که در زمینه های باغبانی، زراعت، 
پرورش دام های سبک و سنگین، پرورش طیور و شیلات و گردشگری فعالیت 
شود و به منظور استفاده از آخرین دانش روز هیئات اندیشه ورز با حضور اساتید 

هیئت علمی و دانشگاهی نیز تشکیل شده است. 
جانشین قرارگاه پیشرفت و آبادانی سپاه قم در پایان به موضوع راه اندازی ۲۴۰ 
صندوق قرض الحسنه مردم یار اشاره کرد و گفت: این صندوق ها به نیت احیای 
سنت قرض الحسنه راه اندازی شده که میانگین در هر صندوق ۳5 نفر جمع 
شدند و مشکلات هم را حل می کنند و در زمینه اشتغالزایی نیز به ویژه در روستاها 

اقدامات موثری انجام داده اند. 

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم  خبرداد
اجرای ده طرح عمران جاده ای دراستان قم

رییس اداره نگهداری ابنیه راههای این اداره کل از اجرای افزون بر ده طرح 
عمران جاده ای درسطح راههای استان طی سال ۹۹ خبر داد . 

ابنیه  اداره نگهداری  این موضوع که طی سال ۹۹  بااعلام  عباس شکوری 
راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاد ای استان قم برای نخستین بار موفق 
به اجرای طرح مهم سیستم مدیریت پلها ) B.M.S( وبازرسی و ثبت اطلاعات  
کامل پلها و آبروها درسطح راههای استان شده اظهار داشت : طی این فرایند 
نسبت به احصا و جمع آوری اطلاعات جامع افزون بر ۲۲۰۰ دستگاه پل و آبرو 

درسطح محورهای جاده ای استان قم اقدام گردید . 
شکوری درخصوص دیگر اقدامات شاخص اداره نگهداری ابنیه راههای استان 
قم به رفع یک نقطه حادثه خیز، احداث و تعمیرات اساسی  ۱۲دستگاه پل جاده 
ای ) اعم از آنها که به بهره برداری رسیده و یا درحال اجرا می باشند ( اشاره و 
خاطر نشان ساخت : پلهای مذکور شامل:  ۱-احداث پل خورآباد واقع در محور 
قم – کهک ) مفتوحه دهه فجر امسال ( ۲- احداث زیرگذر راهجرد ۳- تعریض پل 
آغلک ۴- تعمیرات اساسی پلهای شهید محلاتی و شهید ابراهیمی در کمربندی 
قم 5- تعمیرات اساسی و ایمن سازی پل پیچ سنجر ۶- تعمیرات اساسی پلهای 
بعثت ) جادهه قدیم تهران ( ، پل شور ) آزادراه تهران ( ، پل قدیم طغرود ) قم 
– جعفریه ( ، پل بزرگ نیزار ، تقاطع غیر همسطح سلفچگان ) قم – اراک ( می 

باشند .
رییس اداره نگهداری ابنیه راههای استان قم از دیگر اقدامات اجرایی اداره 
متبوع طی سال ۹۹ به آغازعملیات اجرایی طرح احداث راهدارخانه مرکزی 
سلفچگان اشاره وتوضیح داد : به جرات میتوان ادعا کرد در سطح محورهای 
تقاطع سلفچگان که عامل  قابلیت کریدوری  با  تقاطعی   ، برونشهری کشور 

ارتباطی چتد استان جنوبی و غربی با مرکز کشور باشد دیده نمیشود . 
ترکیبی   راهدارخانه  احداث  طرح   ، شد  گفته  آنچه  به  توجه  با   : افزود  وی 
سلفچگان ، که قابلیت استقرار دیگر اکیپهای امداد جاده ای مانند پلیس راه، 
اورژانس و ...را داشته باشد از ضروریاتی بود که طی سالیان متمادی درخصوص 
آن برنامه ریزی شده ، که بحمدا...عملیات اجرایی احداث ساختمان  راهدارخانه 
مرکزی سلفچگان درزمینی به مساحت ۷۰۰۰ مترمربع، طی سال ۹۹ آغاز و از 

رشد فیزیکی خوبی برخوردار می باشد .
عباس شکوری درادامه به رویکرد سازمان متبوع درخصوص اجرای طرحهای 
عمران جاده ای با استفاده از مهارتهای فنی – تجربی  پرسنل و بهره مندی از 
ماشین آلات دراختیار اشاره و تصریح کرد : بی تردید ثمره سالها تجربه و توان 
فنی پرسنل از سویی و بهره مندی از دهها دستگاه انواع ماشین آلات راهداری 
میتواند درزمینه اجرای طرحهای عمران جاده ای درقالب طرحهای امانی نتیجه 
خوبی داشته باشد .  وی درهمین زمینه به احداث سه دستگاه آبنمای لوله ای 
درقالب طرحهای امانی اشاره و افزود : بحمدا... با احصا و آشنایی کامل عوامل 
به اولویتهای عمرانی ، سه پروژه مهم احداث آبنمای لوله ای درسطح راههای 

روستایی استان طی سال ۹۹ آغاز و دربازه زمانی کوتاهی به بهره برداری رسید .
شکوری صفر تا صد اجرای این سه طرح را به صورت امانی و تنها با استفاده 
از قابلیتهای فنی پرسنل و بهره مندی از ماشین آلات دراختیار دانست و اضافه 
کرد : این سه پروژه درمحورهای روستایی حسین آباد میش مست بخش مرکزی، 
روستای گلستانه بخش جعفریه و روستای چاهک بخش خلجستان واقع گردیده 
که جاداردهمین جا از همراهی بخشداریهای  مربوطه  جهت تهیه بتن موردنیاز  

این سه طرح  تشکر کنم .
رییس اداره نگهداری ابنیه راههای اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای 
استان قم درخصوص دیگر اقدامات اجرایی اداره متبوع طی سال ۹۹ به تنقیه و 

رفع انسداد ۳۰ دستگاه دستگاه پل آبرو درسطح راههای استان اشاره کرد.

مدیر کل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم:

پيشرفت های قم قبل و پس از انقلاب
 قابل مقايسه نيست

مدیر کل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم گفت : در برابر انقلابی که ثمره 
مجاهدت های فراوان و خون هزاران شهید است، کوتاهی و کم کاری صورت 
و  دانند  نمی  را  انقلاب  و چگونگی  ها  امروزه دستاورد  گرفته، چرا که جوانان 

متاسفانه نتوانسته ایم جوانان را در برابر هجمه های دشمن واکسینه کنیم.
مرتضی بابایی درگفت و گو با ایسنا به مناسبت گرامیداشت ایام دهه فجر بیان 
کرد: استان قم قبل از انقلاب مورد بی مهری بود اما امروز به برکت پیروزی انقلاب 

اسلامی شاهد رشد و پیشرفت این خطه در عرصه های مختلف هستیم.
وی با بیان اینکه پیش از انقلاب در استان قم صرفا یک مرکز آموزش عالی وجود 
داشت، تصریح کرد: اکنون ۳۱ دانشگاه ومرکز آموزش عالي متولی آموزش و 

معرفت افزایی بیش از ۷۰هزار دانشجو در مقاطع مختلف تحصیلی هستند.
دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم بیان کرد: انقلاب اسلامی در قرنی که 
آغازگر حرکت بیداری در جهان اسلام بود، رخ داد و نکته قابل تامل این است که 

تاثیرگذاری هیچکدام از این جنبش ها به اندازه حرکت امام خمینی )ره( نبود.
وی با بیان اینکه حضرت امام گفتمان بیداری اسلامی را به عمل سیاسی تبدیل 
کرد، اظهار کرد: به همین جهت انقلاب اسلامی با بهم ریختن معادلات جهانی و 

قطب بندی ها به انقلاب شگفتی ها معروف است.
بابایی گفت: انقلاب اسلامی بسیاری از نظریات و تئوری های اندیشمندان را 
بی اعتبار کرد چرا که نقش دین را در عصر ضد دین اثبات کرد و قدرت مردم را به 

خوبی به نمایش گذاشت.
مدیر کل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم با اشاره به سرمایه معنوی 
انقلاب اسلامی افزود: باید در حفظ و گسترش این سرمایه والا کوشید چرا که باید 

به ماهیت و جایگاه تاریخی انقلاب توجه ویژه ای داشت.
بابایی با بیان اینکه در تاریخ ایران قبل و بعد از اسلام هیچ حادثه ای به عظمت 
انقلاب اسلامی وجود نداشته، گفت: تنها حادثه ای که مردم آن را رقم زدند 
انقلاب اسلامی بود. بابایی با اشاره به اهمیت ایام دهه فجر عنوان کرد: این دهه 
فرصت بسیار مناسبی برای نمایش دستاوردهای انقلاب اسلامی به مردم به ویژه 
نسل جوان است. وی با بیان اینکه دستاوردهای انقلاب اسلامی در چهار سطح 
ملی،منطقه ای، جهانی و تاریخی قابل تبیین است، افزود: در سطح ملی مهم 
ترین دستاورد، دست یابی به شعار استقلال،آزادی، جمهوری اسلامی بوده است 
چرا که انقلاب اسلامی نقطه پایانی بر ۲هزار و 5۰۰ سال سلسله پادشاهی بود که 
نه به لحاظ تئوري موجه و خرد پذیر بود و نه به لحاظ کارآمدي و با توجه به ماهیت 
استبدادي این نوع از حکومت ، مردم هیچ نقش و جایگاهي در تصمیم گیري 
ها نداشتند. دبیر کمیسیون دانشجویی استان قم در ادامه بیان کرد: با پیروزی 
انقلاب اسلامی و به دنبال آن تشکیل جمهوری اسلامی ، نظام مردم سالاری 

شکل گرفت و مردم جایگاه قانونی پیدا کردند.
فعالیت ۱5۰ تشکل مردم نهاد در عرصه اجتماعی در استان قم 

بابایی ضمن اشاره به اهمیت مردم سالاری و نهاد های مدني در قانون اساسی، 
با بیان اینکه اکنون در استان قم 5۳ حزب سیاسی با سلایق مختلف مجوز فعالیت 
نهاد در عرصه اجتماعی در  دارند، تصریح کرد: همچنین ۱5۰ تشکل مردم 
استان قم به فعالیت می پردازند. وی با اشاره به اینکه امروزه ایران ماهواره به فضا 
پرتاب می کند اما درمصر تظاهرت برای نان شکل مي گیرد، بیان کرد: تمام این 
پیشرفت ها از برکت انقلاب اسلامی است. بابایی همچنین با بیان اینکه اختلاف 
ها و تخریب ها ضربه به اصل انقلاب اسلامی است، ادامه داد: امروزه باید امید 
در جامعه را برای جوانان تقویت کرد و با صبر و استقامت از این گردنه ي تاریخی 
به خوبي عبور کنیم. مدیر کل امور سیاسی و انتخابات استانداری قم در انتها با 
استناد به سخن حضرت امام خمینی که حفظ انقلاب از اصل آن سخت تر است، 
گفت: در تبیین ریشه هاي تاریخي و دستاوردهاي انقلابی که ثمره مجاهدت 
های فراوان و خون هزاران شهید است، کوتاهی و کم کاری صورت گرفته، چرا که 
جوانان امروزه دستاورد ها و چگونگی انقلاب را نمی دانند و متاسفانه نتوانسته ایم 

جوانان را در برابر هجمه های دشمن واکسینه کنیم.
 

درجلسه بررسی موانع و مسائل پروژه های مناطق محروم قم  مطرح شد

دو مشکل مهم در توسعه روستاهای 
استان قم

درجلسه بررسی موانع و مسائل پروژه های مناطق محروم قم که روز چهارشنبه با 
حضور معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور برگزار شد از نبود ایمنی در 
مسیرهای دسترسی و عدم اختصاص کامل حقابه ها به عنوان دو مشکل مهم در 

توسعه روستاهای استان نام برده شد. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم در این جلسه، بیان کرد: ایجاد 
اشتغال مبدل در روستاها و جلوگیری از مهاجرت روستائیان به شهر رویکرد اصلی 

استان قم در رابطه با بخش های تابعه است.
انتخاب  بخشی،  بین  تقسیمات  تفویض  داشت:  اظهار  مهردادغضنفری 
رسته های شغلی و تجدید نظر در سرانه اشتغال و برخی ملاحظات دیگر اگر به 

استانها واگذار شود بسیاری از مشکلات کنونی از بین می رود.
به گفته وی، از ۱۷۶ میلیارد تومان تسهیلات ابلاغی به قم تاکنون ۱5۳ میلیارد 
تومان به مرحله جذب رسیده و مقدمات پرداخت ۲5 میلیارد تومان تسهیلات 
نیز در دست انجام است. وی ابراز داشت: نرخ بیکاری در قم برای اولین بار در 
فصل پاییز به ۸ درصد رسیده و آمارهای مربوط به بیمه شدگان اجباری و مستمری 

بگیران نیز روبه مطلوبیت حرکت می کند.
غضنفری گفت: قم از نظر تورم نقطه به نقطه مطلوبترین استان کشور در پایان 

دی ماه بود و از نظر تورم ماهانه نیز بهترین استان کشور است.
وی تاکید کرد: پرداخت تسهیلات به روستاهای قم توجیه اقتصادی دارد و می 

تواند به اشتغال و توسعه پایدار استان کمک بسزایی داشته باشد.
وی ابراز داشت: سال گذشته ۱۰ هزار میلیارد تومان از منابع بانکی استان به 
بخش تولید و خدمات تزریق شده و ۲۸ هزار میلیارد تومان حجم منابع مالی 
بانکهای دولتی قم است. غضنفری یادآور شد: نسبت بین مصارف و منابع بانکی 

قم به ۷5 درصد رسیده که نسبت به سالهای گذشته جهش قابل توجهی دارد.
وی بیان کرد: قم از نظر جذب تسهیلات اشتغال فراگیر جزء ۳ استان برتر و در 

جذب تسهیلات کرونایی هم دومین استان برتر کشور است.
مشکل دسترسی ایمن به روستاهای قم

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم نیز در ادامه اظهار داشت: در بخش 
اشتغال روستاهای استان زیرساخت ها و متولی خاصی هنوز وجود ندارد.

محسن بهشتی گفت: مشکلات دسترسی به روستاها و عدم ایمنی راه ها سبب 
شده تا جذابیت های لازم برای ایجاد اشتغال کاهش یابد.

وی تاکید کرد: کمبود زیرساخت های دسترسی مهمترین مشکل استان در 
احداث نواحی صنعتی جدید است. وی یادآور شد: بخش کهک و خجلستان برای 
توسعه گردشگری دارای ظرفیت بالایی هستند اما زیرساخت های آنها تا محل این 
مراکز هنوز شکل نگرفته است. بهشتی تاکید کرد: الزام به رعایت و افزایش سرانه 
5۰ میلیون تومانی نهادهای عمومی می تواند نقش موثری در توسعه اشتغال 
روستایی داشته باشد. وی گفت: اگر مشکلات روستایی حل شود بسیاری از 

معضلات کنونی در کلانشهرهای کشور از بین می رود.
تخصیص حقابه پیش نیاز توسعه روستاها

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم نیز ابراز کرد: طی یک سال گذشته ۹۰ میلیارد 
تومان برای توسعه اشتغال روستایی در این استان جذب شده است.

عباس پورمیدانی یادآور شد: کشاورزی درقم برای حفظ سرزمین و جلوگیری از 
ادامه فرسایش خاک و بحران گرد و غبار از اهمیت زیادی برخوردار است.

وی تاکید کرد: توسعه الگوی کشت، کشت گلخانه ای و آبیاری نوین، آبزی پروری 
محدود و صنایع تبدیلی در روستاهای استان در حال انجام است.

پورمیدانی خاطرنشان کرد: اگر حقابه های منطقه قمرود قم به درستی رعایت 
شود و به این استان اختصاص داده شود روند توسعه و عمران روستاهای قم در 
ریل منطقی خود قرار می گیرد. وی همچنین افزود: پرورش شتر در بخش مرکزی  
قم مزیت نسبی دارد و تنها مشکل این ایده در حال حاضر تامین پایدار آب است.

 
 رئیس سازمان بازرسی استان قم با اشاره به ضرورت 
پرداخت تسهیلات بانکی از سوی بانک ها گفت: اگر 
تقاضای متقاضی قانونی باشد بانک ها موظف به ارائه 

تسهیلات هستند چرا که حمایت از تولید است. 
حجت الاسلام محمود طالبی در نشست با اعضای 
حل  برای  داشت:  اظهار  قم   استان  بازرگانی  اتاق 
مشکل های بخش تولید در راستای سیاست های 
استان  در  زایی  اشتغال  توسعه  و  حفظ  از  حمایت 
مشکل های بخش خصوصی باید به سازمان بازرسی 

انتقال داده شود.
وی ادامه داد: برای بررسی مسائل باید مستندها و 
دلایل کافی وجود داشته باشد در این راستا مقرر شد 
یک تَن به عنوان نماینده اتاق بازرگانی طی روزهای 

آینده به سازمان بازرسی معرفی شود.
اینکه اگر دستگاه های دولتی  بر  تاکید  با  طالبی 
همکاری لازم را نداشته باشند از قوه قهریه استفاده 
گفت:  کرد  خواهیم  رسیدگی  را  جرایم  و  شود  می 
استقلال کشور در تولید داخلی بسیار مهم است چرا 
که اگر در حوزه تولید وابستگی داشته باشیم مشکل 

های زیادی برای کشور ایجاد خواهد شد.
این مقام قضایی در بخش دیگری از سخنان خود 
قانون  ماده ۲  طبق  را  خود  متبوع  سازمان  وظیفه 
سازمان بازرسی کل کشور نظارت بر اجرای صحیح 
قوانین و حُسن جریان امور دانست و افزود: از این 
برای  بازرسی  سازمان  در  بزرگی  بسیار  ظرفیت  رو 
رسیدگی به تخلف های اداری در بخش های مختلف 

دولتی و خصوصی وجود دارد.
وی با تاکید بر اینکه قانون به  گونه ای باید اجرا شود تا 
حُسن امور اتفاق بیفتد گفت: نباید این قوانین باعث 
ایجاد مشکل ها در مسیر توسعه و رونق در کسب و کار 

باشد.
با  و  استاندار  مدیریت  با  قم  داشت:  بیان  طالبی 
اتخاذ سیاست حمایت از تولید شرایط مطلوبی دارد و 

خدمات ارزشمندی نیز در حال انجام می باشد.
وی اضافه کرد: در شرایطی که تیم مدیریتی استان 
در حال تلاش برای رونق تولید است به صورت جدی 

و شفاف موضع سازمان بازرسی را مشخص کرده ایم.
مشکلات و موانع پیش رو فعالان اقتصادی استان 

قم
نیز دراین نشست   بازرگانی استان قم  اتاق  رئیس 
و موانعی که  تولید  گزارشی در خصوص مشکلات 
فعالان  برای  دولتی  کارشناسان  و  از مدیران  برخی 
اقتصادی در سال جهش تولید ایجاد می کنند بیان 

نمود.
حسابهای  تراکنشهای  بررسی  خاکی،  ابوالفضل 
شخصی فعالان اقتصادی و مدیران عامل واحدهای 

اکثر  در  مالیاتی  امور  کل  اداره  توسط   را  تولیدی 
برای  جدید  مشکل  و  گرفتاری  کشور  استانهای 
تراکنش  وی  عقیده  به  دانست،  تولیدی  واحدهای 
فرار  که  پذیرد  صورت  افرادی  از  باید  مالیاتی  های 
اظهار کرد: طبق بخشنامه های  او  دارند   مالیاتی 
صادره مقرر بود از سال ۹5 به بعد موضوع بررسی 
تراکنش های حساب های شخصی صورت پذیرد اما 
متاسفانه شاهد این هستیم که این بخشنامه ها عطف 
به ماسبق شده و از سال ۹۰ حساب های واحدهای 
تولیدی مورد بررسی قرار گرفته در حالی که در بررسی 
حسابها سقف تراکنش نیز رعایت نمی شود  و به اخذ 

مالیات مجدد از واحدهای تولیدی منجر شده است
 خاکی بیان داشت: عدم اجرای صحیح قانون به 
بهانه بازرسی های مکرراداره کل بازرسی متاسفانه در 
بهترین حالت ممکن از سوی کارشناسان و مدیران 
و  می گیرد  صورت  فعل  ترک  سازمانها  از  برخی  در 
در بدترین حالت به بهانه بررسی های دقیق  پرونده 
را  بسیاری  قبلا رسیدگی شده مشکلات  که  هایی 
برای واحدهای تولیدی ایجاد می کنند وی ادامه داد:   
رسیدگی به دفاتر در سازمانهای بیمه ای برابر قانون 
یک سال می باشد که در بررسی های اخیر چند واحد 
تولیدی مشخص گردید طی مکاتبات درون سازمانی 
دفاتر سه سال گذشته  واحد ها را بررسی می کنند که 
این خود جای تامل دارد خاکی ابراز امیدواری کرد 
ورود سازمان بازرسی برای بررسی این گونه تخلفات 
می تواند بنگاه های اقتصادی را از این گونه تحریم 

های داخلی آزاد کند.

 عضو هیئت نمایندگان اتاق ایران در خصوص ماده 
واحدهای  مالیاتی  جرائم  بخشودگی  و  مکرر   ۱۶۹
تولیدی که از سوی دولت به صورت صد در صدی در 
اختیار مدیران کل استانها قرار داده است گفت امروز 
که واحدهای تولیدی در سراسر کشور با مشکلات 
عدیده تحریم ها، بخشنامه های خلق الساعه داخلی 
از سوی سازمان های مختلف و بانک مرکزی در حوزه 
های گوناگون با مشکلاتی روبرو هستند انتظار می رود 
مدیران کل در ادارات به گونه ای عمل کنند که موجب 
دلگرمی فعالان اقتصادی برای حفظ تولید و اشتغال 
موجود گردد وی ابراز امیدواری کرد بخشودگی جرایم 
مالیاتی که در اختیار مدیران کل استانها قرار دارد 
برای همه واحدهای تولیدی محقق شود. به عقیده او 
مدیران دستگاه های اجرایی باید از حداکثر اختیارات 
خود بهره مند شوند و برای توسعه و کمک به تولید 

اقدامات مؤثر در جهت رفع موانع انجام دهند.
 خاکی درپایان گفت: بخشنامه همکاری شرکت 
شهرکها و سازمان نظام مهندسی برای فرآیند نظارت 
در روند ساخت سوله ها در شهرک های صنعتی و 
دریافت مبالغ سنگین از صاحبان کسب و کار عادلانه 
توسعه  دست  این  از  جانبی  های  هزینه  و  نیست 
خطوط تولید را متوقف می کند اگر این مسئله را 
مد نظر قرار دهیم واحدهای تولیدی را برای افزایش 
نیروی کار و افزایش تولید و نتیجه ان صادرات کمک 
خواهیم کرد وی بیان داشت حمایت از صادرکنندگان 
و عدم حمایت از واردات می تواند تولید در کشور را به 

خودکفایی در ارائه محصولات با کیفیت برساند. 

رئیس سازمان بازرسی استان قم  درنشست با اعضای اتاق بازرگانی:

بانک ها برای حمایت از تولید موظف به پرداخت تسهیلات هستند
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یک کارشناس اقتصادی با اشاره به افزایش حدود چهار 
برابری نرخ ارز ترجیحی توسط کمیسیون تلفیق مجلس، 
اما  بود،  بودجه  ساختار  اصلاح  خواهان  مجلس  گفت: 
تغییرات اعمال شده توسط کمیسیون تلفیق، خلاف این 

هدف را نشان می داد. 
مگر  داشت:  اظهار  افزایش  این  با  مخالفت  ضمن  وی 
برابر   ۴ از  بیش  را  ترجیحی  ارز  قیمت  یکدفعه   می شود 
بالا برد. اگر افزایشی هم در کار بود باید به تدریج صورت 
می گرفت. مثلًا ابتدا قیمت ارز ترجیحی را ۸ هزار تومان 
تعیین می کردند. عملکرد کمیسیون تلفیق به نوعی پاک 
کردن صورت مسئله است نه ارائه راه حل برای مشکل رانت. 
مجلس خواهان اصلاح ساختار بودجه بود اما تغییرات اعمال 

شده خلاف این هدف را نشان می دهد.
به گزارش روز جمعه ایرنا، پس از رد کلیات لایحه بودجه 
از سوی مجلس اکنون سوالات زیادی برای مردم و فعالان 
اقتصادی پیش آمده است. مردم در شرایط کنونی اقتصاد 
کشور بیش از دو ماه منتظر تعیین تکلیف بودجه سال آینده 

کشور بودند که با رد آن باید همچنان منتظر بمانند.  
اگر در شرایط عادی قرار داشتیم شاید این کار مجلس 
اثر زیادی بر اقتصاد نمی گذاشت اما اقتصاد ایران دو سال 
گذشته را در یک جنگ اقتصادی گسترده و طاقت فرسا به 
سر برده و تعویق و تعلیق بودجه همچون پاشیدن نمک بر 

زخم های عمیق آن است.
دگرگونی بنیان بودجه

دولت از زمان ارائه لایحه به مجلس همه تلاش خود را به کار 
بست تا کمیسیون تلفیق بدون تغییر شاکله بودجه کلیات آن 
را تصویب کند. در نهایت کمیسیون مربوطه کلیات را تصویب 
کرد، اما بعداً در جریان بررسی دو ماهه از بنیان بودجه را تغییر 
داد و شاکله آن را به هم زد. در آن زمان استدلال نمایندگان 
مخالف بودجه برای تأیید کلیات این بود که دولت تغییرات 
مورد نظر آنها را اعمال نمی کند، لذا پس از تصویب کلیات 
وارد عمل  اقتصاد کشور  نفع  به  تغییر جزئیات  برای  خود 

می شوند.
اما کاری که کمیسیون تلفیق انجام داد نه ورود به جزئیات 
بلکه دگرگونی کلیات بود. واقعیت این است که کمیسیون 
نام برده تغییراتی اساسی در درآمدها و هزینه های داده و 
سقف بودجه را خیلی بالا برده بود. افزایش درآمدها، به ویژه 
درآمدهای ریالی که از طریق بالا بردن نرخ ارز تا ۱۷ هزار و 
5۰۰ تومان صورت گرفته بود با روح اصلاح ساختار بودجه 

مخالف است.
درواقع، کمیسیون تلفیق به جای کاهش، سقف هزینه ها  
را بالا برده و درآمدهای بودجه را نیز در عین کم کردن میزان 
نفت صادراتی افزایش داده بود. یعنی بنا را بر این گذاشته بود 
که دولت در سال ۱۴۰۰ دلار حاصل از نفت صادراتی را با ۱۷ 

هزار و 5۰۰ تومان به جامعه و اقتصاد تحمیل کند.
در این مورد »آلبرت بغزیان«، استاد دانشگاه گفت: اینکه 
کمیسیون تلفیق دلار را از ۴ هزار و ۲۰۰ تومان به ۱۷ هزار 
و 5۰۰ تومان افزایش قیمت داده است نشان می دهد که 
نمایندگان عضو این کمیسیون اثرات تورمی و پیامدهای 

اقتصادی و اجتماعی آن را در نظر نگرفته اند.  
مگر  داشت:  اظهار  افزایش  این  با  مخالفت  ضمن  وی 
برابر   ۴ از  بیش  را  ترجیحی  ارز  قیمت  یکدفعه   می شود 
بالا برد. اگر افزایشی هم در کار بود باید به تدریج صورت 
می گرفت. مثلًا ابتدا قیمت ارز ترجیحی را ۸ هزار تومان 
تعیین می کردند. عملکرد کمیسیون تلفیق به نوعی پاک 
کردن صورت مسئله است نه ارائه راه حل برای مشکل رانت. 
مجلس خواهان اصلاح ساختار بودجه بود اما تغییرات اعمال 

شده خلاف این هدف را نشان می دهد.
وظیفه مجلس در قبال بودجه چیست؟ 

بغزیان در ادامه به وظیفه مجلس در قبال بودجه پیشنهادی 
دولت اشاره کرد و اظهار داشت: »وظیفه مجلس این است 
که از یک طرف میزان مطابقت بودجه پیشنهادی دولت را با 
برنامه ششم توسعه بررسی کند و از طرف دیگر بودجه را بعد 
از تبدیل به قانون مورد نظارت دقیق ۳ ماهه قرار دهد. یعنی 
در سال جدید بعد از گذشت سه ماه اول سال میزان اجرای 

قانون توسط دولت را مورد ارزیابی قرار دهد«.

بغزیان به حاشیه های جلسه علنی مجلس نیز اشاره کرد و 
گفت: اینکه میکروفون رئیس سازمان برنامه و بودجه را قطع 
کردند و اجازه ندادند صحبت هایش را به اتمام برساند بدون 
شک نگرانی های جدی در جامعه و در بین فعالان اقتصادی 

ایجاد می کند.
نظر  مد  تغییرات  که  نیست  پوشیده  کسی  بر  اکنون 
کمیسیون بودجه نه تنها قابل اجرا نیست بلکه با سیاست 
اصلاح ساختار بودجه در تضاد است؛ سیاستی که مورد 
تأکید همه نهادها، مدیران رده بالا و کارشناسان اقتصادی 
همراهی  و  همکاری  شود  انجام  باید  که  آنچه  دارد.  قرار 
مجلس نشینان با دولت جهت جلوگیری از وقفه در چرخه 

اقتصاد کشور است.  
این موضوع از سوی مجلس تشخیص مصلحت نظام نیز 
که در اکثر موارد اختلاف بین مجلس و دولت داوری می کند 
مورد تأکید قرار گرفته است. به گزارش ایرنا، آیت الله »آملی 
لاریجانی«، رئیس مجلس تشخیص ضمن اشاره به موضوع 
بودجه گفت: بودجه، ریل عملیاتی و اجرایی کشور است که 
نباید معطل بماند. امیدواریم دولت و مجلس با در نظر گرفتن 
با نگاهی کلان و همه جانبه، برای حل  مصلحت مردم و 
مشکل بودجه ۱۴۰۰ کل کشور همفکری، تعامل و در واقع 
ریل گذاری کنند تا خدای ناکرده کشور بصورت وصله و پینه 

ای و با بودجه ناقص اداره نشود.  

یک کارشناس اقتصادی:

کشور را نمی توان با بودجه ناقص اداره کرد

رشدبدهی بانک ها به بانک مرکزی؛

عبورنقدينگی از مرز ۳هزارهزارميليارد

آمار حکایت از افزایش تصاعدی بدهی بانک ها به بانک مرکزی دارد که این خود 
می تواند یکی از علایم تمایل بانک ها به بنگاهداری بیشتر باشد؛ به خصوص 

اینکه واگذاری اموال مازاد هم تقریبا متوقف شده است.
آمار رسمی بانک مرکزی از افزایش تصاعدی بدهی بانک ها به بانک مرکزی 
حکایت دارد؛ موضوعی که بیم تمایل بیشتر بانک ها به بنگاه داری را نشان داده 
و زنگ هشداری برای سیاستگذار است که باید این بدهی را مدیریت نماید. در 
میان آمار منتشر شده، تنها بانک های تخصصی هستند که از آمار بدهی آنها به 
بانک مرکزی کاسته شده و تقریباً وضعیت بهتری را نسبت به بانک های تجاری و 

غیردولتی تجربه می کنند.
بر اساس آمار رسمی بانک مرکزی، میزان بدهی بانک ها به بانک مرکزی در 
آذرماه سال جاری به ۱۲۷ هزار میلیارد تومان رسیده؛ در حالی که این رقم در 
اسفندماه سال گذشته حدود ۱۱۱ هزار میلیارد تومان بوده است که البته در 
آذرماه سال گذشته نیز همین عدد به ثبت رسیده و نشان می دهد که در فاصله 
آذر تا اسفند سال گذشته بانک ها بدهی خود به بانک مرکزی را بدون تغییر نگاه 
داشته بودند؛ اما از ابتدای امسال ۱۶ هزار میلیارد تومان به بدهی بانک ها به 

بانک مرکزی افزوده شده است.
افزایش بدهی بانک ها به بانک مرکزی می تواند زنگ خطری برای ورود بانک ها 
به فاز جدید بنگاه داری باشد؛ که البته این موضوع تلویحاً از سوی رئیس کل 
بانک مرکزی نیز در برنامه چند شب قبل گفتگوی ویژه خبری مورد اشاره قرار 
گرفت. همتی در پاسخ به انتقادات مطرح شده در خصوص بنگاه داری بانک ها 
گفت که بخشی از این امر، به دلیل خرید سهام از سوی بانک ها در حمایت از 

بازار سرمایه بوده است.
همتی به این نکته هم اشاره کرد که حمایت بانک مرکزی از بازار سرمایه ادامه 
دارد و اکنون به موازات آن، روند واگذاری اموال مازاد بانک ها نیز متوقف شده 
است چراکه اگر قرار بود بانک ها به این موضوع همچون گذشته سفت و سخت 
ورود کنند، حتماً به بازار سرمایه آسیب وارد می شد؛ چراکه ممکن بود سطح 

عرضه بالاتر از تقاضا باشد و این خود اثرگذاری منفی بر شاخص داشته باشد.
مرکزی،  بانک  سوی  از  شده  منتشر  رسمی  آمار  در  توجه  قابل  دیگر  نکته 
افزایش سیالیت نقدینگی یا همان نسبت پول به شبه پول است؛ به این معنا که 
شاخص سیالیت نقدینگی در آذرماه امسال به ۲۴.۶ درصد رسیده که این رقم 
در اسفندماه سال گذشته ۲۰.۹ و در مدت مشابه سال قبل ۱۹.۱ درصد بوده 

است.
در واقع، عامل مسلط در رشد ۲۷ درصدی حجم نقدینگی در آذر ۱۳۹۹ نسبت 
به پایان سال ۱۳۹۸ همین افزایش پایه پولی بوده که به موازات آن، اثر ضریب 
فزاینده در رشد نقدینگی را به ۲۶.۶ درصد در آذرماه سال جاری رسانده است که 
در واقع، سهم پایه پولی از این رقم ۱۶.۳ درصد و و سهم ضریب فزاینده نقدینگی 

۱۰.۴ درصد بوده است.
در این میان مروری بر ترکیب نقدینگی نیز حکایت از آن دارد که در آذرماه 
امسال میزان نقدینگی به ۳ هزار و ۱۳۰ هزار میلیارد تومان رسیده که در مقایسه 
با ۲ هزار و ۴۷۲ هزار میلیارد تومان رقم عجیب و غریبی است که باید دولت برای 
کنترل آن فکری صورت دهد. نکته حائز اهمیت دیگر در گزارشات آماری مبتنی 
بر وضعیت بازار پول کشور در آذرماه امسال، افزایش ۴۶ درصدی بدهی دولت به 
بانک مرکزی در آذرماه نسبت به پایان سال ۹۸ است که این خود عاملی نگران 
کننده به شمار می رود؛ اگرچه بانک مرکزی هم برای خود استدلالاتی در این 
حوزه دارد. آمارها حکایت از آن دارد که در آذرماه سال جاری بدهی دولت به 
بانک مرکزی به ۱۱۱ هزار میلیارد تومان رسیده است. البته این میزان بدهی 
دولت به بانک مرکزی در حالی است که سپرده دولت نزد بانک مرکزی نیز از 
۹۴.۶ هزار میلیارد تومان در اسفند سال ۹۸ به ۱۲۷.5 هزار میلیارد تومان در 
آذرماه امسال رسیده است. در واقع بانک مرکزی مدعی است که افزایش بدهی 
دولت به بانک مرکزی، به واسطه انتقال بخشی از »بدهی بانک ها و مؤسسات 
اعتباری غیربانکی به بانک مرکزی« به »بدهی دولت به بانک مرکزی« است؛ 
بنابراین میزان افزایش بدهی دولت به بانک مرکزی به هیچ عنوان به معنای خلق 
پول جدید و افزایش پایه پولی نبوده، بلکه صرفاً به موجب قوانین بودجه، بدهی 

بانک ها به بانک مرکزی به بدهی دولت به بانک مرکزی انتقال یافته است.
بانک مرکزی مدعی است که بخشی از این افزایش ها هم به دلیل انتقال بدهی 
برخی از شرکت های دولتی به بانک مرکزی به بدهی دولت به بانک مرکزی شامل 
شرکت های مادر تخصصی توانیر، بازرگانی دولتی، پشتیبانی امور دام کشور و 
سازمان هدفمندسازی یارانه ها براساس مصوبات هیأت وزیران، مبتنی بر اصول 
۱۲۷ و ۱۳۸ قانون اساسی است که در عمل تنها تغییر طبقه بندی مطالبات 
بانک مرکزی محسوب شده و واجد آثار پولی نیست. نکته حائز اهمیت دیگری 
که بانک مرکزی بر روی آن تکیه دارد، تبصره )۱( قانون تنظیم بخشی از مقررات 
مالی دولت است که به ماده ۲۴ قانون محاسبات عمومی کشور الحاق گردیده 
و بر مبنای آن، هر ساله دولت می تواند معادل ۳ درصد از بودجه عمومی را به 
صورت تنخواه گردان از منابع بانک مرکزی استقراض کرده و آن را در پایان سال 
تسویه کند؛ هر چند که میزان تعیین شده ۳ درصدی در قانون همواره ثابت 
است، لیکن همراه با افزایش رقم کل بودجه عمومی کشور، ظرفیت استفاده 

قانونی دولت از تنخواه گردان خزانه نیز افزایش می یابد.
باید  و  نگران کننده است  ایران کمی  اقتصاد  در  ارقام  و  اعداد  به هر حال 
سیاستگذار برای مدیریت تک تک آنها برنامه های جدی داشته باشد تا لطمه آن 

بیش از این متوجه مردم و اقتصاد خانوارها نگردد.

در این شرایط خاص کشور لازم است مجلس، دولت و فعالان کسب وکار به 
جمع بندی برسند تا بودجه ۱۴۰۰ به گونه ای باشد که تورم کشور را کاهش 
 دهد و شوک های دیگری که ناشی از تصمیم های اشتباه در بودجه است بر 
این اقتصاد تضعیف شده وارد نشود. در غیر این صورت چنین شوک هایی 
آثاری در پی خواهند داشت که جبران آن هزینه های بسیاری را بر کشور وارد 

خواهد کرد. 
بعد از گذشت ۶5 روز از تقدیم لایحه بودجه توسط دولت به مجلس و با وجود 
اعمال تغییرات گسترده  کمیسیون تلفیق، گزارش این کمیسیون در صحن 

علنی مجلس، مورد موافقت نمایندگان قرار نگرفت.
کارشناسان پیش از این نیز افزایش حدود ۳5۰ هزار میلیاد تومانی سقف 
بودجه را که با مصوبه های کمیسیون تلفیق به بودجه ۱۴۰۰ تحمیل شده 
بود، در تناسب با واقعیت های اقتصاد ایران نمی دانستند. رئیس جمهوری 
نیز با تأکید بر این موضوع اعلام کرد مصوبه های کمیسیون تلفیق متناسب 
با معیشت مردم و شکستن تحریم ها نبوده است. حسن روحانی چهارشنبه 
گذشته در جلسه هیات دولت گفت: اگر مصوبه های کمیسیون تلفیق به دولت 

هم می آمد، رد می شد.
فعالان اقتصادی نیز با توجه به تأثیر بودجه بر فضای کسب وکار کشور، انتطار 
دارند بودجه ای منطبق با واقعیت های اقتصادی کشور و بدون تأخیر برای سال 
آینده به تصویب برسد تا بتوانند بر اساس پیش بینی های خود برای سال آینده 

تصمیم گیری و برنامه ریزی کنند و از این شرایط نااطمینانی خارج شوند.
حمیدرضا صالحی رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران در این رابطه 
به ایرناپلاس گفت: در مرحله اول که لایحه بودجه با ۸۴۱ هزار میلیاد تومان 
به مجلس رفت و پس از تغییرات کمیسیون تلفیق به بیش از هزار هزار میلیاد 
تومان تبدیل شد که تعجب آمیز بود و در نهایت پس از گذشت دو ماه، تغییرات 

اساسی کمیسیون روی لایحه بودجه، در مجلس رد شد.
وی افزود: اینکه در فرصت پیش  آمده می توان بر بودجه ۱۴۰۰ تأثیر گذاشت 
و مواردی در بودجه اصلاح کرد یا خیر به تصمیم مجلس برمی گردد؛ یعنی 
اینکه مجلس می خواهد بودجه تصویب شود یا بودجه را تا استقرار دولت بعدی 

نگه  می دارد و  به سمت سه دوازدهم و تنخواه دادن به دولت پیش  می رود.
شوک های ناشی از تصمیم های اشتباه در بودجه به اقتصاد وارد نشود

صالحی با توجه به تأثیر بودجه بر فعالیت های بخش خصوصی گفت: در 
چنین شرایطی، ما به عنوان بخش خصوصی از تصمیم هایی که درباره بودجه 
گرفته می شود و بر فضای کسب وکار تأثیرگذار است، متأثر می شویم. بنابراین 
بودجه به عنوان سندی که روی آینده اقصاد ملی تأثیرگذار است، برای ما 

اهمیت زیادی دارد و مایلیم با واقعیت ها همسو باشد.

رئیس کمیسیون انرژی اتاق بازرگانی ایران درباره خوش بینی ها نسبت به 
بازگشت آمریکا به برجام و پیش بینی فروش نفت در بودجه گفت: بودجه باید 
منطبق با واقعیت  باشد، یعنی باید تمرین کنیم بودجه را بدون نفت جلو ببریم 
و سهم نفت را در آن کاهش دهیم. حتی اگر خوش بین باشیم که با بازگشت 

آمریکا به برجام و کاهش تحریم ها، دوباره فروش نفت خواهیم داشت.
موجب  یک باره  موضوع  این  که  باشیم  داشته  توجه  باید  داد:  ادامه  وی 
گرفتن بازارهای قدیمی ایران نمی شود. در نتیجه باید تمرین کنیم کشور را با 
بودجه ای که درآمد اصلی آن از نفت نیست و کسری آن از طریق اوراق قرضه 

دولتی و واگذاری دارایی ها و نه از طریق نفت جبران می شود، اداره کنیم.
وی افزود: در این شرایط خاص کشور، لازم است مجلس و دولت و فعالان 
تورم  که  باشد  به گونه ای   ۱۴۰۰ بودجه  تا  برسند  جمع بندی  به  کسب وکار 
کشور را کاهش  دهد و شوک های دیگری که ناشی از تصمیم های اشتباه در 
بودجه است، بر این اقتصاد تضعیف شده وارد نشود. در غیر این صورت چنین 
شوک هایی آثاری خواهند داشت که جبران آن هزینه های بسیاری را بر کشور 

وارد خواهد کرد.
غلبه نگاه سیاسی بر مسائل اقتصادی

این فعال بخش خصوصی درباره نااطمینانی هایی که فعالان اقتصادی به 
دنبال تأخیر در تصویب بودجه با آن مواجه می شوند، گفت: ما نیاز به ثبات و 
آینده نگری در اقتصاد داریم تا بتوانیم به بخش خصوصی قدرت بدهیم. در 
این صورت است که بخش خصوصی خواهد توانست به عنوان بخش مولد 
اقتصاد و با فعالیت های خود و از طریق افزایش درآمدهای مالیاتی دولت، 
به بودجه کمک کند. وی افزود: این در حالی است که مسائل اقتصادی ما 
سیاسی شده  و این تعریف نادرست، نابهنجاری هایی را برای اقتصاد ما به 
همراه داشته است. هنر این است بودجه ای نوشته شود که حتی اگر نفت را از 
ما نخرند، اقتصاد کشور به مشکل نخورد و هر سال نیز سهم نفت را در بودجه 
کمتر کنیم تا در اثر کسری بودجه، دچار تورم نشویم. در واقع افزایش تورم، 
کاهش ارزش پول ملی و بی ثباتی در مبادلات ارزی ناشی از عدم نگاه علمی 

به اقتصاد و تمرکز بر سیاست بوده است.

گفت وگو با یک فعال اقتصادی؛

تأخیر در تصویب بودجه با اقتصاد چه می کند؟

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده 

اند
۱-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۲۹۶5 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۹۳۶مربوط به خلیل 
سهرابی فرزند حجت الله درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۸مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۳۰5/۲اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دوقم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

وراث محمد موسی غفاری صفحه 5۹۲ دفتر ۳۷۷)م الف۹۰5۱(
به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰5۱۹  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۶۳5۹  رأی   -۲
ابوالفضل ظفری همراه فرزند امامعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۰۹مترمربع پلاک شماره فرعی از۲۲۱۳اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و 

خریداری مع الواسطه از سکینه عبادی صفحه ۱۷5 دفتر ۲۰۸)م الف۹۰5۴(
۳- رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱55۴۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲5۸۲ مربوط به ترابعلی 
احمدی فرزند علی محمد درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۳۷۱/۴۰مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۱۰۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از سیدعلیرضا صفوی زاده یزدی انتقالی طی سند قطعی شماره ۳۴۸۰ مورخ ۸۴/۱۲/۱۶ دفترخانه ۴5قم)م 

الف۹۰55(
به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۰۰۹ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۱55 شماره  ۴-رأی 
معصومه محمدی معقول فرزند عباس درقسمتی از دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۴۸مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۶۹/۲۲5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی و خریداری مع الواسطه از صدری افشاری صفحه ۳۸5 دفتر ۱۹۹)م الف۹۰5۶(
به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲5۸۳ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۱5۳ شماره  5-رأی 
امیرحسین سورانی بزچلوئی فرزند مسلم درقسمتی از چهار دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۴۸مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۶۹/۲۲5اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از صدری افشاری صفحه ۳۸5 دفتر ۱۹۹)م الف۹۰5۷(
به  مربوط   ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۸۳۷ کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۶۷۰ شماره  ۶-رأی 
عبداله هفته خانکی فراهانی فرزند امیدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۱۴5/۸۴مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱۸۲5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی 

طی سند قطعی صفحه ۳۶ دفتر ۳۷۸ )م الف۹۰5۹(
۷-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸5۴۳ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲۷۲ مربوط به جلیل 
حبیب زاده خیره مسجدی فرزند محمدعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
5۶/۶۰مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۱۰۰/۱اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 

و خریداری مع الواسطه از حیدرعلی فتحی پناه صفحه ۳۶۶ دفتر 5۲۸)م الف۹۰۶۰(

۸-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۲۰۲ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۳۷۹۹ مربوط به فضایل 
خدایاری فرزند بابا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۲۰مترمربع پلاک شماره 
فرعی از ۱۹۶5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از سید 

احمد فاتحی)م الف۹۰۶۱(
۹-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱5۶۶۷ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۷۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۶5۷ مربوط به طاهره 
موثقی آلانق فرزند محمدحسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۷۳/۶۰مترمربع 
پلاک شماره ۳ فرعی از ۱۹۰۱ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره ۲۴۳۶۷ مورخ ۹۶/۹/۱۶ دفترخانه ۷۰ قم)م الف۹۰۶۲(
به  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۸۳۷ مربوط  به  ۱۰-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۹۰۸ مربوط 
مهرداد بیکدلی فرزند محمود درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۰مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۱۸5۸/۸5 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه 

از اروجعلی صحرانورد صفحه ۱5۲ دفتر ۲۳۹)م الف۹۰۶۳(
به  پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲55 مربوط  به  ۱۱-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۷۹5۴ مربوط 
سلطانعلی دولی خانی فرزند علی آقا درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۶5مترمربع 
پلاک شماره ۷۰فرعی از ۲۶۰۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی 

شماره 5۰۱55 مورخ 5۷/۳/۲5 دفترخانه ۳ قم)م الف۹۰۶۴(
۱۲-رأی شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۸۶5۱ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۱۲5۴ مربوط به رضا 
باقری ده نو فرزند مهدی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 5۶مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۳۰۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از 

علی مرادخانی صفحه 5۸۷ دفتر ۴۴۰)م الف۹۰۶5(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو 
قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۱/۱۸ 
تاریخ انتشارنوبت دوم:99/۱۲/۰۴

عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده سه قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

 هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

۱- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۰۲۹ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۱5 مربوط به محمدرضا 
صادق زاده فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۲۱/۴۲ مترمربع پلاک شماره ۱۱۰۹۳/۶ اصلی واقع در 
قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از حسن یزدی صادره در دفتر ۴۸ صفحه 

5۳)م الف ۹۰5۲(
۲- رای شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۸۶۲۶ مربوط به پرونده کلاسه ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۳۷۶ مربوط به مریم جان باز 
فریدونی فرزند خلیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۶۶/۹۲مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۷۳/۳ اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از معصومه روحانی )م الف ۹۰5۳(
فاطمه  به  مربوط  کلاسه ۱۳۹۹۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۲۱۱  پرونده  به  مربوط  شماره ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۲۱۹۳  ۳-رای 
ابراهیمی خاکباز فرزند حبیب الله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۶۶/55مترمربع پلاک شماره ۱۱۹۱5 اصلی 

واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از مصطفی ابراهیمی خاکباز صادره 
در دفتر الکترونیکی ۱۳۹۹۲۰۳۳۰۰۰۱۰۰۷۸۷۱)م الف۹۰5۸(

مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را 
اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی 
آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 

نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۱/۱۸
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۱۲/۰۴
داود فهیمی نیک- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس 
گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید 

نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۹۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۶۰۷ شماره  ۱-رای 
در  غلامرضا  فرزند  راستی  جواد  به  مربوط   ۱۳۹۸۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۲۳۷
ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۱۴۴/۲۷ مترمربع پلاک شماره 
۱۱۳۹5/۴۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند 

مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳۶۹ صفحات ۲۹۰ و ۲۹۳.
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
تا چنانچه اشخاص ذینفع  مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه 
پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که 

صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود
تاریخ انتشار نوبت اول:99/۱۱/۰۱
تاریخ انتشارنوبت دوم: 99/۱۱/۱۸
داود فهیمی نیک - رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده ۳ قانون تعيين تکليف اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی



شنبه -هجدهم بهمن ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 65211
ورزشی

 تیم فوتبال پرسپولیس با برتری یک بر صفر در دیدار خارج از خانه مقابل تراکتور 
تبریز به رتبه چهارم جدول لیگ برتر رسید. 

عصرروز پنجشنبه در نخستین و حساس ترین دیدار هفته چهاردهم لیگ برتر 
فوتبال باشگاه های ایران، تراکتور در ورزشگاه یادگار امام )ره( تبریز به مصاف 
پرسپولیس رفت که شاگردان »یحیی گل محمدی« به برتری یک بر صفر دست 

یافته و سه امتیاز را از آن خود کردند.
 

پیش از آغاز بازی به مرحوم »علی انصاریان« بازیکن اسبق پرسپولیس که روز 
گذشته به دلیل ابتلا به کرونا درگذشت، ادای احترام شد. بر همین اساس تیم 

پرسپولیس با لباس یکدست مشکی وارد میدان شد.
»مهدی سیدعلی« با کمک های »محمدرضا ابوالفضلی« و »مهدی عالیقدر« 

قضاوت این دیدار را عهده دار بود.
بینی دچار  ناحیه  از  قبلی  دیدار  در  که  تراکتور  دروازه بان  اخباری«  »سعید 

شکستگی شد با گارد ویژه ای که به صورت بسته در زمین حاضر شد.
در همان دقیقه نخست خروج »حامد لک« از دروازه پرسپولیس موجب شد 

تراکتور موقعیت خوبی داشته باشد که ضربه مهاجم این تیم از دست رفت.
اهمیت این دیدار سبب شد تا بازی پربرخوردی در دقایق نخست از سوی 

بازیکنان ارائه شود.
در ادامه هرچند بازیکنان پرسپولیس بیشتر بر روند بازی تسلط داشتند اما 

موقعیت گلی ایجاد نکردند.
در دقیقه ۳۴ شوت تماشایی »محمد عباس زاده« با اختلاف اندکی از دروازه 

میهمان به بیرون رفت.
در نهایت نیمه نخست این دیدار با تساوی بدون گل همراه شد.

در ابتدای نیمه دوم اشتباه »کمال کامیابی نیا« موجب شد تا حاج صفی با پاسی 
عالی، »عکاشه حمزاوی« را در موقعیتی مناسب قرار دهد که او با بی دقتی این 

بخت طلایی را از دست داد.

»سیدجلال  تماشایی  سر  ضربه  با  نوراللهی«  »احمد  ارسال  دقیقه 5۳  در 
حسینی« همراه شد و به تور دروازه میزبان چسبید تا پرسپولیس به گل برسد. 

بازیکنان پرپسولیس به احترام مرحوم انصاریان، شادی نکردند.
تیم تحت هدایت »مسعود شجاعی« که نمی خواست بازهم در خانه شکست 

بخورد در ادامه برای جبران کار، تلاش زیادی انجام داد اما به نتیجه نرسید.
در دقیقه ۶۴ حرکت زیبای »وحید امیری« و پاس او به »احسان پهلوان« رسید 

که ضربه او را اخباری به خوبی دفع کرد.
در دقیقه ۶۷ ضربه سر »محمد عباس زاده« با بدشناسی تبدیل به گل نشد.

سپس اخباری با دو واکنش عالی متوالی اجازه نداد دروازه تیمش برای بار 
دوم گشوده شود. در دقیقه ۷۸ مهاجمان پرسپولیس با بی دقتی تمام نتوانستند 
گلزنی کنند. در دقیقه ۸۲ »میثم تیموری« مدافع تراکتور با شجاعت دروازه 

تیمش را نجات داد و توپ را از روی خط بیرون کشید.
در دقیقه ۹5 اخباری بازهم تیمش را نجات داد و وحید امیری را ناکام گذاشت. 
اخباری با درخشش خود در این دیدار اجازه نداد تا تیمش شکست سنگینی را 

تجربه کند.
پرسپولیس با برتری در این دیدار به امتیاز ۲۱ رسید و تا رتبه چهارم بالا آمد. 
مدافع عنوان قهرمانی نسبت به سه تیم اول جدول، یک بازی کمتر انجام داده 

است.
تراکتور هم ۱۹ امتیازی باقی ماند. این تیم با هدایت مسعود شجاعی، روزهای 

پرفراز و نشیبی را طی می کند.
کادر فنی تیم ملی فوتبال ایران از نزدیک این دیدار را تماشا کردند.

گل محمدی: یکی از بهترین بازی فصلمان بود
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: امیدوارم روح انصاریان شاد باشد و این 

پیروزی را هم به وی تقدیم می کنیم. 
یحیی  گل محمدی پس از برتری یک بر صفر پرسپولیس مقابل تراکتور در 
هفته چهاردهم لیگ برتر اظهار داشت: من هم فوت علی انصاریان را به همه 

فوتبالدوستان، جامعه ورزش هنر، خانواده اش و به ویژه مادرش تسلیت می گویم. 
امیدوارم روحش شاد باشد و این پیروزی را هم به انصاریان تقدیم می کنیم.

وی افزود: تراکتور همیشه یکی از تیم های خوب لیگ بوده و بازی کردن مقابل 
آن همیشه سخت است. بازیکنان ما خیلی خوب، با تمرکز و با انرژی بالا کار 
کردند. موقعیت های زیادی داشتیم و می توانستیم این دیدار را با اختلاف گل 

بیشتری ببریم.
سرمربی پرسپولیس تصریح کرد: یکی از بهترین  بازی های این فصل ما بود و 
تمرکز خوبی در حمله و دفاع داشتیم. این برد را به بازیکنان و هواداران تبریک 
می گویم. باید از بازیکنانم به دلیل این بازی خوب تشکر کنم. همیشه گفته ام که 
آنها باعث افتخار هستند. همیشه به آنها گفته ام باعث افتخار هواداران هستند 
و با تمام مشکلاتشان با قدرت کار را جلو برده و خیلی خوب از این مسائل عبور 

می کنند.
گل محمدی ادامه داد: باید از تمام افرادی که برای انجام این مسابقه زحمت 
کشیدند، تشکر کنم؛ به ویژه داوران که روز خیلی خوبی داشته و بازی را خوب 
مدیریت کردند. تیم خیلی قوی بود و باید برای تیم تراکتور هم در ادامه آرزوی 

موفقیت کنم.
وی خاطرنشان کرد: یکی از کارهای خوب ما در این مسابقه، حفظ توپ در 
زمین حریف بود. خیلی از مواقع توانستیم با تعویض جریان توپ، بازی را در 
اختیار بگیریم. با ارسال از کناره ها و استفاده از عمق حریف موقعیت های خوبی 
به دست آوردیم. از زمان ورود عالیشاه به زمین هم خوب توانستیم بازی را مدیریت 

کنیم.
سرمربی تیم پرسپولیس افزود: تعویضمان خیلی خوب بود و ضمن مدیریت 
بازی، می توانستیم  گل هایمان را هم اضافه کنیم. بازیکنانم وظایف خود را به 
خوبی انجام داده و تعویض هایمان خوب جواب داد. عالیشاه هم از وقتی به زمین 

آمد، خیلی خوب روند را مدیریت کرد.
مربی تیم فوتبال تراکتور: بضاعت تراکتور در همین حد است

مربی تیم فوتبال تراکتور گفت: بضاعت تراکتور در همین حد است.
عباس چمنیان پس از شکست تراکتور برابر پرسپولیس در نشست خبری بعداز 
بازی به خبرنگاران گفت: بی دقتی و نداشتن تمرکز و عجله کردن باعث شد امروز 

نتوانیم گل بزنیم.
وی با بیان اینکه در بازی های خانگی دچار مشکل هستیم که باید حل شود، 
گفت: گفته بودیم که امروز روزی است که اگر اشتباه کنیم و مسئولیت مان را 
انجام ندهیم، دچار مشکل می شویم. روی یارگیری تأکید کرده بودیم و بازیکنان 
ما روی تک تک بازیکنان پرسپولیس در ضربات ایستگاهی مسئولیت داشتند، اما 

یک لحظه از سیدجلال حسینی غفلت کردیم و گل خوردیم.
چمنیان افزود: از تمام هواداران تراکتور بابت نتیجه امروز صمیمانه عذرخواهی 
می کنم. وی با تاکید بر اینکه تا قبل از گل پرسپولیس روند بازی بد نبود، گفت: 
عدم دقت باعث شد که نتوانیم گل تساوی را بزنیم. تیم تراکتور نوسان زیادی دارد 

و در آینده با ترمیم این مشکلات رفع می شود.
چمنیان با اشاره به اینکه بازهم از هواداران معذرت می خواهم که در بازی امروز 
شکست خوردیم، ادامه داد: دژاگه را نیز روی نیمکت داشتیم اما مصدوم بود. 
بازیکنان ما تمرکز کافی را ندارند و با حضور بازیکنان با کیفیت این مشکل حل 

می شود.
مربی تیم تراکتور در خصوص حضور نیافتن مسعود شجاعی در نشست های 
خبری قبل و بعداز بازی نیز گفت: شجاعی به دلیل نداشتن کارت مربی گری 

نمی تواند در کنفرانس حضور پیدا کند. من به نمایندگی از او حضور دارم.
وی افزود: مسعود شجاعی از هفته پنجم تیمش را تحویل گرفت و همه می دانند 

که این کار سختی است و زمان زیادی برای جایگزینی کادر قبلی نیاز داشت.
چمنیان در خصوص حمزاوی مهاجم تراکتور نیز گفت: در دو بازی اخیر به او 
بازی دادیم ولی نتوانست از پس این کار برآید. چند بازی از او استفاده نکردیم 
و به جز محمد عباس زاده بقیه مهاجمان تراکتور عملکرد خوبی از خود نشان 

نداده اند.

سه امتیاز غمگین در تبریز؛

مرحله نهایی اوایل اسفند برگزارمی شود پرسپولیس به رتبه چهارم رسید

صعود فوتساليست های قم به مرحله نهايی 
ليگ برتر اميد

فوتسالیست های تیم امید فردوس قم با کسب رتبه نخست جدول رده بندی گروه 
دوم به مرحله نهایی مسابقات لیگ برتر فوتسال امیدهای ایران راه یافتند. 

برپایه این  گزارش ، امسال بازی های لیگ برتر فوتسال امید باشگاه های کشور با 
حضور ۱۲ تیم در دو گروه ۶ تیمی به شکل دوره ای آغاز شد و تیم فوتسال امید فردوس 
قم که میزبان تیم های حاضر در گروه دوم بود بالاتر از دیگر رقبا به عنوان صدرنشین 

مجوز صعود را کسب کرد.
شاگردان محمدرضا قاسمی در چهار بازی متوالی این مرحله تیم های گیل پارس 
رشت، فرش آراء مشهد، مس سونگون ورزقان و شهروند ساری را شکست دادند و تنها 
در روز پایانی با واگذاری نتیجه به تیم اهورا بهبهان، یک باخت در این مرحله تجربه 

کردند، بالاتر از دیگر حریفان در جایگاه نخست جدول گروه دوم ایستادند.
فردوس قم در آخرین مسابقه خود از مرحله مقدماتی بازیکنان ذخیره و نفراتی که 
کمتر در دیدارهای قبلی به میدان رفته بودند را برابر تیم اهورا بهبهان به میدان فرستاد 
ولی در پایان با نتیجه ۴ بر ۳ شکست خورد، با این حال نماینده قم با اندوخته ۱۲ 

امتیازی به عنوان صدرنشین از این مرحله عبور کرد.
در دو بازی دیگر از روز پایانی مسابقات گروه دوم در شهر قم، تیم شهروند ساری 
موفق شد با نتیجه ۳ بر ۲ فرش آراء مشهد را شکست دهد و با ۱۲ امتیاز بعد از فردوس 
قم مجوز حضور در مرحله بعدی رقابت ها را کسب کند و به جمع چهار تیم مرحله 

پایانی این رقابت ها راه پیدا کند.
بازی های گروه نخست مرحله مقدماتی فصل ۱۳۹۹ لیگ برتر فوتسال امیدهای 
ایران نیز به میزبانی اصفهان قم برگزار شد و در آخرین روز این رقابت ها، با لغو دیدار 
پرسپولیس خوزستان و گیتی پسند اصفهان، نماینده اصفهان با نتیجه ۳ بر صفر پیروز 
شد، ضمن اینکه چیپس کامل استرآباد گرگان در مصاف با مقاومت تهران به تساوی ۳ 
بر ۳ دست یافت و دیگر مسابقه این گروه به خاطر انصراف طاها تنکابن برگزار نشد تا 

گیتی پسند و استعدادهای درخشان مشهد راهی مرحله نهایی شوند.
بدین ترتیب تیم های فوتسال امید فردوس قم، شهروند ساری، گیتی پسند اصفهان 
و استعدادهای درخشان مشهد چهار تیم مرحله پایانی را تشکیل می دهند و بر اساس 
برنامه ریزی کمیته فوتسال مرحله نهایی روزهای ششم تا هشتم اسفند ۹۹ و به شکل 

متمرکز برگزار خواهد شد تا قهرمان فصل ۹۹ مشخص شود.

شب تلخ طارمی و دوستان؛

هم تيمی طارمی ضربه مغزی شد

 تیم فوتبال پورتو در حضور لژیونر ایرانی خود برابر بلننسز به تساوی بدون گل رضایت 
داد. در دقایق پایانی این دیدار مدافع پورتو به طرز وحشتناکی مصدوم شد. 

پنجشنبه شب از هفته هفدهم لیگ برتر فوتبال پرتغال، پورتو مدافع عنوان قهرمانی 
در زمین بلننسز به میدان رفت و با وجود در اختیار داشتن توپ و میدان و خلق 

موقعیت های متعدد از رسیدن به گل بازماند.
»مهدی طارمی« ستاره این روزهای پورتو مطابق انتظار در ترکیب اصلی تیمش 

حضور داشت اما نتوانست گلزنی کند.
در دقیقه ۸5 این دیدار، »نانو« مدافع پیش تاخته پورتو پس از برخورد وحشتناک و 

غیر قابل تصور با دروازه بان و بازیکن میزبان، بیهوش روی زمین افتاد.
شدت مصدویت به گونه ای بود که تمامی بازیکنان خیلی زود خواهان حضور پزشکان 
در زمین شدند. پس از حدود ۲۰ دقیقه اقدامات پزشکی، این بازیکن که بیهوش بود و 

حرکت نمی کرد با آمبولانس راهی بیمارستان شد.
اکثر بازیکنان پورتو از جمله طارمی، »موسی مارگا«، »اولیویرا« و »په په« پس از دیدن 

وخامت حال هم تیمی خود، برای دقایق زیادی گریه می کردند.
برخورد شدید هم تیمی مهدی طارمی با دروازه بان حریف موجب شد تا پزشکان 

باشگاه پورتو پرتغال از ضربه مغزی این بازیکن خبر دهند. 
پورتو که در رتبه دوم است با این تساوی به امتیاز ۳۹ رسید. هم اکنون اسپورتینگ 

لیسبون با ۴۲ امتیاز و یک بازی کمتر نسبت به پورتو با اقتدار در صدر قرار دارد.
پیش از این، دیدار فارنسی و سانتاکلارا به تساوی یک بر یک خاتمه یافت. »شهریار 

مغانلو« مهاجم ایرانی سانتاکالارا در دقیقه ۸5 به میدان آمد.

مربی تیم فوتبال شهرخودرو:

 حواشی به تيم ما ضربه زد
مربی تیم فوتبال شهرخودرو گفت: اتفاقات و حواشی هفته جاری این باشگاه به 

تمرکز بازیکنان ما ضربه و آرامش ما را بر هم زد. 
محمد نوازی عصر پنجشنبه در نشست خبری بعد از بازی این تیم با تیم فوتبال مس 

رفسنجان در مشهد افزود: هواداران بدانند اتفاقاتی که می افتد به ضرر تیم است.
وی ادامه داد: تیم ما نسبت به بازی قبل تمرکز لازم را نداشت. تیمی که تمرکز دارد در 
اصفهان سه گل می زند و تیمی که تمرکز ندارد در زمین خودش بازی را واگذار می کند 
و تیم ما به خاطر مشکلات ایجاد شده در مورد مدیریت باشگاه از اوایل هفته تمرکز لازم 

را نداشت و امیدواریم مشکلات برطرف شود و اتفاقات بهتری بیفتد.
مربی تیم شهرخودرو گفت: قرار بود در استان خراسان رضوی از این تیم حمایت 
کنند اما حمایت لازم نیست و احساس می کنیم نبود مسوول و حمایت لازم تمرکز ما را 
به هم زد. با این شرایط حفظ ستاره های تیم سخت است و این تیم به رسیدگی نیاز دارد 

و امیدواریم مسوولان کمک کنند.
نوازی افزود: وجود مصدومان و محرومان بر تیم ما تاثیرگذار بود اما امروز آرامش 

نداشتیم و فرقی نمی کرد  بازیکنی باشد یا نباشد.
وی با بیان این که نتوانستیم عملکردخوبی داشته باشیم ادامه داد: امروز، روز خوب 

مس بود. بازی متعادلی بود اما فوتبال زیبایی نبود.
 

»سردار« همچنان تحت درمان؛

»آزمون« بازی با آرسنال را از دست می دهد؟
با اعلام سرمربی تیم فوتبال زنیت سنت پترزبورگ، سردار آزمون مهاجم ایرانی این 

تیم فعلا قادر به تمرین گروهی نیست. 
سردار آزمون مهاجم ایرانی تیم فوتبال زنیت روسیه در اردوی تدارکاتی این تیم در 
امارات دچار آسیب دیدگی شد و فعلًا در تمرینات حضور ندارد. »سرگئی سماک« 
سرمربی زنیت در مورد وضعیت آزمون گفت: متاسفانه او هنوز قادر به تمرین با تیم 

نیست. سردار به صورت جداگانه تمرین می کند و تحت درمان است.
وی افزود: در حال حاضر سخت است بگوییم سردار چه زمانی تمریناتش را با تیم 
آغاز می کند. زنیت باید روز ۲ اسفند در جام حذفی روسیه به مصاف تیم آرسنال تولا 

برود و بعضی از رسانه های روسیه از احتمال غیبت آزمون در آن مسابقه خبر داده اند.
 

لیگ برتر بسکتبال

پيروزی جوانان و شيميدر
 با ياد علی انصاريان

تیم های بسکتبال جوانان ۲۰۲۰ و شیمیدر مقابل حریفان خود در لیگ برتر پیروز 
شدند.  برپایه این گزارش ، در ادامه هفته سیزدهم لیگ برتر عصر روزپنجشنبه تیم 
جوانان ۲۰۲۰ )کوچین آمل( در دیدار با آینده سازان ۱۱۰  بر ۶۹ به برتری رسید و 
هفتمین برد خود را در این فصل جشن گرفت. در دیگر مسابقه  هم شیمیدر که مغلوب 
جوانان شده بود، موفق شد مس کرمان را ۸۸ بر ۷5 شکست دهد. دراین  مسابقات  به 

احترام درگذشت مرحوم علی انصاریان یک دقیقه سکوت در نظر گرفته شد.

 مراسم خاک سپاری بازیکن پیشکسوت فوتبال در قطعه 
۲۲۲ بهشت زهرا برگزار شد. 

با  روزپنجشنبه  صبح  انصاریان   علی  خاکسپاری  مراسم 
حضور حدود 5۰۰ نفر از خانواده این مرحوم و  و پیشکسوتان 

فوتبال کشور در قطعه ٢٢٢ بهشت زهرا برگزار شد.
علی  گرشاسبی،  حمیدرضا  کریمی،  علی  دایی،  علی 
فتح الله زاده، سید جواد هاشمی، حمید درخشان، جواد 
کاظمیان، عادل کلاه کج، علیرضا منصوریان، جعفر سمیعی، 
ووریا غفوری، علی پروین، محمد پروین از جمله افرادی بودند 

که از صبح امروز در مراسم حضور پیدا کردند.
انصاریان  حسین  المسلمین  و  الاسلام  حجت  همچنین 
عموی این پیشکسوت بر پیکر وی نماز اقامه کردند و سپس 

پیکرش در خاک آرام گرفت.
»علی انصاریان« بازیکن اسبق سرخآبی های پایتخت که از 
دوم بهمن ماه بر اثر ابتلا به کرونا در بیمارستان فرهیختگان 
سالگی  در ۴۳  بهمن ماه(  )چهارشنبه ۱5  روز  بود  بستری 

درگذشت.
انصاریان که ۶ بازی ملی هم در کارنامه داشت در سن ۳۴ 

سالگی از دنیای حرفه ای فوتبال خداحافظی کرد.
فتح الله زاده: انصاریان مردانگی را به تمام معنا نشان داد

 مدیرعامل سابق استقلال گفت: من واقعا از رفتن او متاسف 

و ناراحت هستم. انصاریان مردانگی را به تمام معنا، نشان 
می داد و انسان وارسته ای بود. 

علی فتح الله زاده روز پنجشنبه در مراسم خاکسپاری علی 
انصاریان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: درگذشت علی 
عزیز را به خانواده او و جامعه ورزش و فوتبال تسلیت عرض 
و یک  و متعصب   آتشه  پرسپولیسی دو  انصاریان  می کنم. 
سال هم در استقلال میهمان ما بود و به ما افتخار داد و برای 
آبی پوشان بازی کرد. وی یک جوان خوب و رعنا بود که تمام 

فوتبال ایران دوستش داشتند و قرمز و آبی هم نداشت.
وی افزود: امیدوارم خداوند او را قرین رحمت کند. امروز ما  
رقیب نیستیم و رفیق هستیم. من واقعا از رفتن او متاسف و 
معنا، نشان  تمام  به  را  انصاریان  مردانگی  ناراحت هستم. 
می داد و انسان وارسته ای بود. با اینکه شرایط کرونایی است، 
اما مردم آمده اند و واقعا دل انسان طاقت نمی آورد. خود من از 

شب گذشته پر پر می زدم که صبح برای بدرقه بیایم.
پروین: انصاریان بیشتر از همه عاشق مادرش بود

پیشکسوت پرسپولیس گفت: همه عشق مادر هستند اما 
انصاریان بیشتر از همه عاشق مادرش بود. خدا به مادر این 
بزرگوار صبر دهد. این درد را کشیدم و از دست دادن عزیز 

بسیار سخت است. 
علی پروین در مراسم خاکسپاری علی انصاریان در جمع 

خبرنگاران اظهار داشت: به نوبه خودم به مادر این پیشکسوت 
فوتبال و جامعه ورزش تسلیت می گویم. بسیار سخت بود 
که در مدت ۱۰ روز دو عزیز را از دست بدهیم و هفته گذشته 
مهرداد میناوند و این هفته علی انصاریان و امیدوارم خداوند هر 
چه زودتر شر ویروس کرونا را از جامعه بکند. نمی دانم برای این 

شرایط پیش آمده بگویم.
وی افزود: خدا انصاریان را بیامرزد و امیدوارم در روز تولد 
حضرت فاطمه )س( با این بانوی اسلام و امیرالمومنین )ع( 
باشد. علی انصاریان به خاطر مادرش ازدواج نکرد. همه عشق 
مادر هستند اما انصاریان بیشتر از همه عاشق مادرش بود. 
خدا به مادر این بزرگوار صبر دهد. این درد را کشیدم و از دست 

دادن عزیز بسیار سخت است.

غفوری: درگذشت انصاریان داغ بزرگی برای ورزش ایران بود
کاپیتان تیم فوتبال استقلال گفت: علی عزیز را از دست 
دادیم و یک غم به غم های ما اضافه شد. برای خانواده او صبر 
می خواهم. درگذشت انصاریان داغ بزرگی برای ورزش ایران 
بود.  وریا غفوری روز پنجشنبه در مراسم خاکسپاری علی 
انصاریان در جمع خبرنگاران اظهار داشت: علی عزیز را از 
دست دادیم و یک غم به غم های ما اضافه شد. برای خانواده 

او صبر می خواهم.
وی افزود: درگذشت انصاریان داغ بزرگی برای ورزش ایران 
پروتکل های بهداشتی  از مردم خواهش می کنم که  بود. 
را رعایت کنند و از مسوولان هم می خواهم تا هر چه زودتر 
واکسن کرونا را تهیه کنند تا کمتر شاهد چنین اتفاقاتی باشیم.

اقامه نماز به امامت »شیخ حسین انصاریان«

پیکر علی انصاریان به خاک سپرده شد 

 هافبک تیم ملی فوتبال ایران گفت: صعود به جام جهانی ۲۰۲۲ قطر بسیار اهمیت دارد و هر چیزی جز این موضوع 
ناکامی است. با تیمی که داریم باید صعود کنیم. 

سامان قدوس در گفت و گویی درباره رقابت های تیم ملی فوتبال در مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر اظهار داشت: در 
این مرحله ۲ یا سه مسابقه بسیار مهم در پیش داریم. باید در این بازی ها به پیروزی برسیم و در نهایت به جام جهانی برویم. 

هنوزم به تیم ملی ایران علاقمند هستم.
وی درباره اهمیت حضور تیم ملی ایران در جام جهانی گفت: صعود به جام جهانی بسیار اهمیت دارد و هر چیزی جز این 

موضوع ناکامی است. به ویژه با تیمی که داریم حتما باید صعود کنیم.
هافبک تیم ملی فوتبال ایران درخصوص حضورش در تیم ملی اظهار داشت: پوشیدن پیراهن تیم ملی ارزش بسیاری دارد 

و حس غرور می کنم. عاشق بازی برای تیم ملی ایران هستم.
وی درباره کار با دراگان اسکوچیچ خاطرنشان کرد: یک جلسه با او بودم ولی به نظر می آید مربی خوبی است و تاکید زیادی 

روی تمرینات و فوتبال درگیرانه را دوست دارد. مشخص است که اسکوچیچ دانش زیادی دارد.
قدوس درباره شایستگی های فعلی تیم ملی فوتبال خاطرنشان کرد: سردار آزمون و مهدی طارمی ۲ عنصر مهم تیم ملی 
فعلی هستند که در اروپا جایگاه مهمی دارند. طارمی در حال حاضر در پورتو حضور دارد و مرتب گل می زند. آنها بزرگ ترین 

ستارگان هستند.
وی درباره اینکه علاقمند است در تیم ملی در چه پستی بازی کند، اظهار داشت: این موضوع به سیستم تیم ملی بستگی 

دارد.
قدوس درخصوص اینکه آیا تیم ملی ایران را در جام جهانی قطر خواهیم دید گفت: بله ما صعود می کنیم.

تیم ملی فوتبال ایران که در گروه سوم رقابت های انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ با ۶ امتیاز از ۴ بازی در رده سوم ایستاده 
است، در چارچوب مرحله دوم مسابقات انتخابی جام جهانی ۲۰۲۲ قطر و جام ملت های ۲۰۲۳ چین باید به مصاف 
تیم های هنگ کنگ، کامبوج، بحرین و عراق برود و با توجه به امتیازات کسب شده، کار دشواری را برای رسیدن به مرحله 

بعدی مسابقات در پیش دارد.

سرمربی تیم فوتبال المپیک دونتسک گفت: نبود شهاب زاهدی خسارت و ضرر بزرگی به تیم ما است. 
شهاب زاهدی مهاجم ایرانی تیم فوتبال المپیک دونتسک در این فصل عملکرد چشمگیری در لیگ اوکراین داشت. این بازیکن 
موفق شد در پایان نیم فصل با هشت گل به عنوان یکی از دو گلزن برتر لیگ اوکراین لقب بگیرد. شهاب همچنین یکی از سه گزینه 

بهترین بازیکن خارجی لیگ اوکراین در سال ۲۰۲۰ است.
با این حال، چالش شهاب زاهدی با باشگاه المپیک دونتسک باعث شد تا وی به تیم دوم این باشگاه تبعید شود. قرارداد زاهدی 
با باشگاه المپیک این فصل به پایان می رسد. باشگاه اوکراینی قصد داشت با فروش زاهدی به درآمد دست پیدا کند و حتی با 

باشگاه ریوآوه پرتغال هم به توافق رسید اما زاهدی زیر بار این قرارداد نرفت.
به جای آن، مهاجم ایران تصمیم به توافق با باشگاه زوریا لوهانسک برای فصل بعد گرفت ولی مسئولان تیم المپیک از این 

اقدامش عصبانی شده و او را به تیم دوم فرستادند.
هرچند تیم زوریا پیشنهاد ۳۰۰ هزار یورویی را برای خرید زاهدی در همین نیم فصل ارائه داد اما المپیک به مبلغی کمتر از 5۰۰ 

هزار یورو رضایت نمی دهد و این چالش همچنان پابرجاست.
این در حالی است که تیم المپیک روزهای پایانی اردوی خود در ترکیه را پشت سر می گذارد و به زودی راهی اوکراین می شود 

تا خود را برای نیم فصل دوم آماده کند.
»ایگور کلیموفسکی« سرمربی المپیک در تازه ترین مصاحبه خود اظهاراتی را درباره شهاب زاهدی بر زبان آورده است که ظاهراً 

نشان می دهد این بازیکن رسماً از تیم اصلی کنار گذاشته شده است و قرار نیست بخشیده شود.
»شهاب عملًا تیم را ترک کرده است. پیدا کردن یک جایگزین برای او چقدر دشوار خواهد بود و آیا قصد دارید به دنبال یک 
مهاجم باشید؟« سرمربی المپیک در پاسخ به این سئوال گفت: این واقعاً ضرر و خسارت بزرگی برای ما است. مهاجم باید گلزن 

باشد و شهاب از این نوع مهاجمان بود.
وی افزود: اکنون »کارگبو« را داریم و با »نکنگا« کامرونی قرارداد بسته ایم. ما روی این بازیکنان حساب می کنیم و از آنها انتظار 

نتیجه داریم.
به گفته سرمربی المپیک، همچنین قرار است یک وینگر برزیلی هم به زودی به این تیم اضافه شود.

سامان قدوس:

 تيم ملی فوتبال ايران بايد به جام جهانی قطر صعود کند
سرمربی تیم المپیک اوکراین: 

نبود شهاب زاهدی خسارت بزرگی به ما است
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اصلاح طلبان و انتخابات ۱۴۰۰؛ 

اصلاح طلبان ؛اميدواری توأم با ابهام

 اصلاح طلبان برای حضور در سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری تدارک 
می بینند. این در حالی است که هنوز تکلیف آنها با مسائلی چون ماهیت و کارکرد 
بررسی  چون  ساختاری  مسائل  و  انتخاباتی  مصادیق  و  راهبرد  جمعی،  سازوکار 

صلاحیت ها در  شورای نگهبان مشخص نیست. 
سیزدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری در خرداد ماه ۱۴۰۰ برگزار خواهد شد. 
پس از یک دوره رخوت ناشی از فضای پساانتخاباتی مجلس یازدهم و شیوع کرونا، 

جریانات و تشکل های سیاسی کم کم وارد مدار فعالیت پویای سیاسی می شوند.
هرچند فشارهای شدید و چالش های اقتصادی ناشی از تحریم ها و بازی خصمانه 
ترامپ در سال های اخیر، احتمال تغییر جدی در سیاست خارجی با روی کار آمدن 
هر دولتی را کاهش داده بود، اما اکنون با تغییر هیات حاکمه آمریکا، از دید ناظران 

این احتمال دچار دگرگونی هایی شده است.
این وضعیت، اصلاح طلبان را بیش از پیش مصمم کرده تا با تدارک تشکیلاتی و 
ایجاد یک نهاد هماهنگ ساز جدید، کیفیت حضورشان در انتخابات را ارتقا دهند، 
چرا بسیاری از چهره های این جریان می گویند افزایش نرخ مشارکت، آرای بیشتری 

را به نفع اصلاح طلبی به صندوق ها خواهد آورد.
این بار اصلاح طلبان باز هم با هدایت و میدان داری »شورای هماهنگی جبهه 
از  نهادی که قرار است  نهاد اجماع سازند؛  ایجاد یک  تکاپوی  اصلاح طلبان« در 
انتقادات وارد بر »شورای عالی اصلاح طلبان« عاری باشد و کارآمدی بیشتری در 

عرصه انتخابات و پسا انتخابات نشان دهد.
 ،۱۳۹۴ در  دهم  مجلس  انتخابات   در   ،۹۲ خرداد  از  پس  اصلاح طلبان 
ریاست جمهوری دوازدهم و پنجمین دوره شورای شهر در ۱۳۹۶ با بهره گیری از 
عملکرد شورای عالی اصلاح طلبان مدعی پیروزی انتخاباتی بودند. هرچند عملکرد 
این تشکیلات، دست کم در این انتخابات مانع از تکرار ناکامی های پیشین شد، ولی 
بروز انتقادات درون جریانی گسترده، ادامه فعالیت این نهاد را با اما و اگرهایی مواجه 
کرد. طرح انتقاداتی مبتنی بر وجود ابهام در سازوکار تصمیم سازی، بی تناسبی 
میان وزن و سهم احزاب، عاری بودن سازوکار فعالیت از عناصری چون شفافیت و 
دموکراتیک بودن، حضور شخصیت های حقوقی نزدیک به رئیس دولت اصلاحات در 
تشکیلات و البته آنچه استعفای رئیس و نائب رئیس »شعسا« خوانده می شد، موجب 
شده اصلاح طلبان این بار و در آستانه سیزدهمین دوره انتخابات، تدارک تشکیلات 

هماهنگ ساز دیگری را در دستور کار قرار دهند.
از نگاه ناظران، تلاش اصلاح طلبان برای رفع بخشی از ایرادات وارد بر شعسا، 
کارآمدی نهاد جمعی نوتاسیس را افزایش خواهد داد. از جمله اینکه در این نهاد، 
رئیس دولت  با  نزدیکی  واسطه  به  و  نفر  از سوی یک  نه  شخصیت های حقیقی 

اصلاحات، بلکه از طریق رای گیری در کمیته ای ۹ نفره انتخاب شده اند.
این در حالی است که همچنان انتقادات درون جریانی بسیاری درمورد نحوه 

انتخاب شخصیت های حقیقی حاضر در تشکیلات جمعی مطرح می شود.
به تازگی جمعی از اصلاح طلبان در نامه ای خطاب به رئیس دولت اصلاحات و ۳۱ 
دبیر کل احزاب حاضر در شورای هماهنگی جبهه اصلاحات، در مورد مسائلی چون 
الزامات دموکراتیک و شفاف بودن سازوکار انتخاب اعضای حقیقی و تصمیم سازی 
جوان،  اصلاح طلب  این ۱۲۶  درنامه  کرده اند.  مطرح  را  خود  مطالبات  جمعی، 
مسائل دیگری چون اصلاحات نهادی جدی درجهت رفع مسائل مرتبط با آنچه 

اندک سالاری، ضعف ساماندهی و عدم شفافیت خوانده شده، مطرح شده است.
 این درحالی است که به گفته »حسین کمالی« دبیرکل حزب اسلامی کار و عضو 
سازوکار اجماع ساز، در نهاد جمعی جدید، اشخاص حقیقی صاحب حق رأی 

نیستند و بر همین مبنا میان این نهاد با سلف آن تفاوت های اساسی وجود دارد.
اینکه  احتمال  تفاوت ها،  همین  مبنای  بر  است  معتقد  کمالی  که  حالی  در 
مجموعه جدید بتواند به نتیجه برسد بسیار بیشتر از شورای عالی سیاستگذاری 
اصلاح طلبان است، ولی همچنان بسیاری از اصلاح طلبان در مورد کارآمدی نهاد 
جدید نگرانی دارند؛ نگرانی هایی چون عدم نمایندگی همه جریان های اصلاح طلب 
از سوی احزاب حاضر در تشکل جمعی، چرایی وزن برابر احزاب حاضر در تشکل 
به رغم تاثیرگذاری متفاوت آنها، وزن کم احزاب غیرپایتخت نشین، نامشخص بودن 
اصول مشخص حمایت از نامزدهای انتخاباتی و متعهد کردن آنها به اجرای برنامه 

اصلاح طلبان و ... ازجمله ابهاماتی است که وجود دارد.
در همین حال، اظهارات اخیر »محمدرضا عارف« درمورد عدم استعفا از ریاست 
شعسا و لزوم مشروط کردن همکاری با نیروهای ائتلافی در انتخابات به سهم خواهی 
مشخص از دولت آتی، بیش از پیش ابهامات در چگونگی بازی در رقابت ها، تعیین 

راهبرد و مصادیق انتخاباتی اصلاح طلبان برانگیخته است.
همه این پرسش ها در کنار مبهم بودن مسائلی چون چند و چون عبور از صافی 
بررسی صلاحیت شورای نگهبان که سال ها است دامن نامزدهای اصلاح طلب را 
می گیرد، بیش از پیش نحوه بازی انتخاباتی اصلاح طلبان را با چالش مواجه کرده 
است. در چنین شرایطی، سر باز کردنِ برخی اختلافات میان طیفی از اصلاح طلبان 
با حزب اعتدال و توسعه در مورد سهم نیروهای چپ در پیروزی روحانی در انتخابات 
که در مواجهه »صادق خرازی« دبیر کل حزب ندای ایرانیان با »محمود واعظی« نمود 

یافت هم بر ابهامات بیشتر در این زمینه افزوده است.
از  بتواند  شاید  جمعی،  سازوکار  تشکیل  نشست  برگزاری  شرایطی،  چنین  در 
مجهولات معادله مشارکت اصلاح طلبان در انتخابات تا حدی بکاهد و آنان را زیر یک 

پرچم واحد برای کنشگری انتخاباتی گرد هم آورد.

محمدرضا عارف :

جريان رقيب ميان اصلاح طلبان ترديد 
ايجاد می کند

رییس فراکسیون امید مجلس دهم، گفت: در همه دوره ها در جریان اصلاحات 
تردید برای حضور در انتخابات وجود داشته است، شاید این تردیدها را جریان رقیب 

ترویج می کند که ما را بی انگیزه کند. 
»محمدرضا عارف« روز پنجشنبه در نشست »مردم و انتخابات ۱۴۰۰ « انجمن 
اسلامی معلمان، مشکلات معیشتی ناشی از تحریم ها و عملکرد مسوولان را از 
عوامل سردی فضای انتخابات ۱۴۰۰ عنوان کرد و گفت: این بی رغبتی به ویژه 
میان قشر جوان بیشتر است. به رغم همه این مسائل بر این باورم حل مشکلات و 
چالش های اساسی و مشکلات سیاسی، اجتماعی، اقتصادی و  همچنین تعامل 
با دنیا مراجعه به صندوق رای است. عضو انجمن اسلامی مدرسین دانشگاه ها با 
بیان اینکه راهی حضور در پای صندوق رای نداریم، یادآور شد: انتخاب نمایندگان 
مجلس، رئیس جمهوری، اعضای شوراهای شهر و روستا و خبرگان رهبری از طریق 
صندوق رای و مسیری که قانون اساسی در اختیار ما قرار داده میسر است و هر گونه 
اصلاح هم از همین طرق باید انجام شود. عارف عنوان کرد: تردید برای حضور 
در انتخابات تقریباً در همه دوره ها در جریان اصلاحات مطرح بوده است، بپذیریم 
که شاید این تردیدها را جریان رقیب ترویج می کند که ما را بی انگیزه کند. جریان 
اصلاحات ریشه دار است و جریانی است که در قبل، حین و بعد از انقلاب تاکنون 
محور اصلی اداره کشور بوده و  خود را مادر و دلسوز کشور می داند. وی ادامه داد: 
اینکه بگوییم نمی آییم، بی فایده است یا نمی گذارند، موجب خوشحالی رقبا است. 
ما این مشکلات را همیشه داشته ایم.  در همین انتخابات اسفند ۹۸ بخشی از 
نیروهای خوب ما را بی جهت و بدون دلیل منطقی و محکمه پسند ردصلاحیت کردند 
و برای ما فرش قرمز برای حضور در انتخابات پهن نکرده اند. این مساله مربوط به 
دیروز و امروز نیست و فردا هم ممکن است ادامه داشته باشد، هر قدر هم از نیروهای 

ما را رد صلاحیت کنند باز نیروی کافی برای حضور در انتخابات داریم.

 سخنگوی حزب اعتماد ملی گفت: دعواهای سیاسی و جناحی را باید به زمان 
انتخابات موکول کرد نه اینکه در موضوع تخصصی مانند بودجه روی سفره و 

معیشت مردم رقابت کنند. این ظلم به مردم است. 
»اسماعیل گرامی مقدم« با اشاره به رد گزارش کمیسیون تلفیق بودجه ۱۴۰۰ 
از سوی نمایندگان مجلس شورای اسلامی گفت: فکر می کنم این اتفاق برای 
اولین بار است که رخ می دهد. به عنوان کسی که معاون پارلمانی وزارت کشور 
دولت اصلاحات در مجلس پنجم بودم و در آن مقطع اصلاح طلبان در اقلیت 
بودند، چنین اتفاقی نیفتاد. حتی در مجلس هفتم وقتی دولت اصلاحات بودجه 
را به مجلس ارائه کرد، آن بودجه با انتقادات زیادی از سوی کمیسیون تلفیق 

مواجه شد، اما وقتی کمیسیون مذکور آن را تصویب کرد، مجلس هم رای داد.
وی افزود: لایحه بودجه برنامه درآمد و هزینه کشور است و به تعویق انداختن آن 

باعث زیان، خسارات و سردرگمی در هزینه ها و درآمدها خواهد بود.
این کارشناس مسائل توسعه ادامه داد: ملاک و معیار کارشناسی در وهله اول 
دولت، سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور و کارشناسان خبره دولت هستند 
که همه ابعاد درآمدها، تخمین و برآورد و میزان تحقق آن را مورد بررسی قرار 

می دهند. قطعا در هزینه ها هم به همین شکل به لایحه نگاه می کنند.
این کارشناس مسائل اقتصادی گفت: در مجالس قبلی مرسوم بود که مجلس 
بین ۱ الی ۲ درصد در ردیف های بودجه تغییر می داد یا ارقامی را کم و زیاد 

می کرد، این کار طبیعی و در هماهنگی با دولت انجام می شد.
گرامی مقدم اضافه کرد: کسی که در لایحه بودجه نرخ دلار و نفت را تخمین 
می زند، از اطلاعات و آگاهی کافی برخوردار است. با این اوصاف به نظر می رسد 
رد لایحه بودجه تازگی داشت و بدعت خطرناکی برای نظام بودجه ریزی کشور 

بود.
سخنگوی حزب اعتماد ملی اضافه کرد: فاصله زیادی تا پایان سال نداریم و 
درآمدهای دولت باید در سال آینده روشن باشد، اگر بودجه به سال بعد کشیده 
شود، به سمت تصویب بودجه ۱ دوازدهم یا ۳ دوازدهم می روند و اوضاع به هم 
می ریزد. به نظرم می شد مجلس به همان اصلاحاتی که کمیسیون تلفیق اعمال 

کرده بود رای بدهد.
وی درباره روند تعیین نرخ دلار در لوایح بودجه گفت: به این دلیل که همه ابعاد 
لایحه بودجه و در تعیین نرخ ارز بررسی کارشناسانه و همه جانبه انجام می دهد. 
در برآورد نرخ ارز ۱۱ هزارتومانی دولت این نرخ را عمدا پایین گذاشته است و 
برنامه دولت در راستای پایین آوردن تورم و مدیریت ارزش پول ملی را در ۱۴۰۰ 

بوده است.
گرامی مقدم ادامه داد: این کار دولت باعث می شود عطش قیمت ها را که 
تحت تاثیر قیمت ارز است، گرفته شود. وقتی از الان نرخ دلار ۱۱ هزار تومان 
مشخص شود، با توجه به اینکه نفت را به دلار می فروشیم و بسیاری از درآمدها بر 
مبنای ارز خارجی محاسبه می شود، باعث می شود انتظار بازار، وارد کنندگان و 

صادرکنندگان بر مبنای نرخ دلار حدودا ۱۲ هزار تومان باشد.
این دانش آموخته اقتصاد توسعه اظهار کرد: به طور طبیعی اگر دولت در لایحه 
بودجه نرخ ۱۷ هزارتومان را تعیین کند، بازار در پیش بینی های خود عدد ۲۴ الی 
۲5 هزارتومان را در نظر می گیرد، در این حالت به صورت طبیعی ارزش پول ملی 
آسیب می بیند و به تورم کمک می کند و این تاثیر روانی را حتی در هنگام تصویب 

هم خواهد گذاشت.
وی با اشاره به تاثیر روانی انتخابات آمریکا بر بازار گفت: شاهد بودیم که جو 
روانی انتخابات آمریکا قیمت دلار را از ۳۲ هزار تومان تا ۱۹ هزار تومان پایین آورد، 

دوباره اتفاقات دیگری افتاد و تا ۲۳ هزارتومان افزایش یافت.
وی با بیان اینکه به دلیل ماهیت دولتی اقتصاد  ایران، سیاست های داخلی 
و خارجی در بازار ایران تاثیر مستقیم می گذارد، یادآور شد: وقتی مجلس نرخ 
دلار را ۱۷ هزارتومان معین کند، این پیام را به بازار می دهد تا ۲5 هزارتومان 
هم بالا می رود، لذا اگر مجلس چنین نرخی را مشخص کند، نشان می دهد 
مجلس دنبال ارزان کردن قیمت ارز خارجی نیست و این را تداعی می کند که 

آنها می خواهند، "چوب لای چرخ دولت بگذارند". در حالی که برنامه ریزی و 
بودجه ریزی کشور باید به سمتی برود که منجر به تقویت پول ملی شود.

عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی با بیان اینکه تعیین نرخ ارز 5 یا ۸ هزار 
تومانی در لایحه بودجه هم غیر واقعی است، عنوان کرد: دولت برآوردی نسبتا 
واقعی ارائه کرده و پایه نرخ دلار در بودجه را ۱۱ هزار تومان تعیین کرده است. اگر 
تا ۱5 هزار تومان هم بالا رفت، به دلیل همین برآوردهای کارشناسی دولت است، 
ولی اگر نرخ از الان ۱۷ هزار تومان تعیین گردد، باید منتظر نرخ ۲5 تا ۲۶ هزار 

تومانی دلار باشید.
این کارشناس مسائل اقتصادی در گفت وگو با ایرنا افزود: افرادی که سررشته 
و دستی در اقتصاد دارند، این تصمیم خطرناک را برای نظام و مالی پولی کشور 
توصیه نمی کنند، لذا دولت حق دارد نسبت به تغییرات مجلس در موضوع نرخ 

ارز مقاومت و مخالفت کند.
وی درباره اظهار نظر برخی از نمایندگان مجلس مبنی بر اینکه دولت لایحه 
بودجه ۱۴۰۰ کشور را برای فروپاشی بسته است، گفت: این اظهارات ریشه در 
شعار زدگی و رویکرد انتخاباتی برخی از نمایندگان مجلس دارد و در همین راستا 
به دولت تهمت و برچسب می زنند اما هیچ اقتصاددانی این اتهامات را نمی پذیرد، 
زیرا ما با عدد و رقم طرف هستیم، با شعار سر و کار نداریم و نباید فراموش کرد که 
دولت خودش قرار است بودجه را اجرا کند، برای اینکه دولت باید در سال آخر 

کارنامه قابل قبولی از خود به جا بگذارد.
گرامی مقدم ریشه چنین اظهاراتی را در توهمات برخی نمایندگان ارزیابی کرد 
و گفت: آنها بیشتر به دنبال این هستند که علیه دولت کار کنند. مجلس با سفره 
مردم بازی نکند، مردم گرفتارند و همین افزایش قیمت دلار که باعث افزایش 
قیمت ها شد و میلیون ها ایرانی را از بالای خط فقر نسبی به زیر آن برد و میلیون ها 
نفر را از زیر فقر نسبی به زیر خط فلاکت و فقر مطلق برد. لذا شایسته نیست 
مجلسیان با بالا بردن نرخ دلار در لایحه بودجه به بالا رفتن آن در عمل، دامن بزنند 

و سفره مردم را کوچک تر کنند.
این فعال اصلاح طلب دعواهای سیاسی در موضوع تخصصی و فنی بودجه را 
به صلاح کشور ندانست و افزود: دعواهای جناحی و سیاسی را باید به انتخابات 
موکول کرد، در انتخابات باید رقابت کرد نه اینکه روی سفره و معیشت مردم رقابت 

انتخاباتی کنند. این ظلم به مردم است و پذیرفتی نیست.
وی در این باره که تغییرات مجلس یازدهم در لایحه بودجه تا چه حد در راستای 
شعار معیشت، عدالت محوری و توجه به جیب مردم بوده است، خاطرنشان 
کرد: اگر در این راستا بود، بودجه خیلی از موسسات و نهادهای خاص را باید 
حذف می کردند یا کاهش می دادند، منطق بودجه گیری برخی از سازمان های 
تبلیغاتی زیر سوال است و در این شرایط نباید بودجه بگیرند، اگر هدف معیشت 

مردم است بروند آنها را اصلاح کنند.
سخنگوی حزب اعتماد ملی یادآور شد: در بخش صادرات و مواردی که ریشه در 
مالیات دارند، باید کاری کنند که بودجه عمرانی افزایش یابد، با این عدد و رقم ها 
و مبنای ۱۷ هزار تومان برای نرخ دلار، نه این دولت که هیچ دولتی نمی تواند 

بودجه های عمرانی را تامین کند.
وی اضافه کرد: تجهیزات، واردات و خدماتی که ارزبر است، هزینه های دولت را 
سنگین می کند و امکان تحقق ردیف های عمرانی را از آن خواهد گرفت و بسیاری 
از درآمدهای پیش بینی شده در لایحه محقق نمی شود و از طرفی زمان هم این 

اجازه را نمی دهد.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه اگرمجلس یازدهم به فکر معیشت مردم 
اگر همان اصلاحات  افزود:  را مصوب می کرد،  بودجه  باید همین لایحه  بود 
کمیسیون تلفیق را هم تصویب می کردند، رویکرد آنها به این مفهوم نزدیک تر بود. 
این بدعت پذیرفتی نیست و فکر نمی کنم دیگر نهادها این همه تغییرات در لایحه 
را بپذیرند و از سویی ظرفیت بودجه ریزی کشور محدود است، چون با تحریم های 
سنگین مواجه هستیم و درآمدهای ما تقریبا مبهم است، نفت به صورت شفاف 
فروخته نمی شود. بحث صادرات فرآورده های نفتی، گازی و محصولات کشاورزی 
ما به این دلیل که مبادله پول برای ما دشوار شده است، تخمین آن دشوار است.   
وی بیان کرد: اقدام مجلس با نظام برنامه ریزی هماهنگ و از عقلانیت اقتصادی 
برخوردار نبود و اتفاق خاصی هم رخ نمی دهد. درآمدهای ما تقریبا روشن است، 
به دلیل تحریم نمی توانیم به درآمدهای غیرنفتی هم متکی باشیم، لذا این حرکت 
مجلس واقع بینانه نبوده و خواهیم دید دولت هم تغییرات زیادی را نخواهد داد و 

یا نخواهد پذیرفت.
گرامی مقدم در این باره که دولت از مجلس خواسته به جای برگرداندن لایحه 
بودجه به دولت، آن را برای بررسی مجدد به کمیسیون تلفیق مجلس بفرستد، 
گفت: این کار دولت منطقی است. وقتی درآمد کشور محدود و مشخص است، 
نمی توان تغییرات زیادی در بودجه انجام داد و هزینه ها هم در بودجه عمومی و 

بودجه شرکت ها تقریبا روشن است.
گرامی مقدم گفت: بنابراین دولت اقدام درستی انجام داده که بررسی بودجه 
را به خود مجلس و کمیسیون تلفیق ارجاع داده است و طبیعتا هر اصلاح و 
تصمیمی در کمیسیون تلفیق اتخاذ و در صحن مصوب شود، دولت اجرا می کند.
این کارشناس مسائل اقتصادی ادامه داد: اگر معتقدند با دلار ۱۷ هزارتومانی 
می توانند سفره را بزرگ کنند، انجام بدهند. بدیهی است این نرخ به صورت روانی 
- حتی بعد از تصویب- قیمت ها را افزایش خواهد داد و این در جهت لطمه زدن 

به معیشت مردم عمل خواهد کرد.
وی درباره تخصصی یا انتخاباتی بودن نگاه مجلس به لایحه بودجه خاطرنشان 
کرد: بحث و بررسی در کمیسیون تلفیق حتی اگر سیاسی هم باشد پذیرفتنی 
است و این بحث ها طبیعی است. با این وجود به نظر می رسید پس از اصلاحات 
و چکش کاری های کمیسیون تلفیق مجلس لایحه را تصویب کند. ولی مجلس 
به کمیسیون تخصصی نه گفت و این نه گفتن اقتصادی نیست و روشن است 
تصمیم مجلس در عدم تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۰ کل کشور، اقدامی سیاسی 

تلقی خواهد شد.

اسماعیل گرامی مقدم:

 معیشت مردم را نباید موضوع دعوا و رقابت انتخاباتی کرد

موسوی  آیت الله  غیبت  درباره  اصلاح طلب  فعال 
نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان، گفت:  در  خویینی ها 
بعضی از چهره های اصلاح طلب نیاز به دعوت ندارند و 
مانند پدر داماد یا عروس صاحب مجلس هستند؛ این 
غیبت به معنی مخالفت نیست او چندی پیش مردم را 

به حضور پررنگ و حداکثری در انتخابات دعوت کرد. 
گفت:  ایرنا،  با  گفت وگو  در  خباز«  »محمدرضا 
رییس  محوریت  و  مدیریت  با  گذشته  دوره  چند  در 
عالی  شورای  عنوان  تحت  نهادی  اصلاحات  دولت 
سیاست گذاری جبهه اصلاح طلبان تشکیل شد که 
به رغم موفقیت این نهاد در سه دوره پیاپی، در انتخابات 
صلاحیت  رد  دلیل  به  یازدهم  مجلس  اسفند  دوم 

نامزدهای اصلاح طلب فقط ۸ حزب حضور داشتند.
به  افزود:  ملی  اعتماد  حزب  مرکزی  شورای  عضو 
همین دلیل جریان اصلاحات  به این نتیجه رسید که 
شورای عالی فعالیت خود را متوقف کند و خود را هزینه 
نکند و همین ۸ حزب به نحوی که صلاح می دانند در 
انتخابات مجلس لیست بدهند و بعد هم که به دلیل 
مشارکت حداقلی، با استعفای رییس و نایب رییس این 

شورا،  فعالیت خود را متوقف کرد.
خباز یادآور شد: بعد از آن اتفاق طبیعی بود اجماع 
دیگری شکل بگیرد. زیرا رسیدن به اجماع یک اضطرار 
بر  اصلاح طلبان  همه  است.  اجتناب ناپذیر  امری  و 
حضور رییس دولت اصلاحات متفق القولند ولی در 
عین حال او بنا به روحیات دموکراتیکی که دارد، تصمیم 
همفکری  با  ساز  اجماع  مجموعه  مجددا  که  گرفت 

اشخاص حقیقی و حقوقی ایجاد کند.
وی درباره توافق اصلاح طلبان برای  تشکیل نهاد 
اجماع ساز، گفت: ما جز این کار چاره ای نداشتیم، 
و  ایرادات  مشکلات،  با  عمل  مقام  در  است  ممکن 
اشکالاتی مواجه شویم ولی اجماع تنها گزینه اصلاح 
طلبان در این مقطع است. البته باید اضافه کنم تاکنون 
مخالفتی از سوی احزاب و اشخاص اصلاح طلب با این 

مجموعه ندیدم.
این فعال اصلاح طلب ادامه داد: این نهاد جدید است 
و هم اینکه از همه احزاب اصلاح طلب یک نفر عضو 
هستند و مهمتر از همه ۱5 شخصیت برجسته و از 
نخبگان سیاسی با روش خاصی به عنوان افراد حقیقی 
این نهاد انتخاب شدند.  احساس می کنم نهاد اجماع 
ساز از حمایت نسبی و بالای ۶۰ درصد اصلاح طلبان 

برخوردار است.
نمی شود شخص هم بازیکن و هم داور باشد

مانند  افرادی  نیافتن  حضور  دلیل  درباره  خباز 
محمدرضا عارف، مسعود پزشکیان و محسن هاشمی 
شاید  کرد:  اظهار  اصلاح طلبان  ساز  اجماع  نهاد  در 
به دلیل احتمال نامزد شدن آنها در انتخابات ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ دعوت نشده اند. نمی شود شخص هم 

بازیکن و هم داور باشد.  کسانی که احتمال نامزد شدن 
آنها وجود دارد، طبیعتا خودشان در نهاد مذکور حاضر 
نمی شوند چون در نهاد باید داوری کرد. این افراد اعلام 
کردند که ما کنار می رویم چون اعضای نهاد اجماع 
ساز باید بی طرف باشند و قصد نامزدی در انتخابات را 

نداشته باشند
دعوت شدن افراد حقیقی، مغایرتی با حضور 

حزب متبوع آن فرد ندارد
خباز درباره بالا رفتن وزن احزابی چون اتحاد ملت 
با  سازندگی  کارگزاران  و  ملی  اعتماد  اسلامی،  ایران 
انتخاب شخصیت های حقیقی که سابقه حضور در این 
تشکلها را دارند، گفت: عضو این نهاد نیستم و اطلاعی 
اعضای  حضور  اگر  ندارم.   افراد  انتخاب  سازوکار  از 
شاخص احزاب تحت عنوان عضو حقیقی ممنوع کرده 

باشند، نباید دعوت می شدند.
این نماینده پیشین مجلس ادامه داد: به نظر می رسد 
این کار ممنوع نیست و بر اساس توانمندی احزاب، 
افراد برجسته ای از آنها را به عنوان عضو حقیقی دعوت 
می کنند. دعوت شدن افراد حقیقی احزاب مغایرتی با 
حضور حزب متبوع آن فرد ندارد، مگر اینکه این روند را 

ممنوع کرده باشند که نکردند.
ایراد گرفتن و انتقاد کردن کار سختی نیست

کردن  انتقاد  و  گرفتن  ایراد  کرد:  خاطرنشان  خباز 
کار سختی نیست، بلکه پیشنهاد و آلترناتیو دادن کار 
سختی است. اعتراض کردن حق همه است ولی حرف 
ما این است که در کنار انتقاد و اعتراض پیشنهاد قابل 

اجرا هم بدهید تا اکثریت آن را بپذیرند.
خلاف  بر  کرد:  عنوان  اصلاح طلب  فعال  این 
ندارند،  قوی  و  واحد  مرجعی  که  اصولگرایان 
اصلاح طلبان فرد و شخصیت بارز و برجسته ای چون 
رییس دولت اصلاحات را دارند. او می تواند هر منتقد 
اصلاح طلبی را قانع کند که مصلحت جمع را به فردیت 

خودش ترجیح دهد و مسیر اتحاد را انتخاب کند.
وی اضافه کرد: اگر به خاطر داشته باشید سال ۹۲، 
تنها نامزد اصلاح طلب مارک دار میان ۶ نامزد ریاست 
جمهوری، محمدرضا عارف بود، زمانی که مجموعه 
حال  در  آرا  که  رسیدند  نتیجه  این  به  اصلاح طلبان 
تقسیم بین روحانی و عارف است. عارف با وجودی 
که رای بالایی داشت به احترام رییس دولت اصلاحات 
روحانی  انتخاب  برای  را  شرایط  و  کرد  کناره گیری 
نفوذ کلام خاتمی در میان  از  این نشان  فراهم کرد، 

اصلاح طلبان دارد.
به وقتش متحد می شویم

به رقیب  اگر اصلاح طلبان حواسشان  خباز گفت: 
باشد و احساس کنند باید ید واحده باشند، به اجماع 
می رسند. رییس دولت اصلاحات هم زمانی به میدان 
می آید که میوه رسیده و زمان چیدنش باشد، پیشاپیش 

منتظر  نشود.  حساسیت  ایجاد  که  نمی گوید  سخن 
می ماند که همه اصلاح طلبان اظهارنظرهای خود را 
کرده باشند. در نهایت برای اتحاد و همدلی دوستان به 
میدان می آید. در گذشته همیشه اتحاد به وجود آمده و 

این دوره هم به وقتش متحد می شویم.
برای ریاست نهاد اجماع ساز مشکلی وجود 

ندارد
خباز درباره احتمال ریاست بهزاد نبوی بر نهاد اجماع 
یا  نبوی  ساز اصلاح طلبان اظهار کرد: ریاست بهزاد 
هر کس دیگری بستگی به رای مجموعه اجماع ساز 
دارد. حدود ۴۶ عضو میان خودشان یک نفر را انتخاب 
خواهند کرد. هرکس نصف به علاوه یک رای را به دست 
آورد رییس نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان خواهد شد. 
در کار جمعی نباید بر نظر خود اصرار داشته باشیم. اگر 
کسی به رای اکثریت تمکین نکند به دموکراسی و خرد 
جمعی عقیده ندارد. در مورد ریاست نهاد اجماع ساز 
اصلاح طلبان جای نگرانی نیست، نبوی یا هر شخص 

دیگری که رای لازم را اخذ کند، رییس نهاد می شود.
استاندار پیشین خراسان شمالی در این باره که چقدر 
انتخابات  برای  اصلاح طلب  اصلی  گزینه  امیدوارید 
۱۴۰۰ از سوی نهادهای نظارتی تایید شود، بیان کرد: 
معنی ندارد بدون دلیل کسی رد صلاحیت شود نگرانی 
از این جهت ندارم، چون رد کردن دلیل می خواهد، 
تایید صلاحیت نیاز به ادله ندارد. وقتی شخصی رجل 
سیاسی و مذهبی باشد و  مدیر و مدبر بودن او احراز 
تایید  نباشد، طبیعتا مورد  بر دامانش  لکه ای  و  شود 
انتخابات  مانند  اینکه  مگر  می گیرد.  قرار  صلاحیت 
گذشته سیاست بر این قرار بگیرد که انتخابات حداقلی 

برگزار شود.
هم  اصلاح طلبان  ندهند  اجازه  اگر  داد:  ادامه  وی 
در ریاست جمهوری و هم در شوراهای شهر و روستا 
نامزدهای حداکثری خود را داشته باشند، مانند اسفند 
۹۸، کسی را معرفی نمی کنند و لیستی برای شوراها 
ارائه نمی دهند. وقتی شرایط طوری باشد که گزینه 
استخوان داری برای اداره کشور از سوی اصلاح طلبان 
برای  رغبتی  باشد،  نداشته  حضور  رقابت  میدان  در 
به  چیز  همه  لذا  نمی ماند،  باقی  صندوق  پای  رفتن 

تصمیم سازان و تصمیم گیران بستگی دارد.
عبدالله نوری، موسوی لاری و معین تابلوی 

اصلاح طلبان هستند
عبدالله  همراهی  و  همکاری  قول  درباره  خباز 
معین  مصطفی  و  لاری  موسوی  عبدالواحد  نوری، 
با نهاد اجماع ساز اصلاح طلبان، گفت: این افراد از 
به  قطعا  که  هستند  محوری  و  واقعی  اصلاح طلبان 
اجماع اصلاح طلبان کمک می کنند. کسانی که در 
جریان اصلاحات زندگی کرده و مسوولیت هایی داشته 
اند و جامعه و کشور از وجودشان استفاده کرده، برای 

خود مسوولیت قائل هستند و هرگز دوستان خود را  تنها 
نخواهند گذاشت، آمدن آنها تعجب ندارد، اگر نیایند 

باید تعجب کرد.
نماینده پیشین مجلس در مورد غیبت آیت الله سید 
محمد موسوی خویینی ها در نهاد اجماع ساز، اظهار 
کرد: خویینی ها از ابتدا با همین رویه عمل می کرد. 
خیلی از ما با روحیات و روش و منش شخصیت های 
به  غیبت  این  نیستیم،  آشنا  درجه یک اصلاح طلب 
معنی مخالفت نیست. خویینی ها چند وقت پیش در 
نامه ای از مردم خواست که در انتخابات حضور پر رنگ 

و حداکثری داشته باشند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی افزود: موسوی 
خویینی ها حتما همراه نهاد اجماع ساز  و از بزرگانی 
واقعی  اصلاح طلب  عنوان  به  را  او  مردم  که  است 
می شناسند. بعضی از چهره های اصلاح طلب نیاز به 
دعوت ندارند و مانند پدر داماد یا عروس می مانند که 

خود صاحب مجلس هستند.
طرح اصلاح قانون انتخابات ریاست جمهوری  به 

انتخابات ۱۴۰۰ نمی رسد
انتخابات مجلس  نرخ کم مشارکت در  خباز درباره 
یازدهم، افزود: واقعا نباید مردم را نکوهش کرد که چرا 
پای صندوق حضور نیافتند، بلکه باید از کسانی که 

زمینه کاهش مشارکت را فراهم کردند سوال کرد.
مجلس  رفتارنمایندگان  درباره  اصلاح طلب  این 
از رفتارهای غیر معمول و  یازدهم، اظهار کرد: مردم 
نامتعارف نمایندگان مجلس شورای اسلامی ناراحت 
هستند. خیلی  از مردم حالا می گویند کاش شرکت می 
کردیم و اجازه نمی دادیم چنین مجلسی شکل بگیرد، 
چون واقعا دود آن به چشم مردم می رود. اصلاح طلبان 
هم از شکل گیری مجلس یازدهم با کیفیت موجود 
ناراحتند و ریشه آن را در تن دادن به انتخابات حداقلی 
می دانند. اگر بهترین و شایسته ترین برای هر سمتی 
می خواهیم باید اجازه حضور شایستگان را فراهم کنیم.
قانون  اصلاح  طرح  رسیدن  احتمال  درباره  خباز 
انتخابات مجلس به انتخابات ریاست جمهوری، گفت: 
نگهبان  شورای  به  مجلس  در  تصویب  از  پس  قانون 
می رود، اگر ایرادی به آن وارد باشد به مجلس عودت 
داده می شود و اگر موارد موردنظر شورای نگهبان اعمال 
نشود به مجمع تشخیص می رود. در این رفت و برگشت 
زمان زیادی تلف می شود، روندی که فعلا در مورد طرح 

مورد بحث صدق می کند.
عضو شورای مرکزی حزب اعتماد ملی  ادامه داد: 
قانون باید یک ماه قبل ثبت نام افراد ابلاغ شود که 
نامزدها با توجه به قانون و تطبیق آن با شرایط خود 
وارد پروسه ثبت نام شوند.  بنابراین طرح اصلاح قانون 
به  شود  هم  قانون  اگر  جمهوری  ریاست  انتخابات 

انتخابات ۲۸ خرداد ۱۴۰۰ نمی رسد.

محمدرضا خباز:

برخی از بزرگان اصلاحات مانند پدر داماد هستند و نيازی به دعوت ندارند
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هر کس در منزلش غذا می خورد و چيزی 
از آن ]بر سفره[ می ريزد ، آن را بخورد ، و هر 
کس در صحرا يا بيرون غذا می خورد ، ريزه 
هايش را برای پرندگان و يا درندگان بگذارد .

 شنبه -هجدهم بهمن 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5211

. الکافي : ج 6 ص ٢98 ح 15 وص 301 ح 8

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( 
و  مقدس  آستان  میان  ارتباطات  تقویت  گفت: 
مسئولان شهر جعفریه برای استفاده از ظرفیت های 
حرم بانوی کرامت برای رشد منطقه امری لازم است. 
هادی محمود نژاد در نشست بررسی وضعیت املاک 
و موقوفات حرم بانوی کرامت در شهر جعفریه طی 
سخنانی فرا رسیدن ایام الله دهه فجر را تبریک گفت 

و اظهار کرد: انقلاب اسلامی ایران همچنان باعزت و 
اقتدار به کار خود و عمر بابرکت خود ادامه خواهد داد 
و ضرورت دارد با بصیرت کافی از انقلاب و مملکت 
دفاع کرده و وظایف خود را به درستی انجام دهیم. 
محمود نژاد افزود: قم در حقیقت حرم اهل بیت)ع( 
کرامت  بانوی  محوریت  با  وظیفه داریم  ما  و  است 
خدمات متنوعی را به مردم ارائه دهیم و محور اصلی 

در تمامی خدمات وجود مبارک حضرت معصومه)س( 
است. معاون اجرایی حرم بانوی کرامت تأکید کرد: 
این  معصومه)س(  فاطمه  حضرت  مقدس  آستان 
آمادگی را دارد که در بحث معیشت، مسکن، ازدواج 
و…به صورت فراگیر در کل کشور و در شهرهای قم 
و جعفریه خدمت رسانی کند و در حد بضاعت چتر 

حمایتی خود را گسترش دهد.

معاون اجرایی آستان مقدس حضرت معصومه)س( :

چتر حمايتی حرم بانوی کرامت در شهر جعفريه گسترش می يابد

طرح:مهناز یزدانی

 غم دوری

کمک یازده میلیاردی خیر قمی به نیازمندان 
خیّر قمی که هر سال در تأمین پوشاک شب عید مددجویان با کمیته امداد قم مشارکت می کند، 
توسعه  معاون  ای،  میره  کرد.سیدمحمدرضا  اهدا  نیازمندان  به  ریال  میلیارد  یازده  هم  امسال 
مشارکت های مردمی کمیته امداد استان قم با اشاره به اینکه خیّری که همانند سنوات گذشته و 
قبل از آغاز سال نو برای تأمین پوشاک این قشر نیازمند با کمیته امداد قم مشارکت می کند گفت: 
امسال این خیّر یازده میلیارد ریال برای تأمین پوشاک مددجویان تحت حمایت کمیته امداد استان 

قم کمک کرد.
وی شرایط سخت اقتصادی امسال را یادآور شد و گفت: از مردم و خیران تقاضا دارم افراد بی 
بضاعت و نیازمند جامعه را فراموش نکنند و در این شرایط دشوار محرومان را یاری کنند.میره ای با 
بیان اینکه این فرد نیکوکار در هر فصل سال کمک های خوبی نیز برای پرداخت قبوض گاز نیازمندان 
می کند افزود: شماره کارت ۶۰۳۷۹۹۷۹۰۰۰۰۱۱۲5 بانک ملّی برای کمک به جشن نیکوکاری 
و تأمین پوشاک شب عید نیازمندان در نظر گرفته شده است و خیران می توانند وجوه نقدی خود را 

به این کارت واریز کنند.

قدردانی وزیرکشورازاستاندارقم 
وزیر کشور ضمن تقدیر از عملکرد استان قم، به دلیل اجرای طرح های زیربنایی روستایی، این 
استان را یکی از استان های برتر کشور در اجرای طرح های زیربنایی روستایی دانست. عبدالرضا 
رحمانی فضلی با اهدای لوحی خطاب به استاندار قم، آورده است: استان قم در ارزیابی معاونت 
توسعه روستایی و مناطق محروم کشور به عنوان یکی از استان های برتر کشور برگزیده شده است.
وی افزوده است: این مهم به دلیل اجرای نظارت نظام مند بر طرح های زیربنایی روستایی و حفظ  
و ارتقاء کیفیت پروژه ها با بهره گیری از توان فنی و اجرایی سطوح استانی و محلی در راستای 
سیاست های جهش تولید بوده است.رحمانی فضلی در ادامه ضمن ضمن تقدیر و ارج گذاری به 
تلاش ها و برنامه ریزی های صورت گرفته برای تحقق توسعه زیربنای روستایی در این استان تاکید 
کرده است: رویکردها و نگاه ویژه دولت توسعه پایدار و همه جانبه روستاهاست به همین دلیل انتظار 

می رود تلاش ها در این زمینه همچنان ادامه و افزایش یابد.

قم رتبه دوم کشور در مبارزه با قاچاق کالا و ارز
رییس سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم گفت: بر اساس آمارهای رسمی در دی ماه سال جاری، 
این استان از حیث ارزش ریالی کشفیات در حوزه مبارزه با قاچاق کالا و ارز رتبه دوم کشور را به 
خود اختصاص داد. محمود سیجانی   بیان کرد: در همین رابطه طی این مدت 5۲۳ میلیارد و ۴۲۱ 
میلیون و صدهزار ریال ارزش کشفیات استان در موضوع مقابله با قاچاق کالا و ارز بوده است.
وی افزود: عملکرد ۱۰ماهه استان )از ابتدای سال تا پایان دی ماه( در امر مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز نیز قابل  قبول است و بر اساس پایش انجام شده،  قم توانسته است رتبه پنجم کشور را در این 
راستا به دست آورد.وی ادامه داد: طی مدت یاد شده ارزش کشفیات استان قم در موضوع مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز ۶۳۰ میلیارد و ۷۴۶میلیون و ۶۹۶ هزار ریال بوده است.سیجانی گفت: بازرسان 
دستگاه های متولی نظارت بر بازار برای مبارزه با قاچاق کالا و ارز در قم،  با استفاده از توان حداکثری 

به میدان آمدند و با انجام گشت های مستمر این موضوع را رصد می کنند.

تمدید مدت اعتبار مجوزهای تردد وسایل نقلیه
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی استان قم از تمدید مدت اعتبار مجوزهای تردد صادره قبلی 
محدودیت های کرونایی تا اطلاع ثانوی در این استان خبر داد. سرهنگ "غلامرضا صدفی" در 
گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: با عنایت به مصوبات ستاد ملی مبارزه با 
بیماری کرونا مبنی بر اعمال محدودیت تردد، تمام مجوزهای صادره پلیس راهنمایی و رانندگی از 
زمان شیوع بیماری که تاریخ آن منقضی شده تا اطلاع و اعلام بعدی دارای اعتبار بوده و نیازی به 

تمدید ندارد.

کرونای انگلیسی باعث فوت انصاریان و میناوند نبود
دکتر زالی رئیس ستاد مقابله با کرونای استان تهران گفت: هیچ شواهد مستندی مبنی بر اینکه دو 
فوتبالیست کشورمان بر اثر کرونای انگلیسی و ویروس جهش یافته جان خود را از دست دادند وجود 
ندارد. برای اثبات ویروس های جهش یافته باید کل ویروس را جدا و از طریق مکانیزم علمی تحت 
عنوان توالی یابی انجام می شود و مرجع این کار هم محدود است و تا جایی که اطلاع دارم ویروسی 

که این دو عزیز به آن مبتلا شدند، در بین ویروس های جهش یافته قطعی نیست.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم :

۲۷ هزار ليتر فرآورده نفتی در قم کشف شد
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم گفت: ۲۷ هزار لیتر فرآورده نفتی از نوع گازوییل به ارزش ۲ 

میلیارد و ۳۲۳ میلیون و ۲۹۶ هزار ریال در قم کشف شد. 
مهدی ریاضی در گفت و گویی اظهار داشت: ماموران کاشف در حین کنترل خودروهای عبوری در 
محور اراک - قم به یک دستگاه خودروی کشنده تانکردار که از مبدا اهواز محموله خود را بارگیری و به 
مقصد ساوه عازم بود، مظنون و در بازرسی از آن مقدار ۲۷ هزار لیتر فرآورده های نفتی از نوع گازوئیل 
به ارزش  ریال را به ظن قاچاق کشف و سپس مراتب جهت سیر مراحل رسیدگی به اداره کل تعزیرات 

حکومتی استان قم ارسال گردید.
وی افزود: با تشکیل پرونده، شعبه دوم ویژه رسیدگی به تخلف های قاچاق کالا و ارز تعزیرات حکومتی 
استان، ضمن احضار متهم و استماع اظهارها و دفاعیات متهم، به دلیل عجز متهم از ارائه مدارک مثبته، 

پس از رسیدگی، اتهام قاچاق را محرز و مسلم دانسته است.
ریاضی ادامه داد: متهم را به علت داشتن سابقه علاوه بر ضبط محموله سوخت مکشوفه قاچاق به نفع 
دولت، به پرداخت ۲ برابر ارزش محموله قاچاق یعنی مبلغ چهار میلیارد و ۶۴۶ میلیون و 5۹۲ هزار ریال 

جزای نقدی در حق دولت محکوم نمود.
وی همچنین خاطرنشان کرد: بر اساس قانون، کلیه محموله سوخت مکشوفه قاچاق توسط مرجع 

کاشف به شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه قم تحویل داده شد.

فرمانده انتظامی استان قم:

کشف 4۲9 کيلو ترياک از کاميون حامل پياز
فرمانده انتظامی استان قم با اشاره به توقیف یک دستگاه کامیون حامل بار پیاز در محور مواصلاتی 

استان از کشف ۴۲۹ کیلو و 5۰۰گرم تریاک در نتیجه بازرسی از خودرو مذکور خبر داد. 
 سردار سید محمود میرفیضی اظهارداشت: با تلاش پلیس مبارزه با مواد مخدر استان قم، یک قاچاقی 
مواد افیونی بومی که اقدام به ایجاد باند تهیه و توزیع مواد مخدر کرده است ،شناسایي و مشخص شد وی 
قصد دارد با همراهی یکی از اعضای باند و با یک دستگاه کامیون بنز، محموله مواد مخدر را در پوشش 
بار پیاز، از یکی از استان های جنوبی به استان قم منتقل کند، بنابراین بلافاصله موضوع در دستور کار 

مأموران این پلیس قرار گرفت.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در ادامه ضمن هماهنگي قضائي، مأموران به محورهاي 
مواصلاتي استان اعزام و با کنترل تردد خودروهای عبوری، کامیون مذکور را پس از شناسایی متوقف و 

متهم و راننده کامیون را دستگیر کردند.
سردار میرفیضی گفت: سپس متهمان به همراه کامیون به یگان منتقل و در بازرسي به عمل آمده از 

خودرو ۴۲۹ کیلو و 5۰۰گرم تریاک با لفافه در قالب ۴۱ بسته کشف شد.
فرمانده انتظامی استان قم تصریح کرد: در نهایت متهم به همراه پرونده متشکله برای انجام مراحل 

قانونی تحویل مرجع قضائی استان شد.
 

جانشین فرمانده انتظامی استان قم:

کشف 800 کيلو بادام قاچاق 
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت:با تلاش مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان 

قم، ۸۰۰ کیلو بادام هندی قاچاق کشف شد. 
 سرهنگ بهادر اسماعیلی اظهارداشت : مأموران یگان امداد فرماندهی انتظامی شهرستان قم در 
راستای اجرای طرح برخورد با خودروهای حامل کالای قاچاق در کمربندي امام علي )ع(، ۲ دستگاه 

خودرو شامل پژو پارس و پژو ۴۰5 را توقیف کردند.
وی خاطرنشان کرد: در ادامه طی بازرسی از خودروهای توقیفی ۸۰۰ کیلو بادام هندی فاقد مجوز 

قانونی و قاچاق کشف که کارشناسان ارزش ریالی محموله را بیش از 5۰۰ میلیون ریال اعلام کردند.
جانشین فرمانده انتظامی استان قم گفت: در نهایت ۲ نفر در این رابطه دستگیر و به همراه پرونده 

تشکیل شده برای انجام مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند.

شهردارقم تاکید کرد

ضرورت تسريع در اقدامات اجرايی 
تونل جمهوری

شهردارقم با اشاره به تلاش برای انجام تملکات تونل جمهوری، سازمان 
توسعه و عمران را نسبت به تحویل این پروژه تا تیرماه موظف کرد.

دکتر سید مرتضی سقائیان نژاد در جلسه شورای سازمان توسعه و عمران 
شهرداری قم با اشاره به بودجه این سازمان اظهار داشت: ۸۳ میلیارد تومان 
در بودجه ۱۴۰۰ سازمان توسعه و عمران به منظور آسفالت معابر پیش بینی 
شده است. شهردارقم به پروژه های دردست انجام این سازمان اشاره کرد و 
گفت: پروژه جمهوری باید تا تیرماه به بهره برداری برسد و ما هم همزمان در 
حال پیگیری هستیم که تملکات سطح منطقه دو صورت بگیرد. سقائیان نژاد 
با تاکید بر ضرورت مدیریت در صحنه از سوی سازمان توسعه و عمران برای 
پشبرد پروژه جمهوری، تاکید کرد: جبهه کاری مرتب باید در در کارگاه فعال 
بوده و منتظر انجام تملک نباشند، در بحث تملک اگر گرفتاری داشته باشد 
کار منطقه و مرکز است که باید پیگیری کنند اما معارضات تاسیساتی را باید 
خود سازمان پیگیری کند. وی با بیان اینکه حتی شده چند شیفته کار انجام 
شود تا به برنامه زمان بندی برسد، تصریح کرد: یادگار امام را از طرح حذف 
کرده ایم به این خاطر که از نظر ترافیکی کاری برای ما انجام نمی داد و این 
کمک می کند به این که کار تا تیرماه به اتمام برسد.  شهردار قم بخش مالی 
و آزادسازی کار را وظیفه مرکز و مناطق برشمرد و تاکید کرد: سازمان توسعه 
و عمران باید در حیطه وظایف خود که اجرایی و برنامه ریزی است، به خوبی 
عمل کند و تا قبل از تیرماه باید پروژه جمهوری تحویل داده شود. سقائیان 
نژاد در ادامه به پروژه آب درمانی هم اشاره کرد و افزود: استخرها می توانست 
بزرگتر پیش بینی شود و طراحی پیرامونی هم از یک سمت در مسیر بوستان 
آزاد بود که میتوانستیم با طرح را گسترده تر پیش بینی کنیم و در بوستان 
پیش روی داشته باشیم. وی با تاکید بر اینکه این پروژه ها باید طوری دیده 
شود که برای ۴۰ الی 5۰ سال آینده نیز پیش بینی شده باشد، تصریح کرد: 
در حال حاضر کار پروژه خرید تاسیسات و نصب است که باید بیش از شرایط 
کنونی برای آن انرژی و وقت گذاشته شود. شهردار قم با بیان اینکه هدف 
از پروژه آب درمانی این بود که همزمان به صورت خانوادگی و برای زنان و 
مردان در دوبخش قابل استفاده باشد، تاکید کرد: با توجه به افزایش قیمت ها 
و زمان با قیمانده از سال لازم است که دقیقا برنامه ریزی زمانی اجرای پروژه 
انجام شده و پیش بینی شود که چه وسایلی باید خریداری شود. سقائیان 
نژاد با اشاره به اینکه پروژه آب درمانی به نسبت گذشته بهتر پیش رفته است، 
گفت: اما هنوز هم جای کار وجود دارد و خرید تاسیسات باید در اولویت 
قرار بگیرد و با توجه به گرانی ها باید بدون در نظر گرفتن نگرانی پول سازمان 

توسعه و عمران نسبت به خرید تاسیسات اقدام کند
 

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم :

مهلت تخفيف عوارض دهه فجر 
تمديد نمی شود

سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم گفت: مصوبه ای 
مبنی بر تمدید مهلت تخفیف عوارض دهه فجر امسال وجود ندارد.

محمد وحیدنیا با اشاره به مصوبه شورای اسلامی شهر قم برای تخفیف 
دهه فجر امسال اظهار داشت: آخرین فرصت استفاده از شهروندان برای 
تخفیف های ۲۰ درصدی عوارض شهرداری هفته آینده و تا ۲۲ بهمن ماه 
است. سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد شهرداری قم با اشاره 
به اینکه شهروندان تا پایان ساعت اداری سه شنبه ۲۱ بهمن برای مراجعه 
و استفاده از تخفیف ها مهلت دارند، افزود: خواهش ما از شهروندان این 
است که در فرصتی که باقی مانده، پس از مراجعه به سایت قمیار و ثبت 
ادامه  وحیدنیا  کنند.  اقدام  عوارض  پرداخت  به  نسبت  درخواست خود 
داد: فقط کسانی که تا پیش از ۲۲ بهمن این کار را انجام دهند، می توانند 
از تخفیف های ۲۰ درصدی استفاده کنند. وی گفت: در واقع این آخرین 
فرصتی است که برای این کار در نظر گرفته شده و مصوبه ای مبنی بر تمدید 
زمان تخفیف عوارض نداریم. سرپرست اداره کل تشخیص و وصول درآمد 
شهرداری قم با درخواست از شهروندان برای اینکه مراجعه را به ساعات آخر 
موکول نکنند، اظهار داشت: با توجه به شرایط خاصی که در موضوع بیماری 
کرونا وجود دارد، خواهش ما این است که شهروندان در نخستین فرصت 
مراجعه کرده و این کار را با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی انجام دهند تا 
برای خودشان و پرسنل شهرداری مخاطره ای ایجاد نشود. به گفته وحیدنیا، 
بهره مندی از تسهیلات دهه فجر طبق مصوبه شورای اسلامی شهر فقط در 
ارتباط با عدم خلاف و پایان کار است و شامل عوارض صدور پروانه نمی شود.

 
معاون فنی و عمرانی شهرداری قم خبرداد:

تأمين نيازهای اساسی پروژه های 
عمرانی با توليدات ملی

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم با تأکید بر اهمیت حمایت از تولیدات 
ملی از توان تأمین نیازهای اساسی پروژه های عمرانی و راه سازی به وسیله 
تولیدات داخلی خبر داد. عباس حلوایی زاده با اشاره به اهمیت استفاده 
از تولیدات ملی در پروژه های شهری و تقویت تولیدکنندگان ایرانی، اظهار 
به جایی  ملی  تولید  در  امروز  است  انجام شده  که  با تلاش هایی  داشت: 
رسیده ایم که بتوانیم نیازهای اساسی پروژه های راه سازی را تأمین کنیم و 
حالا در این جایگاه ماندن خیلی مهم است. معاون فنی و عمرانی شهرداری 
قم افزود: شرایط کشور و اعمال تحریم ها تولیدات کشور را به سمتی برده 
است که برخی از نیازهای خودمان را در داخل کشور تأمین کرده ایم اما باید 
دقت کنیم که شرایط کشور در سال های آینده و کاهش احتمالی تحریم ها 
ما را از تولید ملی دور نکند. حلوایی زاده ادامه داد: باید دقت کنیم که اگر 
بخشی از تحریم ها برداشته شد به این فکر نیفتیم که تجهیزات پروژه های 
عمرانی را باقیمت پایین تر وارد کنیم چراکه این باعث می شود صنعت داخل 
دوباره ضربه بخورد. وی با تأکید برافزایش اشتغال زایی درنتیجه حمایت 
تولید ملی، تصریح کرد: اشتغال زایی با شرایط فعلی زیاد شده و بیشتر هم 
خواهد اما هر اتفاقی که در آینده در روابط کشورها رقم بخورد نباید بگذاریم 

محصولاتی که خودمان باکیفیت خوب تولید می کنیم به کشور وارد شود.

مدیر منطقه چهار شهرداری قم  خبرداد

توسعه 50 هکتاری فضای سبز بلوار 
آيت الله بروجردی

مدیر منطقه چهار شهرداری قم از توسعه بیش از 5۰ هکتار فضای سبز 
جنگلی در بلوار آیت الله بروجردی خبر داد.  مهدی اصفهانیان مقدم با تأکید 
بر اهمیت توسعه فضای سبز، اظهار داشت: توسعه فضای سبز جنگلی در 
بلوار آیت الله بروجردی باهدف حرکت به سمت شهری سبز در دستور کار 
قرار گرفت.  مدیر منطقه چهار شهرداری قم از توسعه 5۰ هکتاری فضای 
این  راستای  در  افزود:  و  داد  بروجردی خبر  الله  آیت  بلوار  سبز جنگلی 
توسعه و برنامه ریزی های انجام شده حدود ۱5 میلیارد ریال اعتبار برای آن 
پیش بینی شده است. اصفهانیان مقدم همچنین از کاشت ۲۳ هزار اصله 
درخت مثمر خبر داد و تصریح کرد: در این عملیات بیش از ۲۳۰۰۰ درخت 
مثمر انار، زیتون و غیره کاشته خواهد شد و هم اکنون در مرحله تسطیح و 

چاله کنی است.

کرونایی  شرایط  دلیل  به   : گفت:  قم  استاندار 
و  بود  نخواهد  نوروزی  مسافران  میزبان  امسال  قم 

تسهیلات در رابطه با سفر ارائه نخواهد کرد.
ستاد  جلسه  در  پنجشنبه  عصر  سرمست  بهرام 
مدیریت بحران در سالن کرامت استانداری افزود:  
وضعیت قم از نظر ابتلا به کرونا طی یک هفته گذشته 
دو رتبه در تقسیم بندی های کلی ملی نزول کرده و از 

جایگاه سی و یکم به بیست و نهم رسیده است.
وی اظهار داشت: روند اقدامات مجموعه مدیریت 
قم درمبارزه و پیشگیری از کرونا در یک نگاه کلان و 

جامع رضایت بخش بوده است.
سرمست ابراز کرد: شرایط جغرافیایی و مواصلاتی 
قم با برخی از استانهای کشور قابل مقایسه نیست 
و همین مساله اهمیت اقدامات مدیران استان را در 

مبارزه بیش از گذشته پررنگ می کند.
به گفته وی، طبق برنامه و قاعده علمی و برنامه 
ریزی شده تعداد مبتلایان کرونایی استان امروز باید 
به کمتر از 5۰ نفر می رسید و این عدم کاهش آمار 

مبتلایان در این استان بسیار نگران کننده است.
سرمست اضافه کرد :وضعیت استفاده از ماسک در 
استان قم قابل قبول نیست و پایبندی فقط حدود 5۰ 
درصد مردم به استفاده از ماسک نگران کننده است.  
به دلیل شرایط کرونایی  ادامه عنوان کرد:  در  وی 
و  بود  نخواهد  نوروزی  مسافران  میزبان  امسال  قم 

تسهیلات در رابطه با سفر ارائه نخواهد کرد.
سرمست همچنین یادآور شد: برخی از واحدهای 
تولیدی به خاطر مساله سلامت مردم خط تولید خود 
را تغییر دادند و ما از دانشگاه علوم پزشکی انتظار 
این  تولیدات  مازاد  صادرات  برای  لازم  مجوز  داریم 

واحدها را صادر کند.
 زمین های دارای کاربری آموزشی قم

 شناسایی شود
سرمست همچنین در نهمین جلسه شورای آموزش 
تخصیص  و  شناسایی  گفت:  قم  استان  پرورش  و 
زمین های با کاربری آموزشی در راستای تامین فضای 

آموزشی استان ضروری است. 
استان  آموزشی  فضای  توسعه  لزوم  بیان  با  وی 
متناسب با جمعیت و تراکم در مناطق مختلف اظهار 

داشت: تسریع در حل مشکل اختصاص زمین برای 
و  مهم  های  اولویت  از  استان  در  مدارس  ساخت 

اساسی است.
بین  آموزشی در  بر توسعه متوازن فضاهای  وی  
دانش آموزان استان، اضافه کرد: کمیته ای متشکل 
از دستگاه های مربوطه، جهت احصا و نیازسنجی 
نظر  در  و  قم  مختلف  مناطق  در  نیاز  مورد  زمین 
گرفتن تراکم جمعیتی موجود، زمین های با کاربری 
آموزشی، مشخص شود تا با استفاده از منابع موجود 

و ظرفیت خیران مدرسه ساز در این زمینه رفع شود.
سرمست ضرورت اجرای طرح نماد و طرح مدیریت 
فوریت های روانی و اجتماعی دانش آموزان را مورد 
عملیاتی  نحوه  کرد:  خاطرنشان  و  داد  قرار  توجه 
کردن طرح با رعایت ملاحظه ها و حساسیت های 
اجتماعی، فرهنگی،شخصیتی و اجتماعی در استان 

احصا و عملیاتی شود.
 در این جلسه مصوب شد ۹ قطعه زمین با کاربری 
آموزشی طی روزهای آینده و با تعامل بین شهرداری 
و شورای شهر جهت تامین فضای آموزشی مورد نیاز 

استان اختصاص یابد.
 سند تحول فرهنگی اجتماعی قم اجرا 

می شود
بانوان  از  تجلیل  آیین  در  همچنین  قم  استاندار 
برگزیده استان با اشاره به لزوم برنامه محوری در مسیر 
کاهش آسیب های اجتماعی از اجرای سند های 
تحول فرهنگی اجتماعی و نیز سند ارتقا وضعیت 
استای  در  بانوان  اقتصادی  و  اجتماعی  سیاسی، 

بهبود وضعیت زنان در استان خبر داد.
دستاوردهای  از  یکی  داشت:  اظهار  سرمست   
مختلف  های  صحنه  در  زنان  حضور  انقلاب  مهم 

اجتماعی، سیاسی و اقتصادی در جامعه است.
وی با بیان سیاست ها و فرامین بنیان گذار انقلاب 
اضافه  بانوان  حوزه  در  )ره(  خیمنی  امام  اسلامی 
و  چشمگیر  حضور  شاهد  امروز  جامعه  در  کرد: 
تعیین کننده زنان در عرصه های مختلف اجتماع، 
بویژه در مراکز آموزشی و علمی شاهد حضور موفق 
نصیب  که  است  افتخاری  مهم  این  و  هستیم  آنها 
خود و جامعه ایران اسلامی کرده اند. وی با تاکید بر 
ضرورت تاسی از سیره و آموزه های اهل بیت و بویژه 
زندگی حضرت زهرا و حضرت معصومه )س( افزود: 
زنان جامعه با الگو پذیری از این آموزه های مهم می 
ایفا  اسیاس  نقشی  جامعه  سازی  بستر  در  توانند 
کنند. سرمست جایگاه مشاوران امور بانوان دستگاه 
های اجرایی و مراکز آموزش عالی را مورد توجه قرار 
مدیریت  تاکید  مورد  های  موضوع  از  گفت:  و  داد 
استان استفاده و اثرپذیری از ایده ها و نظرهای بانوان 
فرهیخته در دستگاه های اجرایی برای تصمیم سازی 

و انجام تکالیف سازمانی است.
و  جامعه  در  زنان  وضعیت  صحیح  تبیین  وی 

همچنین احصا مطالبه های زنان در جامعه اسلامی 
را ضروری خواند و افزود: مختصات فرهنگی جامعه 
اسلامی، حول مفهوم عدالت در حوزه های مختلف 
اجتماعی، فرهنگی، آموزشی و حقوق خانواده می 
دستاورد  از  ها  حوزه  این  در  زنان  توفیق  که  گردد 
های مهم انقلاب اسلامی ایران است. وی با اشاره 
به ضرورت ارتقا جایگاه سازمانی بانوان فرهیخته در 
اداره ها و مراکز آموزشی تصریح کرد: نگاه مدیریت 
استان نگاهی شایسته سالارانه و به دور از نگاه های 
جنسیتی است تا زنان و مردان نخبه و ایده پرداز، در 
شرایطی برابر در شکل دهی و توسعه جامعه نقش 

داشته باشند.
قم در حوزه کشاورزی مزیت رقابتی بالایی دارد 
سرمست همچنین درآیین افتتاح و بهره برداری 
مجتمع کشتارگاهی صنعتی و مکانیزه قم گفت: 
برغم آنکه قم در بخش کشاورزی و امور دامی درصد 
کمی از سهم فعالیت و اشتغال ایجاد شده را دارد ولی 
به لحاظ کیفی در مقایسه با استان های مختلف از 

مزیت رقابتی بسیار بالایی برخوردار است. 
بهرام سرمست روز چهارشنبه در آیین افتتاح و بهره 
برداری مجتمع کشتارگاهی صنعتی و مکانیزه قم 
افزود: وجود دامشهر و شهرک لبن به عنوان نقطه 
تبادل دام کشور در قم یک امتیاز بسیار ارزنده ای 

برای این استان است.
وی همچنین وجود مجتمع های کشت و صنعت 
در قم را مورد توجه قرار داد و گفت: سیاست استان 
در بخش کشاورزی مبتنی بر اصلاح الگوی کشت 
و سازگار با مساله کم آبی و در عین حال به کارگیری 
با مساله محیط  و مطابق  آبیاری  نوین  شیوه های 

زیست است.
استاندار قم تصریح کرد: سرجمع این سیاست ها 
در جوار تهران به عنوان پایتخت و مرکز ثقل تمرکز 
جمعیتی کشور می تواند برای این استان موقعیت 
زنجیره  تکمیل  موضوع  در  تا  بزند  رقم  را  ممتازی 
تولید موفق تر عمل نموده و زمینه ارائه خدمات و 

محصولات با کیفیت به شهروندان را نیز فراهم کنیم.
وی بیان کرد: در راستای به فعلیت رساندن ظرفیت 
های استان در تولید و فرآوری محصول های مختلف 
و  مقاومتی  اقتصاد  های  طرح  دامی  و  کشاورزی 
استاندار  کردیم.  تدوین  و  طراحی  را  تولید  جهش 
قم  صنعتی  کشتارگاه  طرح  به  اشاره  با  همچنین 
افزود: طبق سیاست های دولت تدبیر و امید قصد 
خصوصی  بخش  کنار  در  تعاون  بخش  از  تا  داریم 
حمایت کنیم و این طرح نیز از طرح هایی است که 

توسط بخش تعاونی آماده بهره برداری شده است.
احیای  و  تمام  نیمه  های  طرح  اتمام  گفت:  وی 
واحدهای راکد صنعتی نیز از سیاست های استان 
این طرح هم سمبل اجرایی شدن چنین  و  است 

سیاستی است.

استاندار قم :

امسال میزبان مسافران نوروزی نخواهیم بود 

مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم حضرت معصومه 
)س( گفت: شهرداری قم ۴۳۰ متر از کف بازار کهنه به مساحت ۲ هزار و ۶۰۰ 

متر را با اعتباری بالغ بر دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان بهسازی می کند.
علیرضا خاکی در حاشیه کلنگ زنی عملیات اجرای پروژه بهسازی بازار کهنه 
با تأکید بر اهمیت بافت تاریخی و هنری شهر قم اظهار داشت: با بهسازی بازار 

کهنه بخشی از بافت تاریخی قم پویا می شود.
وی بازآفرینی ظرفیت صنایع دستی بازار کهنه را یکی از اهداف پروژه دانست و 
افزود: متأسفانه ظرفیت های بازار کهنه به صورت کامل شناخته نشده و امیدواریم 
با بهسازی آن بازار رونق دوباره پیدا کند. مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و 
زیباسازی اطراف حرم حضرت معصومه )س( تصریح کرد: در راستای بهسازی 
بازار کهنه تفاهم نامه سه جانبه ای بین شهرداری و میراث فرهنگی و هیئت امنای 
بازار تنظیم شده که بازار بهسازی شود. وی طول پروژه کف سازی را ۴۳۰ متر 
اعلام و بیان کرد: مساحت پروژه حدود ۲ هزار و ۶۰۰ متر بوده و شامل مرمت، 

اصلاح شیب ها، سنگفرش و نصب شیر هیدرانت برای ایمنی و آتش نشانی 
خدمات رسان  شرکت های  با  لازم  هماهنگی  انجام  بر  تأکید  با  خاکی  است. 
خاطرنشان کرد: هماهنگی های لازم با شرکت ها خدمات رسان انجام شده و برق، 
آب و گاز نیز در بازار بهسازی می شود. وی ادامه داد: طبق تفاهم نامه امضاشده 
میراث فرهنگی نیز متعهد شده طاق ها و سقف ها را متناسب سازی و بازسازی 

کرده و در مرحله بعد با همکاری هیئت امنا و کسبه جداره اصلاح می شود.
مدیرعامل سازمان بهسازی، نوسازی و زیباسازی اطراف حرم حضرت معصومه 
اصلاح  ابتدا  در  و  بوده  ماه  چهار  پروژه  اجرای  مدت زمان  شد:  یادآور  )س( 
زیرساخت ها و بتن کف ظرف یک ماه انجام می شود تا خللی در کسب وکار کسبه 
ایجاد نشود. وی اعتبار اختصاص داده شده به این پروژه را عددی بالغ بر دو 
میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان اعلام کرد و گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شده 
پروژه مرمت محور فرهنگی در قم کلید خورده و بسته به بازخورد اجتماعی 

تحلیل و سپس قدم بعدی در سال های آینده برداشته می شود.

با اعتباری بالغ بر دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان صورت گرفت

آغاز عمليات بهسازی راسته تاريخی بازار کهنه قم 


